
با نزدیک شدن به روز هفتم اسفند و پس از اعلام نتایج 
هیأت های  توسط  انتخاباتی  نامزدهای  صلاحیت  بررسی 
نظارت به تدریج تکلیف جناح بندی ها و لیست های انتخاباتی 
مشخص شده هر چند هنوز ابهامات و پرسش های مختلفی 

در این زمینه باقی مانده است.

شورای نگهبان اعلام کرده که احتمالاً 15 درصد از کسانی 
که توسط هیأت های نظارت رد صلاحیت شده اند، در نهایت 
تأیید خواهند شد. با این وجود جناح های سیاسی کشور تا 
حدود زیادی متوجه شده اند که با چه مهره ها و در چه صحنه ای 

با رقبای خود رقابت خواهند کرد...

رییس شورای راهبردی روابط خارجی گفت: مهم ترین هزینه در راه حفظ دستاورد هسته ای شهادت عزیزان و دانشمندان 
ما در این راه بود. کمال خرازی، عصر روز چهارشنبه در نشستی با حضور علی اکبر صالحی، رییس سازمان انرژی اتمی اظهار 

داشت: در طول سال های گذشته گرچه با دشواری های زیادی به ویژه در بحث تحریم ها رو به رو بودیم اما با مقاومت مردم ...

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی:

تصمیمات   هسته ای 
فراجناحی  است
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عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان:

اجازه ورود افراطیون را به مجلس ندهیم

عضو فراکسیون اصول گرایان مجلس: 

لاریجانی لیست جداگانه نمی دهد

تکذیب خبرسازی های جدید علیه سیدحسن

تکلیف جناح بندی های انتخاباتی مشخص شده است؟!

لیست ها و سرلیست های
 احتمالی انتخابات مجلس

چشم انداز مناسب برای گسترش روابط سیاسی و اقتصادی تهران اروپا

سفر تاریخی روحانی به پاریس
7
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2

2

8

روزنامه

 رئیس جمهور در پاسخ به سوالی درخصوص اینکه آیا فکر می کنید یک استقبالی مانند ایتالیا از شما در 
آمریکا رخ دهد گفت: امکان پذیر هست که بین ایران و آمریکا رابطه غیرخصمانه و بدون تنش برقرار شود و 

کلید این کار در واشنگتن هست و نه تهران.
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی روز چهارشنبه در کنفرانس خبری در ایتالیا که عمده 
خبرنگاران رسانه های فعال در ایتالیا در آن حضور داشتند، دوران تحریم را دوران باخت – باخت برای 
روابط اقتصادی ایران و اتحادیه اروپا دانست و تاکید کرد: ما با آمریکا از همان ابتدا رابطه اقتصادی نداشتیم 
و همکاری اقتصادی با دیگر شرکا از جمله چین و روسیه نیز در دوره تحریم هرگز قطع نشد و در این میان 
بیشترین ضرر را اتحادیه اروپا برد. وی گفت: روابط اقتصادی سنتی و خوب ایران با کشورهای اروپایی، با 

اعمال تحریم ها دچار مشکل شد و عملا این تحریمها باعث شد تا اروپایی ها از فعالیت در بازار ایران محروم 
شوند اما اکنون شرایط برای یک همکاری اقتصادی پرسود و بر پایه شرایط برد – برد میان ایران و کشورهای 
اروپایی مهیا است. روحانی با تشریح دستاوردهای سفر خود و هیات عالی رتبه همراه به رم، اظهارداشت: 
دستاوردهای این سفر به نفع ایران، ایتالیا، اتحادیه اروپا و حتی منطقه خواهد بود. ما طرح های مشترک 
اقتصادی گسترده ای داریم که شعاع آن محدود به ایران و ایتالیا نخواهد بود و کشورهای منطقه را نیز شامل 
می شود. رییس جمهوری گفت: در جریان این سفر توسعه مناسبات و همکاری ها میان ایران و ایتالیا مورد 
بررسی و تبادل نظر مسوولان عالی رتبه دو کشور قرار گرفت و بر این اساس 14 سند همکاری در حضور 

مقامات عالیرتبه دو کشور در بخش های مختلف از جمله انرژی و حمل و نقل به امضا رسیده است ...

سفر تاریخی حسن روحانی رئیس جمهوی اسلامی ایران به فرانسه که روز گذشته و پس از پایان دیدار 
از ایتالیا آغاز شد، در نگاه ناظران بین المللی چشم انداز مناسبی برای گسترش روابط سیاسی و اقتصادی 
تهران اروپا است که به علت پیوستن اعضای این اتحادیه اروپا از جمله فرانسه به تحریم ها ضد ایرانی 
آمریکا آسیب دیده است. سفر روحانی به رم و پاریس، نخستین سفر یک رییس جمهوری ایران پس از 

11 سال به یک کشور عضو اتحادیه اروپا به شمار می رود. 

در تاریخ روابط دو جانبه ایران و فرانس، نام محمدرضا بیگ به عنوان نخستین سفیر ایران در فرانسه 
در 25 محرم 1125 ق. – 19 فوریه 1713 – به ثبت رسید. سلطان حسین او را به دربار لویی چهاردهم 
فرستاد. سفارت ایران در پاریس نیز پنجم بهمن ماه 1235 ش. )25 ژانویه 1857( به وسیله فرخ خان 
امین الملک غفاری تأسیس شد و وی تا فروردین ماه 1237 وزیر مختار ایران در فرانسه و چند کشور 

دیگر اروپایی بود...

رئیس جمهور در کنفرانس خبری در ایتالیا:

کلید رابطه با آمریکا در واشنگتن است 

آگهی مزایده )نوبت  دوم(

روابط عمومی سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم

سازمان پایانه های مسافربری 
شهرداری قم 

باستناد مجوز هیئت مدیره سازمان در نظر دارد محل پارکینگ واقع در پایانه مرکزی را از طریق 
مزایده واگذار نماید. لذا متقاضیان می توانند جهت دریافت پاکت و شرایط مزایده از تاریخ نشر 
آگهی نوبت دوم به مدت ده روز کاری به استثنای روزهای تعطیل از ساعت 8 صبح لغایت 14 به 
واحد امور قراردادهای سازمان به نشانی قم، کیلومتر 3 جاده قدیم قم – تهران، سازمان پایانه های 
مسافربری شهرداری قم )ترمینال( مراجعه نمایند و در صورت نیاز، جهت کسب اطلاعات بیشتر با 

شماره تلفن 36641790 – 025 تماس حاصل نمایند.
شرایط عمومی:

-  جهت خرید اسناد مزایده مبلغ 500/000 ریال به شماره حساب 700787913121 )درآمد سازمان( 
بانک شهر به نام سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم واریز نموده و به همراه اصل فیش 

واریزی و کارت شناسایی معتبر جهت تحویل اسناد مراجعه فرمائید.
-   مبلغ تضمین شرکت در مزایده 14/000/000 ریال به صورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز وجه نقد 
به حساب 700787307316 سپرده سازمان نزد بانک شهر به نام سازمان پایانه های مسافربری 

شهرداری قم می باشد. 
-   در صورتی که برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به نفع 

سازمان ضبط خواهد شد.
-   سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

-   هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد.
-  تلفن تماس: 36641790 – 0252 
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تاثیرات سفر رئیس جمهور
 به قلب اروپا

حضور رئیس جمهور ایران در قلب اروپا از اهمیت سیاسی 
و روانی بسیار استراتژیک و تعیین کننده یی برخوردار است 
که مسائل اقتصادی تنها بخش کوچکی از آن را تشکیل می 
دهد. حضور او در ایتالیا و سپس فرانسه بی شک تاثیرات 

موجی غیر قابل کنترلی مثبتی برای ایرانیان به همراه خواهد داشت. در میان سیاستمداران 
و مردم اروپا ضرب المثلی وجود دارد که می گوید فرانسه قلب سیاسی اروپاست.

رئیس جمهور ایران اکنون می تواند خودرا سیاستمداری خوش شانس معرفی کند. 
لازم نیست در گروه هواداران داخلی روحانی ویا به دلیل فضای متفاوت و موفقیتی که در 
سیاست خارجی ایران به وجود آورده الزاما در دسته مدافعان بین المللی او قرار گیریم تا 
به این خوش شانسی اعتقاد داشته باشیم. ابتدا یک پیروزی چشمگیر در انتخابات ریاست 
جمهوری سال 2013، سپس شروع مذاکرات اتمی و به نتیجه رساندن تعجب آور آن، 
آنگاه موفقیت در بستن پرونده های تحریمی علیه کشورش و اینک استقبال بی نظیراز 
اودر اروپا. بسیار خب؛ این برای یک سیاستمدار نوگرا که به قول ایرانی ها مجبور است 
روی طناب باریک بدون حفاظ راه برود، چیزی بیش از خوش شانسی تلقی و نشان می 
دهد رئیس جمهورواقع گرا و متفاوت ایران بیشتر از تصورات اولیه یی که در باره او وجود 
داشته از توانایی های بالقوه و قابل اتکایی در ساختار سیاسی ایران که تاکنون ناشناخته 

مانده بود برخوردار است.
خوش شانسی های روحانی البته مانعی برای مصون نگه داشتنش از حملاتی که در 
آینده با آن مواجه خواهد شد نیست. کما اینکه علی رغم عبور موفقیت آمیز از بسیاری 
موانع داخلی و خارجی، حملات علیه او نه تنها کاهش نیافته بلکه بر دامنه آنها افزوده شده 
است. با توجه به ضرورت حل پرونده اتمی ایران و هم زمان رفع مناقشات در عرصه بین 
المللی به عنوان کلید اصلی حل بسیاری از معضلات داخلی که آقای روحانی دردوران 
مبارزات انتخاباتی بر آنها تاکید ووعده رفع آن را داده بود، اکنون به وضوح مشاهده می شود 
رئیس جمهور ایران فصل سخت دوران ریاست خود را تقریبا و نه تحقیقا سپری و ایران را 
در یک موقعیت بین المللی، متفاوت تر از آنچه طی حداقل 12 سال گذشته شاهد بودیم 
قرار داده است؛ اما فکر می کنم بیش از خود پرزیدنت روحانی، این مخالفان کارکشته او 
هستند که به اهمیت اقدامات آقای رئیس جمهوروقوف یافته اند. به عنوان نمونه، آقای 
روحانی اواسط ماه جولای سال گذشته در بیان تاثیر ویرانگر تحریم ها بر اقتصاد و زندگی 
مردم ایران که محمود احمدی نژاد از آنها حمایت می کرد یا آورد شد »تحریم ها حتی 
تامین آب آشامیدنی را با مشکل روبرو کرده است«. مثال روحانی گرچه به تحریم تاسیسات 
فنی تامین آب آشامیدنی اشاره و به نوعی اصلاحات عمومی او را مشروع و برای مردم هم 
مثالی قابل فهم و پذیرش بود، اما این منتقدان بودند که بیش از هرکسی منظوررییس 
جمهورروحانی را متوجه و از سخنانش برآشفته شدند. به همین دلیل به باور من اگر بتوان 
تنها یک فصل مشترک میان آقای رئیس جمهور و مخالفان کارکشته اش پیدا کرد، همین 

برداشت مشترک آنها از اهداف و نیات آقای روحانی است.
یک تحلیل گر امور ایران در موسسه چاتم هاوس می گوید اکنون آنچه بیش از هر 
چیزی توجهات را به سوی خود جلب کرده اعتماد به نقش پرزیدنت روحانی و تاکید او بر 
ادامه و اجرای برنامه هایی ست که به درست بودنشان ایمان و وعده آنها را به مردمش داده 
است. روحانی از ابتدا می دانست چه می خواهد و اکنون تقریبا همه آنها را به دست آورده. 
او خود فردای اجرای توافق اتمی طی سخنانی در تهران به صراحت بر این نکته تاکید کرد.

سفر رئیس جمهور ایران به اروپای غربی را از همین زاویه بسیار مهم تداوم سیاست 
تعامل با جامعه بین المللی باید مورد ارزیابی قرار داد. شاید از جنبه اقتصادی، این سفر 
برای مردم ایران از اهمیت زیادی دستکم به لحاظ روانی برخوردار باشد - که هست. یک 
فروشنده لوازم خانگی در مرکز شهر تهران می گوید 2 روز است فروشی نداشته، اما اصلا 

نگران نیست. اقدامات و رفتار دولت، او را امیدوار کرده و خوشحال است.
شخصا فکر میکنم حضور رئیس جمهور ایران در قلب اروپا از اهمیت سیاسی و روانی 
بسیار استراتژیک و تعیین کننده یی برخوردار است که مسائل اقتصادی تنها بخش کوچکی 
از آن را تشکیل می دهد. حضور او در ایتالیا و سپس فرانسه بی شک تاثیرات موجی غیر 
قابل کنترلی مثبتی برای ایرانیان به همراه خواهد داشت. در میان سیاستمداران و مردم 
اروپا ضرب المثلی وجود دارد که می گوید »فرانسه قلب سیاسی اروپاست«. یک دیپلمات 
نزدیک به فابیوس نیز می گوید »ما خوب میدانیم چرا رئیس جمهور ایران فرانسه برای سفر 
انتخاب کرده است«. مقامات دفتر وزیر خارجه ایران در تهران هم به طنز می گویند »اکنون 
با مشکل بسیار بزرگی روبرو شده اند که بعضا سبب دلخوری مقامات دیپلماتیک شده. نمی 

دانند چگونه این همه تقاضا برای سفر به تهران و ملاقات با آقای ظریف را تنظیم کنند!«.
نمی توانم به این سوال پاسخ روشنی بدهم؛ دستکم اکنون! اما آیا ابعاد و دست آوردهای 
این 2 سفر سیاسی بسیار حساس و کلیدی در تحلیل نهایی قرار است در اروپا محدود 

بماند؟ وبلیط ترن   رئیس جمهور ایران فقط برای تورهای اروپایی رزرو شده است؟!

دبیرکل حزب کارگزاران:

قهر نمی کنیم 
 دبیرکل حزب کارگزاران گفت: تنها ابزار حل مسالمت آمیز اختلاف های درون کشور 
انتخابات است و اگر آن را حذف کنیم معنی آن این است که اختلاف سلیقه ها باید با 

روش های غیر دموکراتیک حل شود.
غلامحسین کرباسچی در گفت و گو با ایلنا، در خصوص رد صلاحیت ها اظهار داشت: 
اگر مردم احساس کنند رد صلاحیت ها توجیهی نداشته قطعا دلسرد می شوند. امیدواریم 

بررسی صلاحیت ها به گونه ای باشد که شرکت مردم در انتخابات را کاهش ندهد.
او با تاکید بر اینکه نفس انتخابات بسیار مهم است،  افزود: در هیچ شرایطی حتی اگر 
نیروهای اصلاح طلب رد صلاحیت شوند در مقابل ناملایمتی ها نباید قهر کرده و انتخابات 
را   رها کرد تنها ابزار حل مسالمت آمیز اختلاف های درون کشور انتخابات است و اگر آن 
را حذف کنیم معنی آن این است که اختلاف سلیقه ها باید با روش های غیر دموکراتیک 

حل شود.
عضو حزب کارگزاران با اشاره به اینکه رد صلاحیت ها همواره در طول این سال ها وجود 
داشته و معمولا تجدیدنظرهایی نسبت به بررسی های اولیه صورت می گرفته است، گفت: 
البته رد صلاحیت ها هیچ گاه به گستردگی این بار نبود. ثبت نام کننده ها نیز در این دوره 
تعدادشان زیاد بود که بخش عظیمی از آن ها عدم احراز صلاحیت شدند که امیدوارم این 
مساله فقط درمورد یک جناح خاص نباشد البته بنابر آنچه که خودشان اعلام کردند فرصت 

کافی برای بررسی احراز صلاحیت ها نداشته اند.
او گفت: باید دلایل رد صلاحیت ها برای افکار عمومی روشن شود گاهی فردی 
افتاده است این عجیب نیست اشکال این است که  تخلف کرده و از صلاحیت 
توجیه  کاندیدا ها  و خود  مردم  برای  می شود  عنوان  رد صلاحیت ها  دلیل  آنچه 
نمی شود مثل آقای مطهری که نسبت به وی و خانواده اش کوچک ترین شبهه ای 

وجود ندارد.
کرباسچی با تاکید بر اینکه نمایندگی برای هیچ کسی معصومیت نمی آورد، گفت: 
ممکن است که برخی از نمایندگان طی سالهای گذشته تخلفاتی مرتکب شده باشند اما 
این طبیعی است که از شورای نگهبان بخواهیم دلیل رد صلاحیت ها بیان شود و در افکار 
عمومی مشخص شود که عدم التزام به اسلام و نظام و ولایت فقیه یعنی چه؟ مشکل این 
است که این موارد به افکار عمومی توضیح داده نمی شود و شورای نگهبان خود را مقید 
به ارایه توضیح قانع کننده به مردم و داوطلبان نمی بیند و این باعث می شود که حرف و 

حدیث هایی به وجود بیاید.

رییس شورای راهبردی روابط خارجی:

 تصمیمات در حوزه هسته ای فراجناحی است
رییس شورای راهبردی روابط خارجی گفت: مهم ترین هزینه در راه حفظ دستاورد 

هسته ای شهادت عزیزان و دانشمندان ما در این راه بود.
کمال خرازی، عصر روز چهارشنبه در نشستی با حضور علی اکبر صالحی، رییس 
سازمان انرژی اتمی گفت: در طول سال های گذشته گرچه با دشواری های زیادی به ویژه 
در بحث تحریم ها رو به رو بودیم اما با مقاومت مردم توانستیم از این مرحله عبور کنیم و این 

مقاومت ملت بود که طرف مقابل را به پذیرش دانش هسته ای ایران وادار کرد.
او ادامه داد: 1+5 امروز فهمیده است با کشوری که فرزندانش توانایی دانش هسته ای 
دارد نمی توانند بیش از این کلنجار روند. خرازی علت مذاکره جدی در این دوره را مقاومت 
مردم در برابر فشارها عنوان کرد و افزود: آن ها در گذشته آمادگی مذاکره نداشتند چرا که 

فکر می کردند ایران در برابر فشارها کوتاه می آید.
رییس شورای راهبردی روابط خارجی مذاکرات هسته ای را دشوار خواند و گفت همان 
طور که مقام معظم رهبری همواره گفته اند ایمان و اعتقاد تیم مذاکره کننده در کنار 

توانمندی های حرفه یی آنان کارگشا بوده است.
وی با اشاره به نقش دکتر صالحی در مذاکرات تصریح کرد: نقش آقای صالحی بسیار 
برجسته بود به ویژه در بعد فنی اقداماتی صورت دادند به طوری که نه تنها مشکلی ایجاد 

نکرد بلکه توانمندی جدیدی را برای ایران به دست اورد.
رییس شورای راهبردی روابط خارجی با تاکید بر فراجناحی بودن تصمیمات در حوزه 
هسته ای گفت: مقام معظم رهبری یک زمان تصمیم به برداشتن تعلیق ها از فعالیت های 
هسته ای گرفتند و در زمانی دیگر تصمیم به مذاکره مستقیم آمریکا. وقتی این سیر تاریخی 
را نگاه می کنیم می بینیم که زمانی لازم بوده است مقاومت کنیم تا توانمندی خود را اثبات 
کنیم و بتوانیم در مقابل دشمن مذاکره کرده و به نوعی دشمن ناچار شود خواسته ما را 
بپذیرد. یک زمان به سوخت 20 درصد نیاز داشتیم آن را به ما ندادند و خودمان تولید 

کردیم در حالی که برای مان تولید صفحات سوخت مشکل بود.
او ادامه داد: آن موقع صحبت از مبادله سوخت 20 درصد با صفحات سوخت برای 
راکتور تهران بود و ترکیه و برزیل با هماهنگی آمریکا برای این کار واسطه شده اند. آن موقع 
رهبری با اکراه این موضوع را پذیرفتند چراکه خوش بین نبودند. آن ها به تهران آمدند و 
جشن هم گرفتند اما آمریکایی ها زیرش زدند و مشخص شد بدبینی رهبری حقیقت دارد. 
همان موقع اعلام شد که خودمان می سازیم اما برخی کشورهای خارجی ما را به تمسخر 
گرفتند در حالی که یک سال بعد ما صفحات سوخت را ساختیم و آن ها دیدند وقتی 

ایرانی ها تصمیم می گیرند کاری را انجام دهند موفق می شوند.
خرازی گفت: بنابراین تصمیم گیری ها در لحظات حساس تاریخی می تواند تعیین کننده 
یا نابودکننده باشد. دقیقا مثل صحنه جنگ است. یک جا نرمش به کار می برید و یک جا با 

وجود همه فشارها و محدودیت ها باید خط مقدم را جلو ببریم.
وی ادامه داد: اگر در دوره اصلاحات رهبری تعلیق را نمی شکست نمی دانیم چه اتفاقی 
می افتاد. ممکن بود صحنه های متفاوتی را پیش بیاورد از این رو تدبیر و شناخت موضوع 
و تصمیم دقیق که لازمه رهبری یک جامعه است در حالی که دشمنی های بسیاری با 

آن کشور وجود دارد بسیار حائز اهمیت است و خوشبختانه ما از این نعمت برخورداریم.

حجت الاسلام ابوترابی فرد:

مجلس برای احراز صلاحیت ها
به شورای نگهبان کمک می کند

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی اعلام کرد که مجلس برای احراز صلاحیت های 
داوطلبان به شورای نگهبان کمک خواهد کرد.

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین سید محمدحسن ابوترابی فرد در حاشیه 
همایش مشاوره و روانشناسی در ناجا که صبح دیروز در سالن همایش های برج میلاد تهران 
برگزار شد با حضور در جمع خبرنگاران درباره ارزیابی عملکرد پلیس از منظر مجلس، گفت: 
امروز مجموعه انتظامی از نظر تأمین امنیت یکی از بهترین شرایط را در مقایسه با کشورهای 

منطقه و جهان در کشورمان ایجاد کرده است.
وی با بیان اینکه باید ناجا در رسیدن به قله های برتر تلاش کند، اظهار کرد: دولت و 

مجلس نیز در تأمین بودجه نیروی انتظامی تلاش خود را خواهند کرد.
وی با اشاره به نقش مشاوره در نیروی انتظامی، افزود: همانطور که در این همایش نیز 
به آن پرداخته شد باید به جامعه و هنجار شکنان در جامعه خدمات مشاوره ای ارائه شود 
و اراده ناجا نیز بر این است که مشاوره های روانشناسی به درون خانواده ناجا و جامعه از 

سطح ناهنجاری های بکاهد.
رایزنی  نتایج  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  نایب 
مجلس با شورای نگهبان برای تجدید نظر در برخی از رد صلاحیت های انتخابات 
مجلس، خاطرنشان کرد: اراده شورای نگهبان بر این است که در چارچوب قانون 
حقوق نامزدها و کسانی که برای حضور در مجلس شورای اسلامی اعلام آمادگی 

کرده اند حفظ شود.
افزایش  با  این بین صلاحیت  عده ای احراز نشد که  ادامه داد: در  ابوترابی فرد 
اطلاعات می توان در این زمینه اقدام کرد و با هماهنگی های انجام شده و کامل کردن 
اطلاعات شورای نگهبان ممکن است این نظر عوض شود و آنان اطلاعات کافی را به 

دست آوردند.
وی افزود: در همین راستا مجلس نیز اطلاعات خود را برای احراز صلاحیت ها به شورای 

نگهبان منتقل خواهد کرد و کمک می کنیم تا به نتیجه  برسند.

عضو فراکسیون اصول گرایان مجلس: 

لاریجانی لیست جداگانه نمی دهد
عضو فراکسیون اصول گرایان مجلس گفت: لیست نهایی ائتلاف 12 تا 15 بهمن ماه 

اعلام می شود.
 به گزارش تسنیم، حسین نجابت درباره احتمال ارائه لیست جدا از سوی نزدیکان 
لایجانی در تهران، اظهار داشت: آقای لاریجانی گفتند از لیست روحانیت حمایت می کنم و 
چون تمام جلسات ائتلاف به ریاست آیت الله موحدی کرمانی است، اگر به حرف شان پایبند 
باشند، قطعا باید از این لیست حمایت کنند، البته از برخی بزرگان نیز شنیدم که ایشان 

قصد دادن لیست جدا ندارند.
وی تاکید کرد: قرار گرفتن افراد در لیست نهایی ائتلاف اصولگرایان براساس سازوکار 

مشخصی است و سهم بندی در کار نیست.
این نماینده اصولگرای مجلس درباره سازوکار اعمال شده برای انتخاب کاندیداهای 
لیست اصولگرایان، گفت: در ابتدا اصولگرایان که ادعای اصولگرایی داشتند و به عنوان گزینه 
مطرح بودند 200 نفر بودند، بعد به 100 و اندی نفر کاهش یافت. در همین هفته نیز این 

تعداد به 60 نفر کاهش می یابد و در انتها به 30 نفر می رسد.
نجابت ادامه داد: اسامی گزینه ها از سوی اشخاص و تشکل های اصولگرا که در ائتلاف 
هستند، مطرح شده و این اسامی در اختیار افراد قرار می گیرد و آنها نظر می دهند و نظر 

نهایی را هم شورای ائتلاف می دهد.
وی تصریح کرد: لیست هایی که در حال حاضر در فضای مجازی منتشر شده اند، تقلبی 

است و قصد دارند با این لیست ها عده ای را بدبین کنند تا ائتلاف را برهم بزنند.
نماینده مردم تهران در مجلس در پایان گفت: لیست نهایی ائتلاف 12 تا 15 بهمن ماه 
اعلام می شود، البته ممکن است اختلاف روی یکی دو نفر بماند، اما استخوان بندی اصلی 

لیست 12 بهمن نهایی می شود.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی اعلام کرد:

آغاز ساخت دو نیروگاه هسته ای
در نیمه اسفند

سخنگوی سازمان انرژی اتمی از مبادله پیش نویس همکاری های هسته ای با اسپانیا 
خبر داد و گفت: بر اساس این پیش نویس ها که در حال نهایی شدن است، قرار است در 
حوزه های نیروگاهی، ظرفیت سازی، آموزش نیروی انسانی، شبیه سازی و مقابله با شرایط 

اضطراری همکاری کنند.
بهروز کمالوندی روز چهارشنبه در گفت و گویی با بیان اینکه تقریبا مقدمات لازم برای 
کلنگ زنی این نیروگاهها نهایی شده است، گفت: البته در نظر داشتیم این نیروگاه ها در 
دهه فجر کلنگ زنی شود اما با توجه به اینکه دو کار توامان داشتیم، تحویل نیروگاه اول به 
مهندسان ایرانی مثل تحویل کار از پیمانکار است و باید در این زمینه دقت لازم را داشته 
باشیم، بهتر است عجله نکنیم و فکر می کنم بتوانیم اوایل تا اواسط اسفند ماه امسال، کلنگ 
زنی این نیروگاه ها را داشته باشیم. وی با اشاره به اینکه تاریخ دقیق کلنگ زنی این نیروگاه 
ها را به زودی اعلام می کنیم، افزود: با وجود اینکه تغییر چند هفته ای در این زمینه 
داشتیم اما هنوز در محدوده ای هستیم که در یک سال گذشته اعلام کردیم و گفتیم 
کلنگ این نیروگاه ها در طول سال جاری بر زمین زده می شود. سخنگوی سازمان انرژی 
اتمی همچنین گفت: بعد از برجام زمینه بسیار زیادی برای همکاری بین المللی ایجاد شده 
و ما با بسیاری از کشورهای هسته ای مواجه هستیم. کمالوندی یادآور شد: بخشی از اینها 
قبل از برجام و زمانی که اطمینان پیدا کردند که برجام اجرایی می شود ارتباط با ما را برقرار 
کرده بودند که اسپانیا از جمله این کشورها بود که هم هیاتی به ایران فرستادند و هم از ما 
دعوت کردند. حدود یک ماه قبل سفری به این کشور داشتیم و از شهرها و تاسیسات این 
کشور بازدید کردیم. به گفته سخنگوی سازمان انرژی اتمی، پیش نویس این همکاری ها 

تهیه شده و ظرف یکی دو ماه آینده نهایی می شوند.

عضو هیات نظارت بر نمایندگان:

نظارت برنمایندگان رفاقتی شده است
 عضو هیات نظارت بر نمایندگان گفت: قانون فعلی نظارت بر نمایندگان تامین کننده 
نظر مقام معظم رهبری نیست. نظارت هیات منوط به بررسی گزارش ها و شکایات است.

محمد حسین میرمحمدی در گفتگو با مهراظهارداشت: باید یک ساز و کار نظارتی در 
مجلس تعریف کنید که اگر کسی در مقام نمایندگی کوتاهی یا سوء استفاده کرد، بتوانید او را 
مواخذه کنید. نماینده مردم گلپایگان روند نظارت بر رفتار نمایندگان توسط هیات نظارت را 
مورد انتقاد قرار داد و گفت: قانون فعلی برای نظارت بر نمایندگان تامین کننده نظر مقام معظم 
رهبری نیست. نظارت هیات منوط به بررسی گزارش ها و شکایات است در حالی که هیات 
نظارت بر نمایندگان خودش فی نفسه ناظر باشد فقط گزارشات و شکایات را بررسی کند. عضو 
هیات نظارت مجلس بر نمایندگان همچنین معتقد بود نظارت هیات رئیسه بر نمایندگان هم 
درگیر ملاحظه کاری ها و رفاقت ها شده و از کارایی لازم برخوردار نیست زیرا هیات رئیسه 
مجلس از نمایندگان رای می گیرد. میر محمدی تاکید داشت باید برای نظارت بر نمایندگان 
سیستم ارزشیابی دقیقی تنظیم شود. وی تصریح کرد: در دهه های گذشته زمین خواری های 
بزرگی انجام شده مسببان بالقوه و بالفعل زمین خواری های گذشته قابل شناسایی هستند اما 

بررسی پرونده های گذشته به سازمان عریض و طویلی نیاز دارد. 

سبحانی نیا تاکید کرد:

لزوم پرهیز اصولگرایان از سهم خواهی
یک عضو فراکسیون رهروان ولایت مجلس شورای اسلامی بر لزوم پرهیز از سهم 

خواهی در تعیین لیست ائتلاف اصولگرایان به ویژه در کلان شهرها تاکید کرد.
حجت الاسلام والمسلمین حسین سبحانی نیا در گفت وگو با ایسنا، عملکرد ائتلاف 
اصولگرایان را تاکنون مثبت دانست و افزود: بازتاب عملکرد ائتلاف در استان ها و شهرستان ها 
نیز مثبت بوده است. نفس حرکت به سمت ائتلاف هم یک ضرورت است و هم قدم مثبتی 
است. همین که این اقدام بتواند از ارائه لیست های متعدد جلوگیری کند آثار مثبتی به 
خصوص در شهرستان ها خواهد داشت. وی با بیان اینکه در شهرستان ها مجموعه اصولگرا 
فاصله چندانی با یکدیگر ندارند افزود:  ائتلاف اصولگرایان هم باید در مورد تهران به جمع 
بندی مناسب برسند. تا الان آن ها به یک لیست 40، 50 نفره رسیده اند که همین گام 
مثبتی است که می توانند به جمع بندی خوبی برسند. سبحانی نیا ادامه داد: من حرکت 
کلی ائتلاف را مثبت می بینم و امیدوارم آثار آن هم در حوزه های انتخابیه مثبت باشد؛ 
البته ممکن است در کلان شهرها قدری اختلاف دیدگاه وجود داشته باشد، اما نهایتا این 
اختلافات خیلی زیاد نخواهد بود. این نماینده اصولگرای مجلس خاطر نشان کرد: در تعیین 
لیست کلان شهرها قطعا باید از سهم خواهی پرهیز شود و ملاک صلاحیت افراد باشد. اگر 
این طور باشد مشکل چندانی بروز نمی کند اما اگر هر گروه بخواهند مدعی شوند و سهمی 
بخواهند این کار را سخت می کند. البته در ائتلاف اصولگرایان بنا بر این است که سهم 

خواهی نشود و ما امیدواریم همین رویکرد عملی شود.

یادداشت

اخبــار

 رییس قوه قضاییه توان موشکی ایران 
را محدودیت ناپذیر دانست و گفت: به یمن 
اتحاد مردم و مسئولان همه یک صدا فریاد 
قدرت  که  می گوییم  دشمنان  به  بزرگ 

موشکی ایران محدودیت نمی پذیرد.
صادق  آیت الله  ایسنا،  گزارش  به 
آملی لاریجانی در سی و چهارمین یادواره 
شهدای فدائیان اسلام و شصتمین سالگرد 
شهادت شهید نواب صفوی و همرزمان او در 
مسجد جامع قائم شهر با اشاره به اینکه نواب 
صفوی پاکباخته در راه خدا بود و طلیعه دار 
شهادت در قبل از انقلاب به شمار می رفت، 
تاثیرات  به  رهبری  معظم  مقام  گفت: 
به سزایی که حرکت نواب در جریان قبل از 

انقلاب داشته  است اشاره فرمودند.
 وی با تاکید بر برگزاری یادواره ها افزود: 
این بزرگداشت ها موجب احیای تاریخ این 
ملت است و کار بسیار عظیمی به شمار 
می رود؛ تاریخ هر قومی هویت آن قوم است 
و این مراسم ها برای یادآوری تاریخ و هویت 

ماست. 
رئیس قوه قضائیه در خصوص برجام 
نیز گفت: با پایمردی و استقامت مردم و 

همچنین نقش تعیین کننده مقام معظم 
می  ترسیم  را  قرمز  خطوط  که  رهبری 
کردند برجام به سرانجام رسید؛ این پیشرفت 
حاصل خودباوری و استقلال است و عطیه  
و هدیه ای است از انقلاب اسلامی که یک 
نظام فلسفی سیاسی را به دنیا عرضه کرده 
است. وی با اشاره به اینکه پس از فروپاشی 
کمونیسم و شوروی و انقلاب های مخملی، 
انقلاب اسلامی یک نظریه بدیع است که 
مردم سالاری دینی را در دنیا مطرح کرده 

است، اظهار کرد: ترس کشورهای غربی از 
این نظریه کمتر از موشک های ما نیست و 
جمهوری اسلامی حرف برای گفتن بسیار 
دارد. آملی لاریجانی مردم سالاری دینی 
را دارای دو رکن دانست و گفت: رکن اول 
مردم هستند که همیشه در صحنه حضور 
دارند و رکن دوم نگاه توحیدی است که بر 
اساس رسالت پیامبر و امامت مستمر است و 

بر پایه عدل قرار گرفته است. 
ادامه داد: در مردم سالاری دینی  وی 

نگاه به انسان نگاهی خلیفه الهی است، یک 
این  برافراشته که  را  نظامی یک پرچمی 
نظام توحیدی است و انسان در آن جانشین 
خداوند است، در لیبرال دموکراسی حکومت 
با مردم کاری ندارد تا موقعی که به هم 
آسیب نرسانند و آنها در مقابل این سئوال 
که آیا این انسان فقط این بدن است یا روح 
هم در آن دخیل است و آسیب به روح چه 
می شود می ماند، ولی در جمهوری اسلامی 
و مطرح کردن مردم سالاری دینی به این 

تناقض ها پاسخ داده خواهد شد. 
نماینده مجلس خبرگان رهبری با اشاره 
به اینکه انقلاب ما انفجار نور بود، گفت: 
مشکلاتی  دارد؛  وجود  هم  هایی  کاستی 
همچون عدم اشتغال، رکود بازار، مشکلات 
تجارت، مساله محرومان و بی سرپرستان و 
همه هست اما مردم و مسئولان باید کمک 
و تلاش کنند اما باید منصفانه ارزیابی کرد و 
همه چیز را در نظر گرفت؛ باید دید که این 
انقلاب این محیط را برای پیشرفت جوانان 
فراهم کرده و امکان ظهور نخبگان را فراهم 
آورده که موجب رشد علمی شده است؛ از 

این رو باید قدر این نعمت ها را نیز بدانیم.

آیت الله آملی لاریجانی:

توان موشکی ایران محدودیت ناپذیر است

 رئیس جمهور در پاسخ به سوالی درخصوص 
اینکه آیا فکر می کنید یک استقبالی مانند ایتالیا از 
شما در آمریکا رخ دهد گفت: امکان پذیر هست که 
بین ایران و آمریکا رابطه غیرخصمانه و بدون تنش 
برقرار شود و کلید این کار در واشنگتن هست و نه 

تهران.
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی 
روز چهارشنبه در کنفرانس خبری در ایتالیا که 
عمده خبرنگاران رسانه های فعال در ایتالیا در آن 
حضور داشتند، دوران تحریم را دوران باخت – باخت 
برای روابط اقتصادی ایران و اتحادیه اروپا دانست و 
تاکید کرد: ما با آمریکا از همان ابتدا رابطه اقتصادی 
نداشتیم و همکاری اقتصادی با دیگر شرکا از جمله 
چین و روسیه نیز در دوره تحریم هرگز قطع نشد و 

در این میان بیشترین ضرر را اتحادیه اروپا برد.
وی گفت: روابط اقتصادی سنتی و خوب ایران با کشورهای 
اروپایی، با اعمال تحریم ها دچار مشکل شد و عملا این تحریمها 
باعث شد تا اروپایی ها از فعالیت در بازار ایران محروم شوند اما 
اکنون شرایط برای یک همکاری اقتصادی پرسود و بر پایه 

شرایط برد – برد میان ایران و کشورهای اروپایی مهیا است.
روحانی با تشریح دستاوردهای سفر خود و هیات عالی 
رتبه همراه به رم، اظهارداشت: دستاوردهای این سفر به نفع 
ایران، ایتالیا، اتحادیه اروپا و حتی منطقه خواهد بود. ما طرح 
های مشترک اقتصادی گسترده ای داریم که شعاع آن محدود 
به ایران و ایتالیا نخواهد بود و کشورهای منطقه را نیز شامل 
می شود. رییس جمهوری گفت: در جریان این سفر توسعه 
مناسبات و همکاری ها میان ایران و ایتالیا مورد بررسی و تبادل 
نظر مسوولان عالی رتبه دو کشور قرار گرفت و بر این اساس 
14 سند همکاری در حضور مقامات عالیرتبه دو کشور در 
بخش های مختلف از جمله انرژی و حمل و نقل به امضا رسیده 
است. همچنین در زمینه تجهیزات بیمارستانی و سایر بخش 

 ها نیز شرایط بسیار مناسب و مساعدی برای همکاری داریم.
روحانی سفر به ایتالیا به عنوان اولین گام در سفر به 
کشورهای اروپایی را به دلیل ارتباط فرهنگی و اقتصادی دو 
تمدن بزرگ رم باستان و ایران کهن از گذشته های دور دانست 
و افزود: در دهه های گذشته و سالهای قبل از تحریم روابط 
بسیار خوب اقتصادی بین دو کشور وجود داشت تا جایی که 
در مقاطعی ایتالیا نخستین شریک اقتصادی ایران در میان 

کشورهای اتحادیه اروپایی بود. سوابق خوبی در حافظه مردم 
ایران نسبت به کارآفرینان ایتالیایی و صنعت و مردم ایتالیا وجود 
دارد و این نکات، امروز زمینه بسیار مناسبی را برای گسترش 

همکاری ها فراهم کرده است.
رییس جمهوری اظهارداشت: مذاکرات هیات های عالی 
رتبه ایران و ایتالیا علاوه بر توسعه مناسبات تجاری و اقتصادی 
در زمینه گسترش همکاری های دو کشور در همه بخشهای 
علمی، دانشگاهی، فناوری های نو، آثار باستانی، مرمت آثار 
باستانی و توسعه گردشگری و همچنین راجع به مسایل مهم 

منطقه ای و بین المللی بوده است.
رهبر  فرانسیس  پاپ  با  دیدار خود  به  روحانی سپس 
کاتولیک های جهان اشاره کرد و افزود: در این دیدار افکار 
دوطرف در زمینه مسایل معنوی و دینی و اقداماتی که برای 
دستیابی به اهداف مشترک در سراسر جهان باید انجام دهیم، 

بسیار نزدیک به هم بود.
رییس جمهوری، تاکید بر محو سلاحهای کشتار جمعی 
در جهان، اقداماتی که مبلغین اسلامی، مسیحی و دیگر ادیان 
باید در زمینه مبارزه با خشونت، افراطی گری و تروریسم و 
جهان عاری از خشونت، افراط و ترور انجام دهند و فعالیت 
در زمینه تبیین آزادی بیان را از جمله اهداف مشترک پیروان 
ادیان توحیدی در جهان برشمرد و گفت: آزادی بیان به این 
مفهوم نیست که هر کس هر کاری که خواست دراین جهان 
انجام دهد؛ همانطور که معنای آزادی این نیست که کسی به 
حریم زندگی دیگران تعرض کند؛ آزادی بیان هم به این معنا 
نیست که به حریم اعتقادات و مقدسات دیگران و ادیان مختلف 

تعرض کنیم چراکه این کار از لحاظ اخلاقی 
غلط و تحریک آمیز است و می تواند فاصله و 

شکاف اجتماعی را بیشتر کند.
روحانی تصریح کرد: در دیدار با پاپ این 
گونه حرکات را محکوم کردیم و تاکید شد 
همانطور که ترور و خشونت محکوم است 
توهین به دیگران هم محکوم است. همچنین 
راجع به این که ادیان آسمانی اهداف مهمی 
دارند و به هم پیوسته اند و جدا نیستند 
واقداماتی که برای حفظ معنویت جهان 
واخلاق باید انجام بگیرد، مذاکرات خوب و 

مفیدی داشتیم.
رییس جمهوری با اشاره به دعوت خود از 
رییس جمهور و نخست وزیر ایتالیا برای دیدار 
رسمی از جمهوری اسلامی ایران، گفت: در فرصت های آینده 
هر دو از تهران دیدار خواهند کرد که بی تردید این سفرها، 
باعث استحکام بیشتر روابط دو جانبه دو کشور دوست خواهد 

شد.
روحانی ضمن اظهار امیدواری از اینکه حاصل این سفر به 
نفع دو ملت ایران و ایتالیا و اتحادیه اروپا و به نفع منطقه باشد، 
افزود: خواست ما این است که بخش خصوصی و دولتی ایتالیا 
برای سرمایه گذاری و ورود فناوری های نو به ایران و استفاده از 

یک بازار مشترک منطقه ای، وارد عرصه شوند.
امیدوارم که شورای نگهبان نگرانی ها را برطرف کند

روحانی در پاسخ به سؤالی درباره انتخابات هفتم اسفند 
و این که آیا برخی اتفاقات در جریان بررسی صلاحیت های 
کاندیداها در این انتخابات می تواند بر موفقیت های بین المللی 
اخیر شما تأثیر بگذارد؟ تصریح کرد: علاقمندم درباره مسایل 
داخلی کشورمان بیشتر در داخل کشور صحبت کنم و در 

آینده هم لازم است تا در این باره در کشورمان صحبت کنم.
این است  ادامه داد: پیش بینی من  رییس  جمهوری 
که انتخابات هفتم اسفند مجلس شورای اسلامی و مجلس 
خبرگان آنچنان که در ذهن شما بود، بد نخواهد بود. اگرچه 
اختلاف نظرهایی در مسایل جزیی وجود دارد اما امید زیادی 
دارم که شورای نگهبان به عنوان نهادی بسیار مهم در کشور 
در آخرین مرحله بررسی صلاحیت ها نگرانی ها را برطرف کند 
و انتخابات هفتم اسفند با حضور گسترده مردم باعث تقویت 

بیش از پیش نظام جمهوری اسلامی شود.

رئیس جمهور در کنفرانس خبری در ایتالیا:

کلید رابطه با آمریکا در واشنگتن است 
اخبار

 عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح 
طلبان با اشاره به اینکه تلاشمان برای ورود 
نامزدهای اصلاحاتی و اصول گراهای عاقل 
به مجلس است، گفت: اجازه ورود افراطیان 

را به مجلس نباید داد.
حجت الاسلام رسول منتجب نیا شامگاه 
سه شنبه در جلسه هم اندیشی شورای 
عمومی حزب اعتماد ملی خراسان رضوی 
با اصلاح طلبان و حامیان دولت با تاکید بر 
اینکه پس از تلاش برای ورود نمایندگان 
خود به مجلس آینده باید سعی و تلاشمان 
در جهت راه یافتن اصولگراهای عاقل به 
مجلس باشد، تصریح کرد: نباید اجازه دهیم 
افراطیان وارد مجلس شوند و این اولین اصل 

ما در انتخابات پیش رو است.
مسئولان باید درخدمت مردم باشند

عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان تفکر 
اصلاحات را دارای عمق مردمی و پشتوانه عقلایی دانست 
و اظهار کرد: اصلاح طلبان معتقدند که مدیران جامعه باید 
به مردم توجه کنند و مردم را باور داشته باشند و نشانه باور 
داشتن مردم آن است که به رای و نظر آن ها ترتیب اثر 
دهند. وی ادامه داد: مسئولان باید خودشان را در خدمت 
مردم بدانند نه حاکم بر مردم و این اندیشه اصلاح طلبان 

است.
حجت الاسلام منتجب نیا تاکید کرد: در برابر اندیشه 
ای حاکم است که معتقد است باید مدیران شایسته و لایق 
در جامعه مدیریت کنند حال چه مردم آن ها را انتخاب 

کرده باشندو چه نکرده باشند.
معتقد  اصلاح طلبی  نگاه  اما  کرد:  وی خاطرنشان 
است که شایسته ترین افراد را باید مردم انتخاب کنند و 
ملاک تعیین شایستگی مردم هستند و ما منبع و مرجع 

تشخیص دیگری در این خصوص نداریم.
قائم مقام حزب اعتماد ملی تصریح کرد: آیا جبرئیل بر 

مسئولان نازل می شود و وحی الهی را به آن ها می رساند 
که می دانند چه کسانی لیاقت مدیریت جامعه را دارند و 
مردم این شایستگی را ندارند که مدیران را انتخاب کنند؟

وی افزود: وقتی دست ما از وحی کوتاه است باید به 
معیارها و ملاک هایی که اسلام به ما ارائه کرده است و 
مردم براساس این معیارها باید نمایندگان خود را تشخیص 

دهند و انتخاب کنند.
عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان بیان 
کرد: برخی اعتقاد دارند ما اگر کار را به دست مردم بسپاریم 
مردم دچار اشتباه می شوند و از حقیقت عدول می کنند 
و به جای افراد شایسته افراد نالایق روی کار می آورند و 
برنامه ای غلط در جامعه حاکم می شود اما ما می گوییم 

این شایستگی را با چه معیاری باید تشخیص داد؟
وی تصریح کرد: ما معتقدیم که مردم می فهمند و با 
مردمی فهیم و عاقل رو به رو هستیم و نه یک عده افرادی 
که درک و فهم ندارند و ما باید به جای آن ها رای دهیم 

و انتخاب کنیم.
برخی احزاب باید در خط فکری خود 

تجدید نظر کنند
وی با اشاره به اینکه مقابله به مثل کردن در برابر تفکر 

رو در رو نتیجه ای جز شکست ندارد، گفت: 
بهترین راه ایستادگی و مقاومت و با منطق و 

اصول تشکیلاتی به پیش رفتن است.
قائم مقام حزب اعتماد ملی با اشاره به 
اشتباهات جریان اصلاحات در طول دوران 
چندین ساله فعالیت خود بیان کرد: اگر این 
اشتباهات و ضعف ها را نداشتیم سال های 
بیشتر از این شاهد حاکمیت اصلاح طلبان 
بودیم اما علی رغم این ضعف ها مردم این 
دوران را شیرین تر می دانند. وی تصریح 
کرد: اقبال بیش از 60 درصدی مردم به 
احساس  و  نگرانی  این  اصلاحات  جریان 
خطر را برای برخی جریان هابه وجود آورده 
که اگر بر این منوال پیش روند هم مجلس 
آینده را از دست خواهند داد و هم باعث ورود جریان 

اصلاحات به مجلس خبرگان رهبری می شوند.
حزب واقعی نداریم

به گزارش  مهر، حجت الاسلام منتجب نیا با اشاره 
به ضربه خوردن جریان اصلاحات در سال ۸4 به دلیل 
اختلافات درونی این جریان سیاسی خاطرنشان کرد:  اما 
تجربه منسجم و یک دل شدن سال ۹2 به ما نشان داد که 

می توان پیروز میدان بود.
وی با تاکید بر جمع کردن اندیشه های متفرق عقلایی 
و اخلاق مدار در زیر یک چتر و با یک شناسنامه خاص 
خاطرنشان کرد: هیچگاه در کشور ما یک حزب به معنای 
واقعی و مانند آنچه در کشورهای غربی وجود دارد به وجود 
نیامده است و باید این پرسش را داشت که آیا مسئولان 
نخواستند حزب در کشور به وجود آید و نشد و یا اینکه 
اعضای جناح ما به اقتضاء تحزَب جناحی به درستی عمل 
نکرده است؟ که در این جا باید گفت همه ما در این امر 

مقصر هستیم.
وی ادامه داد: اگر می خواهیم مسیر ملت منحرف نشود 

باید به تحزَب روی آوریم و احزاب را تقویت کنیم.

عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان:

اجازه ورود افراطیون را به مجلس ندهیم

مذاکره کننده هسته ای  تیم  یک عضو 
کشورمان با اشاره به سفر رئیس جمهوری به 
ایتالیا و فرانسه پس از اجرای برجام تاکید کرد 
که برگرداندن حس اعتماد به روابطی پایدار و 
دارای منافع متقابل با دیگر کشورهای بزرگ 

جهان نیاز به کار مضاعف دارد.
در  سه شنبه  روز  بعیدی نژاد   حمید 
نشریات  نوشت:  خود  اینستاگرام  صفحه 
با  اخیر  روزهای  رسانه های جهان طی  و 
تحلیل ها و انتشار گزارش های متعددی اعلام 
کرده اند که دستاوردهای اجرای برجام تنها 
در 10 روز پس از اجرایی شدن این تفاهم 
هسته ای بسیار بیش از انتظار بوده است. 
دسترسی فوری ایران به منابع مسدودشده 
بانکی خود، بازشدن شعب بانک های ایرانی 
در خارج از کشور از جمله بانک ملی و بانک 
پرشیا در لندن، اعلام لغو تحریم سوئیفت 
در همان روز اول اجرایی شدن برجام و آغاز 

مبادلات معمول اقتصادی ایران در بسیاری 
از عرصه های مالی و اقتصادی از جمله این 
نتایج بوده است. در این میان، خارج شدن 
بانک سپه از فشار تحریم یک خبر بزرگ 
ایران  اقتصادی  جامعه  برای  دیگر  خوش 

رئیس جمهور  سفر  میان  این  در  اما  بود. 
چین به ایران پس از 14 سال و سفر رئیس 
جمهوری اسلامی ایران به ایتالیا و پاریس 
پس از 16 سال نوید برقراری روابط جدیدی 
بلوک بندی های  و  کشورها  با  ایران  میان 

اقتصادی و سیاسی بزرگ جهان را می دهد. 
توافق ایران و چین برای گسترش حجم 
عقد  و  دلار  میلیارد  به 600  خود  روابط 
قراردادهای اقتصادی با ایتالیا به میزان 17 
میلیارد دلار و چشم انداز روابط گسترده با 
فرانسه از جمله خرید بیش از 100 هواپیمای 
نو و مدرن از شرکت هواپیمایی ایرباس خیلی 
سریع پتانسیل های وسیع اقتصادی ایران را 
به جهانیان عرضه کرد. دوره جدید پس از 
برجام نه دوره نشستن و انتظار برای رو آوردن 
رویکردهای جدی بلکه دوره تلاش و کار 
برای جبران فرصت های از دست رفته برای 
کشورمان است. برگرداندن حس اعتماد به 
روابطی پایدار و دارای منافع متقابل با دیگر 
کشورهای بزرگ جهان نیاز به کار مضاعف 
دارد و ما امیدوارم با استفاده هرچه بهتر از 
این شرایط نوین بتوانیم زمینه شکوفایی 

اقتصادی کشور عزیزمان را فراهم کنیم..

حمید بعیدی نژاد:

پسابرجام، دوره نشستن و انتظار نیست

متین  مسلم



3 اطلاعرسانی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,206,000یک مثقال طلا

970,960یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,500,000سکه بهار آزاد ی

9,520,000سکه امامی

4,770,000نیم سکه

2,600,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

 دو تن از مدیران ارشد اقتصادی انگلیس روز سه شنبه در نشست اندیشکده مجمع جهانی 
دیپلماتیک با بیان اینکه ایران دارای فرصت های حقیقی تجاری است، تصریح کردند که دولت 

انگلیس از گسترش مناسبات تجاری با ایران حمایت می کند.
»کمپبل کایر« مدیر بخش انرژی دفتر تجارت و سرمایه گذاری انگلیس طی سخنانی در این 
نشست ضمن ابراز خرسندی و استقبال از اجرایی شدن برجام و لغو تحریم ها علیه ایران گفت: 
دولت انگلیس از گسترش مناسبات اقتصادی با ایران کاملا حمایت می کند؛ ما شرکت های 
انگلیسی را تشویق می کنیم تا از فرصت های اقتصادی حاصل شده ناشی از برداشته شدن 

تحریم ها استفاده کنند.
'کایر ' عنوان کرد: در همین راستا دفتر تضمین مالی صادرات انگلیس برای حمایت از 
شرکت هایی که می خواهند در بازار ایران رقابت کنند، 50 میلیون پوند در نظر گرفته است. 
این در حالی است که این سازمان برای تقویت روابط تجاری اش با ایران با دفتر تضمین مالی 

صادرات این کشور و وزارت اقتصاد و دارایی ایران همکاری خواهد کرد.
وی با بیان اینکه »دیدگاه ما نسبت به آینده روابط تجاری انگلیس و ایران بسیار روشن 
است«، تصریح کرد: ایران به عنوان دومین کشور بزرگ اقتصادی خاورمیانه با جمعیتی در 
حدود 80 میلیونی دارای فرصت های حقیقی تجاری است. ما پیش بینی می کنیم که ایران 
برای تقویت و به روز رسانی زیر ساخت هایش دست کم یک تریلیون دلار طی ده سال آتی 

اعتبار نیاز است.
مدیر بخش انرژی دفتر تجارت و سرمایه گذاری انگلیس همچنین اظهار داشت که برای 
عملیاتی شدن گسترش مناسبات تجاری میان ایران و غرب، باید فرایندهایی نظیر تسهیل 

صدور ویزا، همکاری های بین بانکی و تدابیر ضمانتی نیز مورد توجه قرار گیرد.
»سایمون مور« مدیر روابط بین الملل کنفدراسیون صنایع انگلیس و از دیگر سخنرانان این 
نشست به سفر اخیرش به تهران اشاره و استقبال شرکت های ایرانی برای همکاری با همتایان 

انگلیسی شان را مورد توجه قرار داد.
وی تسلط اکثریت قریب به اتفاق مدیران شرکت های ایرانی به زبان انگلیسی را از ویژگی آنها 

دانست و عنوان کرد که این مساله مورد توجه هیات انگلیسی قرار گرفت.
مور با اشاره به دیدارش با مقامات بانک مرکزی ایران گفت: درحالی که ایران طی سال های 
اخیر تحت تحریم بوده است اما پایدار ماندن نرخ ارز در این کشور برای ما مساله ای قابل 

توجه بود.
وی در ادامه به جمله ای از رئیس اتاق بازرگانی ایران و انگلیس در جریان دیدارش با وی 
اشاره کرد و اظهار داشت: او به من گفت: اکنون زمان آن رسیده که ایران را از زاویه دیگری نگاه 

کنید و این همان چیزی بود که من به اعضاء گروه گفتم.
مور گفت: زمانی که از سفر ایران برگشتم به همکارانم گفتم بروید و ایران را ببینید. البته 
نیازی نیست که از حالا تعهدی را قبول کنید اما می توانید برنامه هایتان را از هم اکنون ترسیم 

کنید.
مدیر روابط بین الملل کنفدراسیون صنایع انگلیس ادامه داد: اما توصیه امروز من این است 

که بروید و با شرکت های ایرانی تعامل کنید. ایران یک فرصت بزرگ اقتصادی است.
»محمدحسن حبیب الله زاده« کاردار جمهوری اسلامی ایران در انگلیس نیز که از سخنرانان 
این نشست بود به تشریح فرصت های اقتصادی ایران در دوران پسا برجام اشاره کرد و 
عنوان کرد که جمهوری اسلامی ایران آماده است تا در سال 2016 مقدمات پیوستن به بازار 
تجارت جهانی را تسریع کند.محمدحسن حبیب الله زاده گفت: توافق هسته ای وین و اجرای 
برجام ، تاثیرات گسترده ای در روابط بین الملل، امنیت و ثبات منطقه و ایجاد فرصت های 
جدید اقتصادی داشته است.نشست مجمع جهانی دیپلماتیک روز سه شنبه با عنوان تاثیرات 
اقتصادی و ژئوپلیتیک پسا برجام با حضور کارشناسان، روزنامه نگاران، شرکت های تجاری و 

اقتصادی انگلیسی، اساتید دانشگاهی در لندن بر گزار شد.

مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی با اشاره به اهمیت 
حضور شرکت های برتر در توسعه و پیشبرد اهداف اقتصادی 
کشور افزود: امروز برای حضور در بازار داخل و خارج باید 
شایستگی خود را به اثبات برسانیم و تلاش برای ارتقای 
جایگاه بنگاه های اقتصادی باید همواره مورد توجه قرار 

بگیرد.
»محمدعلی محمدی« در هجدهمین همایش رتبه بندی 
100 شرکت برتر ایران )IMI-100( که با حضور محمد 
شریعتمداری معاون اجرایی رئیس جمهوری برگزار شد با 
تاکید بر اینکه بنگاه های اقتصادی جامعه لوکوموتیو اقتصاد 
جامعه هستند و زنجیری از فعالیت ها را به دنبال دارند، 
تصریح کرد: در این بین نقش بنگاه های کوچک و متوسط 

بسیار پر رنگ است.
محمدی با اشاره به اینکه 100 شرکت برتر انتخابی از 
میان 500 شرکت برتر کشور انتخاب شده اند، افزود: ملاک 
ما برای انتخاب شرکت های برتر براساس 28 شاخص بوده 
که شاخص فروش مبنای اصلی و مهم آن را تشکیل می دهد.

وی، شفاف سازی فضای کسب و کار و اقتصاد کشور، 
میزان تأثیر سهم بنگاه های تولیدی در اقتصاد ملی، آرایش 
بنگاه های تولیدی در نظام اقتصادی، ایجاد فضای رقابتی بین 
بنگاه های تولیدی و توسعه رقابت بین بنگاه های بزرگ برای 
اثبات شایستگی آنان را از جمله اهداف این همایش ذکر کرد 

که طی سال های متوالی دنبال می شود.
به گفته محمدی؛ این تعداد شرکت براساس بیشترین 
فروش 20  از  باید  که  اند  شده  ارزشیابی  فروش  میزان 
میلیارد تومان به بالا برخوردار باشند. وی یادآور شد: حدود 

85 درصد فروش برای 100 شرکت اول بوده و 15درصد 
مابقی نیز به 400 شرکت مابقی اختصاص دارند ضمن اینکه 
سهم این گروه ها به سهم اشتغال آنها نیز نزدیک است به 
طوری که 71.3 درصد اشتغال را به خود اختصاص داده اند 
و همچنین این شرکت ها 84.4 درصد موضوع صادرات را 

از آن خود کرده اند.
مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی در ادامه، رتبه بندی 
ذینفعان بنگاه های اقتصادی را حائز اهمیت خواند و گفت: 
علاوه بر اینکه امکان مقایسه شرکت های مختلف را فراهم 
می آورد ، کمک به توسعه برندهای ملی و بین المللی و هدف 
گذاری برای رسیدن به رشد پایدار براساس رتبه بندی را 

میسر می کند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه در سال 
91 نرخ رشد فروش اسمی 500 شرکت 32 درصد رشد 
فروش داشته است، افزود: اگر نرخ تورم را 30.5 درصد در 
نظر بگیریم نرخ رشد واقعی 1.6 درصد می باشد که این رقم 
در سال 92، رشد 47.5 درصدی فروش را با نرخ تورم 34.7 
درصد و نرخ رشد واقعی 12.8 درصد رقم زده و در سال 93 
با 19.10 درصد رشد فروش با نرخ تورم 15.5 درصد و نرخ 

رشد واقعی 3.5 درصد همراه بوده است.
به گفته محمدی؛ کل صادرات غیرنفتی در سال 93 بالغ 
بر 50 میلیارد دلار بوده که صادرات 500 شرکت در این 
سال بالغ بر 30 میلیارد دلار بوده است. مدیرعامل سازمان 
مدیریت صنعتی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
در  برتر  ارقام درخصوص جایگاه شرکت های  و  آمار  به 
کشورهای مختلف اظهار کرد: هر اندازه سازمان های بزرگ 

در کشور وجود داشته باشد به همان اندازه می توان سهم 
بیشتری را در اقتصاد از آن خود کنیم.

وی افزود: آمارها و جداول تهیه شده این سازمان می تواند 
برای سرمایه گذاران داخلی و خارجی به منظور دستیابی 
به اطلاعات صنعتی و شناسایی اولویت ها سودمند بوده 
اقتصادی و اجتماعی، مدرسان  و همچنین پژوهشگران 
و  ریزان  برنامه  جمله  یک  در  و  ها  دانشگاه  اساتید  و 
سیاست گذاران اقتصادی کشور می توانند از این اطلاعات 

بهره مند شوند.
همچنین در این همایش »مجید درویش « مدیر مرکز 
رتبه بندی شرکت های برتر نیز از میان 29 گروه صنعتی 
به پنج گروه اول اشاره کرد و گفت: بانک ها و موسسات 
اعتباری، فرآورده های نفتی، پتروشیمی، وسایل نقلیه و 
قطعات خودرو و فلزات اساسی تقسیم می شود که سهم آنها 
از فروش به ترتیب برای بانک ها و موسسات اعتباری 26 
درصد، گروه فرآورده های نفتی 16 درصد، پتروشیمی 12 
درصد، فلزات اساسی 5 درصد و وسایل نقلیه و قطعات 
خودرو 5 درصد است. وی گفت: نتایج رتبه بندی سال 94 
که نمایانگر قدرتمندی گروه های صنعتی در رشته های 
کسب و کار و اقتصاد کشور هستند برای سیاست گذاران 
اقتصادی و دستگاه های حاکمیتی مورد استفاده فراوان قرار 
می گیرد. درویش اضافه کرد: 500 شرکت برتر انتخاب شده 
از حیث شاخص صادرات و ارزآوری سه گروه اول شامل 
پتروشیمی 48 درصد، گروه فرآورده های نفتی 12 درصد 
و شرکت های چند رشته ای صنعتی 10 درصد سهم را 

اذعان خود کرده اند.

معاون نظارت بر استاندارد سازمان ملی استاندارد از شناسایی بیش از 250 علامت استاندارد 
و رتبه انرژی جعلی در کشور طی سال جاری خبر داد. 

وحید مرندی مقدم با اشاره به وجود 800 قلم کالای مشمول استاندارد اجباری در کشور، 
گفت: این 800 قلم کالا 17 هزار فرآورده را شامل می شود. 

وی افزود: از ابتدای امسال تاکنون 28 هزار پروانه کاربرد علامت استاندارد در کشور صادر 
شده است. 

وی در خصوص درج علامت استاندارد جعلی روی برخی کالاها نیز اظهار کرد: از ابتدای 
امسال تاکنون 98 جعل علامت استاندارد و 157 جعل رتبه انرژی در کشور کشف شده است. 
مرندی مقدم ادامه داد: هر فرآورده و محصول که علامت استاندار می گیرد یک کد 10 رقمی 
زیر آن درج شده که مردم می توانند با ارسال آن به شماره پیامک رایگان 10001517 از اصلی 

یا جعلی بودن آن علامت مطلع شوند. 
معاون سازمان استاندارد در ادامه با بیان اینکه به دنبال افزایش کالاهای مشمول استاندارد 
اجباری در کشور نیستیم، گفت: یکی از شاخص های توسعه یافتگی کشورها میزان کالاهای 

مشمول استاندارد اجباری آنهاست و هرچه سطح توسعه کشورها به لحاظ تکنولوژی، دانش و 
اقتصاد بالاتر باشد، کالاهای مشمول استاندارد اجباری کمتری دارند. به گونه ای که در کشور 
آمریکا میزان کالاهای مشمول استاندارد اجباری آنها صفر درصد و در کشورهای اروپایی کمتر 

از دو درصد است. 
وی افزود: رویکرد ما هم در سازمان استاندارد این است که به سمتی برویم که واحدهای 

تولیدی به سمت دریافت استاندارد تشویقی ترغیب شوند. 
مرندی مقدم در خصوص اظهارات اخیر رییس سازمان غذا و دارو مبنی بر وجود تقلب در 
محصولات غذایی که سلامت مردم را به خطر می اندازد نیز گفت: تقلب چه در مواد غذایی و 
چه در دیگر فرآورده ها همیشه وجود دارد و این تنها مختص کشور ما نیست. هر چقدر هم 
آزمایشگاه های ما به روز و مجهز باشند باز هم افراد متخلف روش های جدیدتری برای تقلب و 
تخلف ابداع می کنند.  وی افزود: باید هزینه تخلف را در کشور بالا ببریم تا افراد متخلف به خود 
اجازه تخلف و تقلب را ندهند. در حال حاضر در کشور ما جرایم بازدارنده نیست و به همین 

دلیل برخی افراد سودجو به خود اجازه می دهند تخلف کنند. 

 شرکت کنندگان در نشست مجمع جهانی دیپلماتیک در لندن تصریح کردند؛

ایراندارایفرصتهایحقیقیتجاری

 مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی:

حضورشرکتهایبرتردرتوسعهاقتصادیکشورمهماست

معاون سازمان استاندارد خبر داد؛

کشفبیشاز250علامتاستانداردورتبهانرژیجعلی

ناوگانهواییایراندرآستانهیتحول

 ـسیاسی حسن روحانی رییس جمهوری به اروپا، ماموریت ویژه  در سفر اقتصادی 
مذاکره نهایی با شرکت های هواپیماساز بر عهده وزیر راه و شهرسازی است. گفته می شود 
طی سفر روحانی به فرانسه احتمال عقد قرارداد خرید هواپیماهای تازه با شرکت اروپایی 

هواپیماسازی »ایرباس« وجود دارد.
در همین پیوند، طی اجلاس هوانوردی »کاپا« که چهارم و پنجم بهمن ماه با حضور 
غول های هواپیماسازی جهان در تهران برگزار شد، هواپیماسازها فروش هواپیما را امتیازی 
برای ورود به بازار ایران اعلام کردند و طبق رایزنی های اولیه قرار شد، 114 فروند هواپیما 
از ایرباس و بر اساس گفته قائم مقام وزیر راه و شهرسازی، 100 فروند هواپیما از »بویینگ« 
خریداری شود. حضور 80 درصدی شرکت های هواپیماسازی مطرح در اجلاس هوانوردی 
تهران نشان از تمایل شرکت های خارجی به همکاری با ایران برای نوسازی ناوگان هوایی 
کشورمان دارد. براساس گفته های »عباس آخوندی« وزیر راه و شهرسازی تعدادی از 
هواپیماهای نو طبق توافق ها تا پایان سال وارد کشور می شود و در بازه زمانی کوتاهی 

متوسط سن هواپیماهای ناوگان هوایی کشورمان از 20 به 12 سال می رسد.
یکشنبه هفته گذشته وهمزمان با اعلام اجرای برجام، فرمان لغو تحریم های صنعت 
هوانوردی کشورمان با دستور مستقیم رییس جمهوری آمریکا صادر شد. هر چند برخی 
از این تحریم ها از جمله ارایه نقشه های هوایی به شرکت های هواپیمایی کشورمان از 
زمان مذاکرات مقدماتی در آذر ماه سال 1392 در ژنو لغو شده بود اما از ماه گذشته 
مسوولان هوایی و شرکت های هواپیمایی به طور جدی وارد گفت وگو با شرکت های 
بزرگ هواپیماساز از جمله بویینگ و ایرباس شدند و حتی اولین هواپیمای ایرباس پس از 

لغو تحریم ها بیست و هشتم دی ماه روی باند فرودگاه مهرآباد نشست.
حال در شرایطی که راه فروش هواپیماهای جدید به ایران باز شده است، شرکت های 
هواپیمایی کشورمان با کمبود نقدینگی برای خرید مواجه هستند. دولت هم در شرایطی 
که در تنگنای شدید مالی قرار دارد نمی تواند نقدینگی و تسهیلاتی در اختیار شرکت های 
هوایی برای خرید هواپیما قرار دهد. در این وضعیت فاینانس به عنوان مناسب ترین گزینه 
برای خرید هواپیما مطرح است؛ فرایندی که به معنای تامین مالی نیاز بنگاه های اقتصادی 

با مشارکت سرمایه گذاران یا دریافت وام ارزی است.
طبق سند چشم انداز صنعت هوانوردی کشورمان، شرکت های هوایی باید تا سال 1404 
نسبت به نوسازی ناوگان هوایی کشور اقدام کنند. در حال حاضر در ناوگان هوایی کشورمان 
چیزی حدود 250 هواپیما فعال است که طبق گفته رییس سازمان هواپیمایی، نیمی از این 
ناوگان زمین گیر و نیم دیگر فرسوده به شمار می روند. چندی پیش وزیر راه و شهرسازی 
هم با ابزار نارضایتی از وضعیت ناوگان شرکت های هواپیمایی کشورمان گفته بود که میزان 
بدهی شرکت های هواپیمایی به سایر دستگاه ها و نهادها حدود پنج هزار و 200 میلیارد 
تومان است، این در حالی است که ارزش و سرمایه شرکت های هواپیمایی سه هزار و 500 
میلیارد تومان است. این آمار نشان می دهد اقتصاد صنعت هوانوردی کشور در وضعیتی 

نگران کننده قرار دارد.
به عبارتی دیگر حال که شرکت های هواپیمایی کشورمان وارد فضای پساتحریم شده اند 
و راه خرید هواپیما باز شده مساله اصلی نبود منابع مالی است به طوری که کل ارزش و 

سرمایه ناوگان هوایی کشورمان معادل بهای 12 بویینگ 737 جدید است.
با لغو تحریم ها راه فاینانس باز و طی 2 سال گذشته و در طول مذاکرات ایران و گروه 5+1 
، مذاکرات جدی با فاینانسرهای خارجی انجام شده است. به این ترتیب، با اجرای برجام 
قراردادهای فاینانس جدی تر خواهند شد که البته در کنار فاینانس، شرکت ها می توانند 
نسبت به خرید یا اجاره به شرط تملیک از شرکت های هواپیماساز اقدام کنند. البته از 
پیش شرط های مهم برای اجرایی شدن فاینانس خرید هواپیما، ورود بیمه های خارجی 
برای تضمین بازپرداخت اقساط و تایید بانک مرکزی و ارایه تضامن بانکی از سوی بانک 

مرکزی کشورمان است.
حالا که شرکت های هواپیمایی ایرانی از قرنطینه درآمده اند و به راحتی می توانند وارد 
بازار جهانی شود و بدون واسطه نسبت به خرید هواپیماهای نو و اقدام کنند، این شرکت 
ها در دوراهی بویینگ و ایرباس مانده اند. البته در این میان بحث خرید هواپیماهای روسی 
هم مطرح شد که با استقبال سرد مسوولان وزارت راه و شهرسازی روبرو شد. هرچند هنوز 
پروند خرید توپولف و پرنده های روسی بسته نشده است اما فعالان این حوزه می دانند 
که تولیدات روسی بین مشتریان و مسافران بازار ایران محبوب نیستند و اولویت سفر با 

تولیدات شرکت های غربی است.
بر اساس برآوردها کشورمان با جمعیت حدود 75 میلیون نفری، در یک دهه آینده در 
مجموع به 400 فروند هواپیمای مسافربری نیاز دارد که این نشان از معاملاتی هنگفت برای 
عرضه کنندگان محصولات هوانوردی دارد. البته به طور قطع این تعداد هواپیما در آشیانه 
ساخت ایرباس و بویینگ برای فروش به ایران ذخیره نشده است و به این ترتیب، این نیاز 

بین شرکت های مختلف هواپیماساز سرشکن خواهد شد.
با توجه به فرسودگی هواپیماهای ایرانی و نیاز جدی به نوسازی ناوگان هوایی، به یقین 
شرکتی در اولویت قرار دارد که بتواند هر چه سریع تر با شرایط مطلوب و مناسب تری 
نسبت به فروش هواپیما به شرکت های ایرانی اقدام کند که به نظر می رسد ایرباس در 

این مقطع پیش قدم باشد.
مساله دیگر اینکه در حال حاضر چیزی حدود 50 درخواست تاسیس شرکت جدید 
هوایی روی میز ریاست سازمان هواپیمایی کشور قرار دارد که از این تعداد با راه اندازی 
سه شرکت موافقت شده است و تا پایان سال فعالیت این سه شرکت هواپیمایی در بازار 

شروع خواهد شد.
به این ترتیب می توان انتظار داشت طی ماه های آینده آسمان ایران شاهد پرواز 
هواپیماهایی باشد که از زمان سوار شدن مسافران تا هنگام فرود، به جای هراس، آرامش را 

همسفر آنان سازد و به رونق اقتصاد هوایی کشور کمک کند.

با توجه به آمارهای منتشر شده که نشان دهنده بالابودن بیکاری 
از استان هاست، کارشناسان تاکید دارند  زنان جوان در برخی 
می توان با رونق صنعت گردشگری، برای بخش وسیعی از جمعیت 
بانوان جوان بیکار کشور که دانش آموخته نیز هستند، اشتغالزایی 

کرد.
 نتایج نیروی کار تابستان امسال که از سوی مرکز آمار ایران 
استان  در  جوان  زنان  بیکاری  نرخ  می دهد  نشان  شد،  منتشر 

کهگیلویه و بویراحمد 85.9 درصد است.
همچنین نرخ بیکاری زنان جوان در 19 استان کشور بالای 40 
درصد، 14 استان بالای 50 درصد، پنج استان بالای 60 درصد، دو 

استان بالای 70 درصد و یک استان بالای 80 درصد است.
نرخ بیکاری در ایران دو رقمی است و مرکز آمار ایران تعداد بیکاران 

در کشور را بیش از دو میلیون نفر اعلام کرده است.
بیکاری، به طور عام خود را در میان جوانان و به ویژه زنان جوان 
نشان می دهد به طوری که نرخ بیکاری جوانان در ایران )25.7( 
بیش از دو برابر نرخ بیکاری کشور)10.9( و نرخ بیکاری زنان جوان 

)44.2( حدود چهار برابر نرخ بیکاری در کل کشور است.
نتایج این گزارش نشان می دهد که نرخ بیکاری جوانان 15 تا 
24ساله در استان های کهگیلویه و بویراحمد، لرستان و مازندران 
بیش از 35درصد است که البته این نرخ در میان زنان این مطقه به 

50 درصد نیز می رسد.
 ** توانمند در نیروی انسانی و ناتوان در بکارگیری

آمارهای نرخ بیکاری نشان می دهد باوجود توانمندی های بسیار 
در بخش نیروی انسانی، ناتوان در بکارگیری آنها هستیم. وضعیت 
اشتغال در کشور مطلوب نیست و باوجود جمعیت بالای جوان 

دانش آموخته، نتوانسته ایم برای آنها فرصت شغلی ایجاد کنیم.
موضوع بیکاری در ایران خاص این دوره زمانی نیست زیرا پیامد 
فرایند نامطلوب اقتصادی خود را بتدریج و در قالب شاخص هایی 

نشان می دهد که یکی از مهمترین آنها نرخ بیکاری است.
وابستگی اقتصادی به فروش مواد خام، نبود سرمایه گذاری، از 
رونق افتادن بخش تولید، فعالیت بنگاه های اقتصادی با حداقل 
ظرفیت و یا تعطیلی بنگاه ها، از رونق افتادن بخش کشاورزی به 
دلیل نبود منابع آبی و یا سوء مدیریت و مهاجرت روستائیان به 
مناطق شهری کشور، واردات بی رویه کالاهای مصرفی، رانت خواری، 
سوء مدیریت در بخش های مختلف اقتصادی، تحریم های اقتصادی 
و ده ها مشکل دیگر، اقتصاد ایران را با چالش رکود مواجه کرده 

است.
هم اکنون با اینکه دولت یازدهم توانسته سوء مدیریت هایی که 
در دولت های نهم و دهم، اقتصاد ایران را به سوی شرایط اسفبار 
کشاند مهار کند اما هنوز برای رسیدن به شرایط مطلوب فاصله 

زیادی داریم. 
دل بستن به درآمدهای نفتی و غفلت از دیگر توانمندی ها

بسیاری از کارشناسان بر این باورند که دل بستن به درآمدهای 
نفتی، کشور را از پتانسیل های بیشماری که دارد غافل می کند و 
تردیدی نیست نرخ بالای بیکاری در بسیاری از استان های کشور 

این موضوع را تائید می کند.
 توانمندی گردشگری

استان های یاد شده به لحاظ بالا بودن نرخ بیکاری، هر کدام 
به تنهایی قابلیت های بیشماری به لحاظ ایجاد اشتغال نه تنها در 

زمینه توسعه کشاورزی، صنعتی و صنایع غذایی دارند بلکه هر کدام 
از این مناطق می توانند درآمد زیادی را با توسعه صنعت گردشگری 

در خود ایجاد کنند.
توسعه صنعت گردشگری برای ایران می تواند معضلاتی نظیر نرخ 
بالای بیکاری جوانان و وابستگی اقتصاد به فروش نفت)با توجه به 

کاهش چشمگیر قیمت این منبع انرژی( را خنثی کند.
تردیدی نیست، تا زمانی که درآمد کشور متکی بر درآمد حاصل 
از فروش نفت باشد آن هم در حالی که قیمت این ماده ارزشمند 
همواره روشی از سوی دیگر کشورها برای ضربه زدن به برخی از 
کشورهاست، همواره با تهدید مشکلات اقتصادی مواجه هستیم و 
فقط در صورتی که بتوانیم اقتصاد خود را بر دیگر صنایع از جمله 
صنعت گردشگری که قابلیت های بیشماری در کشور در این زمینه 

داریم، پایه گذاری کنیم می توانیم در مسیر توسعه گام برداریم.
ایران به لحاظ جاذبه های تاریخی، فرهنگی، طبیعی، زیارتی و 
درمانی در میان 10 کشور برتر جهان است؛ در حالی که متاسفانه 
به این توانمندی بهای واقعی نداده ایم و فقط نوسانات قیمت نفت 

بزرگترین دغدغه برنامه ریزان اقتصادی و اجتماعی بوده است. 
 امنیت عامل جذب گردشگران

یکی از مهمترین ویژگی هایی که امروز باید بر آن تاکید کرد، 
آرامش و امنیت در ایران است زیرا باوجود ناامنی که در کشورهای 
منطقه و حتی کشورهای دورتر ایجاد شده، ایران سرزمینی امن برای 

گردشگران خارجی است.
در شرایط یاد شده با وجود توانمندی به لحاظ جذب گردشگر 
باید بتوانیم با سیاستگذاری های درست، اقتصاد خود را با صنعت 

گردشگری رونق بخشیم.  
 صنعت گردشگری ارزان اما توانمند

صنعت گردشگری باوجود اینکه هزینه بالایی برای تربیت نیروی 
انسانی نمی خواهد، یکی از پردرآمدترین بخش های اقتصادی است 

که می توان اشتغال وسیعی را به واسطه توسعه آن در کشور ایجاد 
کرد.

اشتغال در صنعت گردشگری نیاز به کسب مهارت پرهزینه ندارد 
به طوری که می توان نیروی انسانی دارای تخصص و فاقد مهارت را 

با گذراندن دوره های کوتاه مدت فشرده، شاغل کرد.
مزایای گردشگری در کشورهایی که دارای نرخ بالای بیکاری و 
همچنین توانمندی به لحاظ شاخص های گردشگری هستند بیشتر 

خود را آشکار می کند.
توسعه صنعت گردشگری بسیاری از بخش های دیگر اقتصاد را 
در کشور فعال خواهد کرد. ساخت هتل و رستوران، توسعه صنعت 
حمل و نقل، صنایع غذایی و نساجی، رونق تولید کالاهای مصرفی 
مورد نیاز در هتل ها و رستوران ها، رونق دوباره صنایع دستی ایران، 
اماکن توریستی همچون موزه ها، تئاترها، کتابخانه ها، فرهنگسراها، 
سینماها و دیگر اماکن فرهنگی و ... فرصت بسیار خوبی برای بازار 

کار و اقتصاد کشور فراهم می کند.
رونق  واسطه  به  و  است  تحول  نیازمند  ایران  دستی  صنایع 
باشد.  داشته  توجهی  قابل  رشد  می تواند  گردشگری  صنعت 
صنعت گردشگری صنعتی آلوده کننده نیست و نه تنها عمران و 
بهسازی محیط را به همراه دارد بلکه با برنامه ریزی می تواند جلوی 

آلودگی های زیست محیطی را نیز بگیرد.
برای اشتغال در رشته های مختلف صنعت گردشگری می توان با 
آموزش های فشرده کوتاه مدت و میان مدت جمعیت آماده به کار 

را در این صنعت، راهی بازار کار کرد.
  اشتغال بالای زنان در صنعت گردشگری

آمارهایی که در گزارش جهانی درباره سهم زنان در صنعت 
گردشگری از سوی سازمان بین المللی کار انتشار یافته است، 
 HCT= Hotels.( نشان می دهد که سهم زنان در اچ.سی.تی
Catering and Tourism( بیش از 55 درصد است و در برخی 

از مناطق تا70 درصد زنان در مشاغل هتل ها، پذیرایی ها و توریسم 
مشارکت دارند.

نتایج این بررسی نشان می دهد زنان در کشور چین 52.3 درصد 
در بخش پذیرایی ها، 70.4 درصد در بخش مهمانپذیری هتل ها و 

33درصد در حمل و نقل حضور دارند.
همچنین بر پایه همان گزارش، این نسبت در کشور هنگ کنگ 
در بخش پذیرایی هتل ها 59.3 درصد و در کشور کره جنوبی 

70.9 درصد است.
این اعداد، سهم بالای اشتغال زنان در بخش گردشگری را نشان 
می دهد آن هم در حالی که ما نیروی انسانی توانمند داریم، جاذبه 
گردشگری داریم اما بدون توجه به این فرصت ها، برنامه ریزی های 
اجتماعی و اقتصادی کشور سالهاست به این بخش بی توجه بوده 

است.
تردیدی نیست، آماده سازی زیرساخت ها برای جذب گردشگر 
خود می تواند اشتغال وسیعی را در کشور ایجاد کند.هنوز در ایران 
زیرساخت های مناسب برای پذیرش گردشگر از هتل گرفته تا حمل 
و نقل مناسب و حتی سرویس های بهداشتی مناسب ایجاد نشده 

است. 
توسعه صنعت گردشگری نه تنها به لحاظ درآمدی برای ایران 
مطلوب است بلکه می توان با توجه به دیگر مزایای این صنعت در 

کشور تحولی بی همتا ایجاد کرد.
آمارها نشان می دهد که به ازای هر 6 گردشگر خارجی، یک شغل 
در کشور ایجاد می شود. البته در این میان باید از حضور گردشگران 
خارجی در ایران به عنوان یک تبلیغ برای جذب گردشگران بیشتر 
استفاده کرد زیرا تجربه نشان داده وقتی گردشگری از ایران دیدن 
می کند، بعد از بازگشت به وطن، به خوبی به تفاوت تبلیغات منفی 
علیه ایران و واقعیت هایی که دیده، پی برده و به شیوه های مختلف، 

دیگران را برای سفر به ایران، ترغیب می کنند.
  یادداشت گردشگر فرانسوی از ایران

مشاهده نوشتار یک گردشگر فرانسوی در صفحه اینستاگرامش 
درباره سفر به ایران، تاکید دیگری بر این موضوع است که گردشگری 
نه تنها به رونق اقتصادی منجر می شود بلکه ایران را آن گونه که 

شایسته مردم است به جهان معرفی می کند.
وی نوشته است: »از هر سفر که بر می گردم از شدت دلتنگی 
کشوری که پذیرای من بود اشک می ریزم. مانند همیشه کلمات 
کافی و محکمی نمی یابم که بتواند برایم بخشی از احساسات و 

عواطف که در سفر به ایران مرا همراهی می کرد، باشم.
پیش از آنکه تصمیم به سفر به ایران بگیرم همه مرا از اینکه ایران 
کشوری بسته، خشک و خطرناک است می ترساندند اما ایران خلاف 
این گفته ها را به من نشان داد. تاکنون در هیچ کشوری اینگونه که 
در ایران مورد استقبال قرار گرفتم، از من پذیرایی نشده بود. ایرانی ها 
را مردمی محترم، شاد و شوخ طبع و دارای روحی بزرگ یافتم. در 
ایران منظره هایی دیدم مبهوت کننده و معماری هایی شگفت آور 
و تحسین برانگیز. در ایران، ایرانی ها واقعا ما را خجالت زده کردند از 

اینکه دست دوستی به ما دادند و به ما اعتماد کردند.
این مردم ایران بودند که سبب شدند به ما یادآوری شود که هنوز 
انسانیت در بین انسانها وجود دارد. اکنون بهتر است که دست از بی 
اعتمادی و ترس برداریم و یادمان باشد که فقط یکبار قرار است 
زندگی کنیم. در پایان صلح و عشق را برای مردم ایران خواستارم.«

بیکاری زنان را با رونق گردشگری جبران کنیم

نازیلا مهدیانی

یک کارشناس پیش بینی کرد

قیمتمسکنحداکثر5تا10درصد
گرانمیشود

یک کارشناس مسکن پیش بینی کرد: تقاضا برای ارز در سال آینده منجر به افزایش 
تورم می شود و احتمالا بخش مسکن در شرایط رکود با افزایش ناچیز 5 تا 10 درصدی 
قیمت همراه خواهد شد. مسعود نجفی اظهار کرد: در حال حاضر ال سی ها باز شده و به 
دلیل تقاضا برای دلار، قیمت این ارز طی روزهای اخیر بالا رفت و باید منتظر افزایش بسیار 
بیشتر آن در طی ماه های پیش رو بود. دولت هم نمی تواند آن را کنترل کند و طبیعتا 
تورم افزایش می یابد. این مساله به بورس بازی دامن می زند و نقدینگی از بخش هایی مثل 
ارز و طلا سر درمی آورد و بخش مسکن از آن بی نصیب خواهد ماند. وی افزود: به تبع 
این مسائل دولت نمی تواند تسهیلات وعده داده شده به بخش مسکن را محقق کند. این 
یعنی ادامه ی رکود مسکن در سال آینده که اگر نگوییم رکود این بخش عمیق تر می شود 
می توان گفت به همین شکل خواهد ماند. با این حال اگر تورم افزایش یابد با وجود کسادی 
خرید و فروش، مسکن بین 5 تا 10 درصد گران می شود. این کارشناس مسکن در پاسخ 
به این سوال که چگونه ممکن است با توجه به نبود تقاضای موثر، قیمت مسکن افزایش 
یابد گفت: در بازار غیرشفاف بدون این که دلیل منطقی و اقتصادی پشت قضیه باشد هر 
اتفاقی ممکن است بیفتد. بازار مسکن در ایران چندان تابع تقاضا نیست بلکه فاکتورهایی 
در این بخش وجود دارد که مردم در بسیاری مواقع تابع آنها عمل می کنند. به گفته ی 
نجفی، با توجه به کاهش شدید ارز و درآمدهای دولتی، راه اندازی بانک های خارجی و باز 
شدن ال سی ها، تسهیل در واردات بسیاری از کالاهای غیرضرور، ارز به آن سمت می رود و 
تقاضای ارز بالا خواهد رفت. به تبع این مساله اجناس گران می شود و مردم آن را به همه 
چیز تعمیم می دهند. این گرانی به عنوان گرانی در فرآیند کلی اقتصاد دیده می شود که 
قطعا بخش مسکن را هم در بر خواهد گرفت اما این افزایش آن قدر نیست که نگران کننده 
باشد. وی ادامه داد: مسکن به عنوان یک فاکتور اقتصادی بسیار مهم در کشور ما از یک سو 
تکلیف بسیاری از بخش های اقتصادی را تعیین می کند و از سوی دیگر مبادلات اقتصادی 
بر روی بازار مسکن تاثیر می گذارند، در واقع نوعی تبادل دوسویه بین مسکن و اقتصاد 
وجود دارد. این کارشناس مسکن خاطرنشان کرد: مسکن در بسیاری از کشورهای توسعه 
یافته مانند کشور ما نیست که در اقتصاد خانوارها سرنوشت ساز باشد بلکه کالایی مصرفی 

است و نوسانات آن طبیعتا تاثیر چندانی در اقتصاد کلان نمی گذارد. 
نجفی با بیان این که فارغ از مباحث هیجانی، تاثیر برجام باید به شکل علمی بر بازار 
مسکن ارزیابی شود، گفت: مساله ای که ابتدا باید در نظر گرفت این که چقدر از قول 
و قرارهای برجام عملیاتی خواهد شد که خود داستانی مجزا است. حتی اگر پول های 
بلوکه شده برگردد که به این سادگی امکان پذیر نیست، غربی ها در ازای قرارهای سنگین، 
قطره چکانی منابع را به ما برمی گردانند، لذا نمی توان انتظار داشت که پول های هنگفتی 

وارد چرخه اقتصاد شود. 
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لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور پس از تعطیلات 
نیم فصل با برگزاری مسابقات هفته هجدهم از سر گرفته 

خواهد شد.
 لیگ برتر فوتبال پس از تعطیلی نیم فصل، بار دیگر 
از سر گرفته می شود؛ هرچند تعطیلات نیم فصل با دو 
هفته تأخیر همراه شد. حالا پس تعطیلی یک ماهه، لیگ 

برتر از هفته هجدهم دوباره استارت می خورد.
استقلال اهواز - ملوان بندرانزلی

اختیار  در  را  جدول  پایین  رتبه های  تیم  دو  این 
گرفته اند. استقلال اهواز با 6 امتیاز و 28 امتیاز اختلاف 

نسبت به صدرنشین لیگ برتر، قعرنشین است و ملوان 
هم 18 امتیازی و در رتبه یازدهم جدول قرار دارد. مسلماً 
نه شرایط استقلال اهواز مناسب است و نه ملوان، اما در 
این بین نمی توان از شرایط نامناسب آبی پوشان اهوازی 
به سادگی عبور کرد. این تیم که نیم فصل اول را با نتایج 
بسیار بدی پشت سر گذاشته و نیمکتش سرمربیگری اش 
هم بارها دچار تغییر شد، اکنون نیمکتش خالی از بازیکن 

است.
استقلال اهواز در نقل و انتقالات نیم فصل یک تیم 
کامل )11 نفر( را از دست داد و به دلیل مشکلات این 

باشگاه، نتوانست بازیکنی را جذب کند. آبی های اهواز 
حالا در چنین شرایطی باید لیگ را پس از تعطیلات از 
سر گرفته و وارد داستان جدیدی شوند. ملوان بندرانزلی 
هم با وجود بازیکنان خوبی که دارد، اما بازیکنان این تیم 
در نیم فصل اول از مشکلات مالی شکایت داشتند و باید 
دید مسئولان این باشگاه برای حل این مشکلات کاری 

خواهند کرد یا نه.
نفت تهران - سیاه جامگان مشهد

نفت در ابتدای فصل شروع خوبی نداشت و در رتبه های 
پایین جدول قرار داشت، اما توانست خودش را بالا بکشد 

و به میانه های جدول بیاید، اما سیاه جامگان همچنان 
جزو تیم های قعرنشین لیگ برتر محسوب می شود. البته 
فرهاد کاظمی، سرمربی این تیم مشهدی قول داده که 
تیمش را در لیگ برتر حفظ خواهد کرد و برای این کار 
هم در تعطیلات نیم فصل دست به خریدهای زیادی 
زده است. سیاه جامگان که در ترکیه خودش را آماده نیم 
فصل دوم کرد، دور از حاشیه آماده سازی خوبی داشته، 

اما نفت تهران شرایطش متفاوت است.
زردوپوشان تهران هم در ترکیه اردوی تدارکاتی خود را 
بر پا کردند، اما حاشیه هم کم نداشتند. در نقل و انتقالات 
نیم فصل 6 بازیکن از نفت جدا شدند و هیج بازیکنی به 
جمع شاگردان منصوریان اضافه نشد. حاشیه این تیم 
هم بحث حضور علیرضا بیرانوند در پرسپولیس بود که 
نفتی ها با این موضوع موافقت نکردند، اما دروازه بان این 
تیم حسابی اسیر حاشیه شد و تمرکزش به هم خورد. 
باید دید نفت با این جدا شده ها و دروازه بانی که تمرکزش 

کم شده است، بازی های لیگ را چطور از سر می گیرد.
راه آهن - تراکتورسازی تبریز

بیشترین تغییرات در تیم راه آهن رقم خورده است. 
این تیم در نقل و انتقالات نیم فصل شمار زیادی از 
بازیکنانش را از دست داد و البته تعداد زیادی بازیکن 
باتجربه و جوان را هم جذب کرد تا برای نیم فصل دوم 
مشکلی نداشته باشد. حالا راه آهن باید لیگ را مقابل 
تیمی از سر بگیرد که چهره ای کاملاً متفاوت نسبت به 
نیم فصل اول دارد. تراکتورسازی که در نیم فصل اول 
اسم یک مدعی را یدک می کشید، نتوانست نتایج خوبی 

بگیرد و امیر قلعه نویی جانشین تونی اولیویرا شد.
سرمربی جدید تراکتورسازی هم حسابی چهره این 
تیم را تغییر داده و با جذب چند بازیکن جدید، به 
قدرت سرخپوشان تبریزی اضافه کرده است. مسلماً 
حضور بازیکنانی مانند فرزاد حاتمی، مهدی شریفی و 
آلویز نانگ در خط حمله و اضافه شدن مهدی کیانی و 
ایوب کلانتری بین هافبک های تراکتورسازی، این تیم را 
متحول خواهد کرد و باید دید امیر قلعه نویی می تواند با 
تجربه اش مسیر این تیم را تغییر بدهد و در نیم فصل دوم 

تراکتورسازی جدیدی را ببینم یا خیر.

استقلال خوزستان - فولاد خوزستان
دربی جذاب استان خوزستان سال ها بین تیم های 
فولاد و استقلال اهواز برگزار می شد، اما با ضعیف شدن 
استقلال اهواز و چند سال غیبت این تیم در لیگ برتر، 
حالا چشم همه فوتبال دوستان خوزستانی برای دیدن 
یک دربی زیبا و جذاب به این بازی است؛ مصاف بین 
استقلال خوزستان که در نیم فصل اول پدیده بود و 
قهرمان هم شد و فولادی که افتخارات زیادی برای 
فوتبال خوزستان به دست آورده، اما این فصل شرایط 

خوبی را سپری نکرده است.
عبدالله ویسی که در نیم فصل اول تیمی کم نقص 
داشت، در نقل وانتقالات با دو خرید پرونده تیمش را 
برای این فصل بست و حالا با اضافه شدن امید سینک 
و فیلیپ برتولدو می خواهد به مدعی بودنش در لیگ 
مقابل  خوزستان  استقلال  دوباره  شروع  بدهد.  ادامه 
فولاد خوزستانی است که برای جبران نیم فصل اول، 
حسابی تقویت شده است. جذب مهرداد طهماسبی برای 
دروازه و اضافه شدن امید جهان کهن، احمد عبدالله زاده 
و مهرداد بایرامی مسلماً فولاد را تقویت خواهد کرد. 
دراگان اسکوچیچ که در جذب بازیکنان خارجی کارنامه 
درخشانی دارد، کوئه ماها را هم به تیمش اضافه کرده و 
باید دید آیا این بازیکن به همراه خریدهای جدید فولاد 
می تواند برای فولاد مؤثر باشد و فولاد را از انتهای جدول 

نجات دهد یا نتایج ضعیف فولاد ادامه دار خواهد بود.
برنامه کامل دیدارهای هفته هجدهم لیگ برتر را در 

زیر می بینید:
امروز، 8 بهمن ماه

استقلال اهواز - ملوان بندرانزلی، ورزشگاه تختی اهواز، 
ساعت 15

جمعه، 9 بهمن ماه
نفت تهران - سیاه جامگان مشهد، ورزشگاه تختی، 

ساعت 14:30
راه آهن - تراکتورسازی تبریز، ورزشگاه شهدای شهر 

قدس، ساعت 14:30
استقلال خوزستان - فولاد خوزستان، ورزشگاه غدیر 

اهواز، ساعت 15

آغاز دوباره هیجان در لیگ برتر؛

 رونمایی از تراکتور قلعه نویی 

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول 
 به موجب اجراییه صادره ازشعبه 23 دادگاه عمومی حقوقی)خانواده( قم که درشعبه 8 
اجرای احکام مدنی قم به شماره 8/93ج/895 – ثبت گردیده لها خانم طیبه شریعت نیا 
علیه آقای حسین شریعت نیا محکوم علیه محکوم است به پرداخت 114عدد سکه بهار 
آزادی در حق محکوم لها و مبلغ 30/000/000 ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق 
صندوق دولت، محکوم لها درقبال طلب خود پلاک 11184/15/99- اصلی بخش یک قم 

معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است.
صغیرها( موضوع ارزیابی ملک به استحضار می رساند از محل به آدرس: قم ، 30 متری 
کلهری، انتهای 25 متری شهید حیدریان ، مجاور سوله ورزشی شهرداری زمینهای کانون 

بازنشستگان بازدید به عمل آمد.
مشخصات ثبتی و شهرسازی:

طبق استعلام از سازمان اسناد منضم به پرونده به شماره نامه 1/10177 مورخ 93/07/27 
دارای سند شش دانگ با شماره ورقه چاپی 280822 سری سال و به پلاک ثبتی شماره 
99 فرعی از 11184- اصلی بخش یک به مساحت 140 متر مربع که در صفحه 69 دفتر 
525 دفاتر بخش یک منطقه ثبت قم ذیل شماره 86681 به ثبت رسیده است و طبق 
استعلام از شهرداری منطقه 5 مضم به پرونده به شماره 5/8453 مورخ 94/01/22 ملک 
مورد نظر دارای توافق بصورت اعمال ماده 101 اصلاحی قانون شهرداریها می باشد و توافق 

ریالی صورت نگرفته است و در حال حاضر فاقد پروانه ساختمانی می باشد.
نظریه :

با توجه به اینکه ملک مورد نظر قطعه زمینی است فاقد مستحدثات و برشارع 10 متری 
قرار گرفته است ، قیمت پایه ملک از قرار هر متر مربع 7/000/000 ریال و برای کل 140 

متر مربع آن 980/000/000 )نهصد و هشتاد میلیون ریال( ارزیابی و اعلام می گردد.
لذا مقرر گردیده مورد فوق الذکر درتاریخ 94/11/19 ساعت 8/00 الی 8/30 صبح 
به آدرس قم ، خ ساحلی، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام 
مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد لذا افرادی که قصد بازدید از 
مودر مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از 
مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ 
کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد برنده 
مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از 
تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد 

جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید .
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی 

خندههایتلخترازگریه
فوتبالایرانبرایفساد

گزارش تحقیق و تفحص مجلس شورای اسلامی از فوتبال پس از حدود یک سال قرائت 
شد اما فعلا به جای آنکه گره ای از کار باز کند، اوضاع را پیچیده تر و کلاف فوتبال و فسادش 

را سردرگم تر کرده است. 
 ماه هاست که بحث فساد در فوتبال از سوی نهادهای نظارتی بزرگی مثل مجلس شورای 
اسلامی مطرح شده و در این مدت اظهار نظرهای ضد و نقیض زیادی در این خصوص بیان 
شده است. مجلس شورای اسلامی بالاخره پس از یک سال گزارش را که همه منتظرش 
بودند، قرائت کرد اما آیا این گزارش سامانی خواهد داشت؟ گزارشی که در صحن مجلس 
شورای اسلامی قرائت شد، حدود 100 صفحه داشت که 20 صفحه اش در صحن علنی 
قرائت شد، همین 20 صفحه به جای آن که فضای فوتبال را از التهاب دور و آن را آرام 
کند، تاکنون جنجال های رسانه ای و واکنش های ریز و درشت را در پی داشته است. هر 
چند این گزارش هم منتقدانی دارد و بخش هایی از آن به گفته ی کارشناسان فن آغشته 
به نگاه های سیاسی و کلی گویی است اما به نسبت ارزشش باز هم لنگه کفش هم در 

بیابان غنیمت است.
* رسانه ها؛ مظنونین همیشگی

شاید نخستین واکنش ها به قرائت گزارش کمیسیون اصل 90 مجلس، انتقاد از رسانه ای 
شدن این گزارش بود. شاید عده ای که از رسانه ای شدن این گزارش انتقاد کردند، دلواپس 
رو شدن مسائلی هستند که نباید کسی از آن مطلع شود. شاید هم ترجیح می دهند در 
سکوت خبری کار را پیش ببرند و قبل از آن که کسی متوجه ماجرا شود، پرونده را ببندند.

در سوی دیگر، دخیل دانستن نقش رسانه ها در بحث فساد هم واکنش اهالی رسانه را به 
دنبال داشته است. رسانه ها به عنوان چشمان بیدار جامعه همیشه اولین گروهی هستند که 
در بحث فساد متهم شناخته می شوند. درست است که امکان دارد در گوشه و کنار جامعه 
بزرگ رسانه ، متخلفانی هم باشند ولی این که تمام و کمال تقصیرها را به گردن این قشر 

بندازند هم غیر منصفانه است و هم فرافکنی.
* وزارت ورزش و جوانان؛ ناظر منفعل

در بین اظهارنظرهای مختلف درباره گزارش تحقیق و تفحص کمیسیون اصل 90 
مجلس از فوتبال، بیانات برخی از مقامات وزارت ورزش و جوانان جالب و حائز اهمیت 
است. خادم، معاون وزیر ورزش در این خصوص گفت که این وزارتخانه در جریان این 
گزارش نبوده اما اگر گزارش مجلس درست و مستند باشد، وزارت ورزش برای اجرایش 

اقدام می کند.
این که چرا وزارت ورزش تاکنون درباره فاسد در فوتبال – با وجود دلایل روشن و 
اظهارنظرهای افشاگرانه اهالی فوتبال – اقدامی نکرده یک بحث مجزاست و این که چرا این 
وزارتخانه بزرگ در بررسی  فساد در فوتبال هیچ ارتباطی با مجلس شورای اسلامی نداشته 

و از نزدیک شاهد و ناظر فعال در این بررسی ها نبوده نیز بحثی است دیگر.
وزارت ورزش و جوانان باید به عنوان متولی ورزش و ناظر بر همه رخداد های ورزشی و 
حتما با تکیه بر شعار مبارزه با فسادی که مطرح کرده، در موضوع فساد در فوتبال ورود 
جدی کند. گزارش کمیسیون اصل 90 هر چه که باشد راهی برای ورود به موضوع فساد در 
فوتبال است و در این راه وزارت ورزش باید با همراهی قوه قضاییه و مجلس برای برچیدن 

فساد از فوتبال همه تلاشش را به کار بگیرد تا فردا مدیون فوتبال نباشد.
* فدراسیون فوتبال؛ خنده های گزنده

از روزی که بحث وجود فساد در فوتبال مطرح شده همواره یکی از مراجع سوال در این 
خصوص، رییس فدراسیون فوتبال بوده است؛ او که بدون استثنا در جواب همه سوال ها 
"خنده" تحویل پرسشگران داده و با استناد به اصل "خنده بر هر درد بی درمان دواست" 
به هر سوال جدی یا طنزی واکنشی یکسان از خود نشان داده است. دریغ و افسوس که 
این خنده ها نه مرهم که پوشش زبر و کثیفی بوده اند و باعث عفونت زخم فوتبال شده اند.

خنده های کفاشیان حکایت از وضعیت نابسامان فوتبالی دارد که فساد در آن وجود دارد 
اما مسئولانش چشم روی آن بسته اند و می خواهند خود و دیگران را فریب دهند. ندیدن 
فساد فوتبال، آن را پاک نمی کند. این روز ها خنده های گاه و بیگاه و گاهی بیجای کفاشیان، 
صدای گریه فوتبال را در نطفه خفه کرده است. خنده های فوتبال ایران از گریه غم انگیزتر 

است ولی آنچه وجود ندارد گوش شنواست.
قوه قضاییه، تنها امید فوتبال پاک

در وضعیت فعلی فوتبال ایران و بحث های حاشیه ای که درباره فساد و ناپاکی در آن 
مطرح شده شاید تنها جایی که می تواند و البته باید اقدامی عملی صورت دهد، قوه قضاییه 
است. واقعیت این است که باید یک بار برای همیشه بساط فساد در فوتبال ایران برچیده 
شود. این کار عزمی می خواهد شبیه آنچه در فوتبال ایتالیا رخ داد و متخلفان – هرچقدر 
هم بزرگ و نامدار – به سزای عمل خود رسیدند و برخوردهای قهری به شدیدترین شکل 

صورت گرفت.
اقدام قضایی و برخورد با متخلفان در فوتبال ایتالیا برخلاف تصور عده ای که فکر 
می کردند این کار به ضرر فوتبال این کشور تمام می شود، آنچنان روح تازه ای در آن دمید 

که همان سال چهارمین قهرمانی اش در جام جهانی فوتبال را کسب کرد.
قوه قضاییه در ایران باید برای اجرای پرونده ای که یک سال برای تهیه اش زحمت کشیده 
شده، کار گروهی تعیین کند و به صورت جداگانه و فوری برخورد لازم را در این خصوص 
انجام دهد. برخورد با دانه درشت های مختلف در فوتبال ایران هم پای آن ها را از فوتبال 
ایران می برد هم باعث می شود که خرده متخلفان ماست هایشان را کیسه کنند و سردر 

لاک فرو برند.
به گزارش ایسنا، حالا که مجلس شورای اسلامی رسما گزارش تحقیق خود از فساد 
فوتبال ایران را اعلام کرده، بهترین فرصت است تا فوتبال کشور را از هرچه ناپاکی است - 
هر چند اندک - پاک کنیم و تا زمان آغاز مسابقه های مقدماتی جام جهانی 2018، بستر 

آرام و مناسبی برای تیم ملی فراهم کنیم تا در مسابقه های حساس خود موفق باشد.
امید است که این اتفاق یک بار برای همیشه رخ دهد و دلالان فوتبالی در هر لباسی از 

فوتبال جدا شوند تا شاید فوتبال بی سامان ایران سامان بگیرد. 

تقابل نژادی مربیان و اهالی فوتبال؛
کارشناسانیبرایسنگخودبهسینهزدن!

تقابل مربیان داخلی و خارجی در بالاترین حد تاریخ خود در فوتبال ایران به سر 
می برد به گونه ای که طرفین چشم خود را بر روی واقعیت ها می بندند. برخی هم فقط 

سنگ خودشان را به سینه می زنند!
 رونمایی از انشقاق موجود در فوتبال نبود اما شاید اوج دوگانگی موجود در فوتبال 
ایران را می توانستید در برنامه نود ببینید آنجا که عادل با  کج سلیقگی هر دو کارشناسی 
را که دعوت کرده بود، مربیانی ایرانی و مدافع مایلی کهن و خاکپور بودند و مخالفان کی 
روش و مربی خارجی. اشتقاق موجود در فوتبال ایران دقیقا همین است. در هیچ کجای 
تاریخ تا این حد فوتبال دو شقه نشده بود که عده ای بسیار زیاد مدافع مربی خارجی 
باشند و برخی هم با گوش های پنبه گذاشته مدام بگویند مربی داخلی باید استفاده 
شود. تضاد فوق العاده ای شده که با خوب کار کردن نسبی برانکو و کی روش و بد کار 
کردن نسبی خاکپور و مایلی کهن به اوج خود رسیده است. این چشم بسته دفاع کردن 
تا جایی جلو رفت که یکی از کارشناسان حتی تغییرات بسیار زیاد در چهار بازی  و عدم 

انسجام و رسیدن به ترکیب اصلی را هم می خواست به عنوان یک حسن اعلام کند!
در واقع در چهار بازی دو شکست داشته ایم که در آن دو شکست پنج گل دریافت 
کرده ایم آن هم نه در خود المپیک که در رقابت های مقدماتی،  اما باز هم مایلی کهن 
و مربیان داخلی از تیم امید تعریف می کنند اما تیم بزرگسالان با آن نمایش قدرتمند 
خود جام جهانی مقابل آرژانتین و نیجریه و بعد از آن مقابل شیلی و سوئد و ژاپن را از 

دید برخی آن ها عباس آقای تدارکات چی هم می توانسته بگیرد.
به این می گویند بزرگترین انشقاق تاریخ فوتبال ایران. این موضوع شده یک جور 
جنگ نژادی در حالی که این یک تعبیر غلط است و اشتباه. در فوتبال هم مثل همه 
علم ها و صنعت های دیگر موضوع، علم و مدیریت است نه نژاد اما می بینیم که بحث را 
نژاد پرستانه دنبال می کنند و به همین دلیل حرف ها هر روز غیر منطقی تر می شوند. 
آن ها که موافق مربی خارجی هستند  همان می بینند که خودشان می خواهند و آن ها 

که مدافع مربی داخلی هستند همان که دل خودشان می خواهد.
 در مورد تیم امید انتخاب خاکپور و مایلی کهن از ابتدا غلط بود. این را نه سلیقه 
و تصور که کارنامه می گوید. کارنامه مایلی کهن پر از شکست بود و خاکپور همه 
کارنامه اش چند روز سرمربیگری در استیل آذین و البته چند سال مدرسه فوتبال در 
آمریکا؛ در حالی که مربیان داخلی بهتری مثل فرکی، منصوریان، ابراهیم زاده و ... بودند 
که می توانستند تیم امید را در دست بگیرند و احتمالا نتایج بهتری هم به دست بیاورند.

 در هر حال باید تاکید کرد که بسیاری از کارشناسی ها متاسفانه نه از روی واقعیت 
و علم که سنگ خود به سینه زدن شده است. خاکپور اتفاقا سوزانده شد. این مربی 
جنتلمن که نمونه درک و ادب او را در ایران کمتر سراغ داریم می توانست  آینده 
فوق العاده ای داشته باشد اما خیلی زود و بدون کارنامه بر صندلی تکیه زد که برای آن 
باید کمی بیشتر تجربه کسب می کرد.  در واقع اگر چه خاکپور را ما مقصر می دانیم اما 
با این وجود فدراسیون فوتبال و به ویژه وزارت ورزشی که کرانچار را کنار گذاشت از 
خاکپور بسیار مقصر تر است که تیم امید را حراج کرد و تصمیم ها از چند کانون مختلف 

برای این تیم انجام می گرفت.

سلیمی:
قولیکهبهمردمدادمراعملیمیکنم

وزنه بردار دارنده مدال طلای جهان و المپیک گفت: از زمانی که مصدوم شده ام هیچ 
حمایتی از وزارت ورزش و جوانان ندیده ام.

بهداد سلیمی در خصوص آخرین شرایط تمرینی اش پس از مصدومیت اظهار داشت: 
شرایطم خیلی بهتر است و روز به روز نیز بهتر می شوم و با انجام تمرینات رو به بهبودی 

می روم.
وی افزود: امید زیادی دارم که به مسابقات آسیایی برسم و بتوانم روی تخته بروم. به 
طور قطع برای حضور در مسابقات المپیک در یک مرحله از انتخابی پیش از المپیک 
باید حاضر باشم و به همین دلیل در جام فجر یا مسابقات آسیایی روی تخته خواهم 
رفت. قهرمان وزنه برداری جهان و المپیک در سنگین وزن در پاسخ به این سؤال که 
آیا در این مدت مسئولان به وی سرکشی کرده اند یا خیر، خاطرنشان کرد: کیومرث 
هاشمی به کلینیک محل درمان من آمدند و به همراه شاهرخ شهنازی پیگیر شرایط 
من بودند. علی مرادی نیز در این مدت لطف زیادی به من کرده و حمایت می کند اما 

وزارت ورزش تاکنون کمکی نکرده و من حمایتی از آنها ندیده ام.
 سلیمی در خصوص اینکه آیا این کم لطفی وی را دلسرد نمی کند، گفت: من تنها به 
خاطر مردم تلاش می کنم تا قولی که به مردم دادم را عملی کنم. من تا امروز به خاطر 

مسئولین وزنه نزده ام که کم لطفی آنها مرا دلسرد کند. 
مردم همیشه به من انگیزه و امید داده اند و ممنون آنها هستم. وی در ارتباط با 
مسابقات لیگ برتر وزنه برداری نیز عنوان کرد: لیگ خوبی بود و سطحش نسبت به سال 
قبل بهتر شده بود. تا لحظه آخر نیز مسابقات پرهیجان بود و یاسین پیش رو قم نیز 
خوب کار کرد. آنها اگر بخواهند سال بعد نیز تیم داری کنند با برنامه بهتری می توانند 

نتایج بهتر نیز رقم بزنند.

نوروزی:
نمیخواهمبهپشتسرمنگاهکنم

فرنگی کار دارنده مدال طلای جهان و المپیک گفت: تورنمنت زومباتلی مجارستان 
محک خوبی پیش از مسابقات کسب سهمیه المپیک است.

امید نوروزی  درخصوص آخرین شرایط تمرینی خود اظهار داشت: این روزها تمرینات 
خوبی را در خانه کشتی سپری می کنیم و همه فرنگی کاران آماده و مهیا هستند.

به  اردو حاکم است  از همه چیز نشاط و روحیه خوبی که در  افزود: بیش  وی 
کشتی گیران کمک می کند و همه دست به دست هم داده اند تا زحمات بنا را به ثمر 
بنشانند و در المپیک بار دیگر روی سکوی افتخار بایستیم. دارنده مدال طلای کشتی 
فرنگی جهان و المپیک خاطرنشان کرد: من بشخصه خیلی خوب هستم و نسبت به 
قبل با آمادگی و البته روحیه بهتری روی تشک می روم. نمی خواهم به پشت سر نگاه 
کنم و تنها مسیر موفقیت روبرو را خواهم دید. نوروزی ادامه داد: کادر فنی و تک تک 
کارکنان خانه کشتی و مسئولان فدراسیون تلاش دارند تا کشتی گیران بدون دغدغه 
روی تشک بروند و این جای تشکر دارد، البته کم و کاستی همیشه وجود دارد، اما 
این روزها تلاش ما این است تا با هر شرایطی تنها به تمرین خوب فکر کنیم. وی در 
خصوص حضورش در مسابقات زومباتلی مجارستان عنوان کرد: حضور در جام باشگاه ها 
بعد از مدت زمان زیاد برای من خیلی خوب بود. اکنون نیز پس از یک دوره فشرده 
و چند مسابقه خوب تدارکاتی حضور در زومباتلی در آستانه مسابقات کسب سهمیه 
المپیک می تواند محک مناسبی باشد تا در قزاقستان کار کسب سهمیه المپیک در وزن 
66 کیلوگرم را یکسره کنم. فرنگی کار وزن 66 کیلوگرم کشورمان ادامه داد: حریفان 
خوبی در قزاقستان دارم و مسابقات در سبک وزن همیشه جذاب است، اما امیدوارم 

بتوانم موفق باشم و با کسب سهمیه المپیک خیال خودم و کادر فنی را راحت کنم.

رییس سازمان تربیت بدنی نیروهای مسلح گفت: اینکه 
گفته می شود مهرداد پولادی با بازگشت به کشور بازداشت 

می شود به هیچ وجه درست نیست.
رقابت های قهرمانی آمادگی جسمانی نیروهای مسلح به 
میزبانی نیروی زمینی ارتش برگزار شد که سردار مهرعلی 
باران چشمه در مراسم اختتامیه این رقابت ها حضور داشت. 
او در پایان این مسابقات در جمع خبرنگاران حاضر شد و به 

سوالات آنها پاسخ داد.
خبرنگاری از باران چشمه درباره وضعیت مهرداد پولادی 
سوال کرد که او پاسخ داد: خانواده پولادی به ما اعلام کردند 
که مهرداد با به پایان رسیدن قراردادش به کشور بازمی گردد 
و وضعیت سربازی اش را مشخص می کند. حقیقتا او نیز 
مثل افرادی است که غیبت کرده اند. حرف هایی زده اند 
که اگر بازگردد بازداشت می شود اما اینطور نیست. مگر 
ما صدها نفری که در کشور غیبت کرده اند را بازداشت 
کرده ایم؟ توصیه می کنم قراردادش که تمام شد به ایران 
بازگردد و وضعیت سربازی اش را مشخص کند. او همانند 
افرادی که کارت هایشان ابطال شد تعیین تکلیف می شود و 

فوتبالش را در تیم های نیروهای مسلح ادامه می دهد.
باران چشمه درباره وضعیت ارسلان کاظمی نیز تصریح 
کرد: ارسلان از نگاه سازمان وظیفه عمومی ناجا و ما دانشجو 
نیست و نمی تواند از معافیت تحصیلی اش استفاده کند و 
سیستم او را به عنوان سرباز می شناسد. او باید هرچه زود تر 
خودش را معرفی کند و برگه اعزام بگیرد و در تیم نیروی 
زمینی که لیگ برتری است به میدان برود. تا زمانی که 
نیروهای مسلح تیمی در لیگ های برتر دارند بازیکنی را 

به تیم دیگر نمی دهیم. او در هر شرایطی به نیروی زمینی 
می رود.

او افزود: ارسلان هنوز چند ماه فرصت دارد و غیبت شامل 
حالش نمی شود. اگر از زمانش بگذرد و خودش را معرفی 
نکند غیبت می خورد و در آن شرایط امکان سرباز قهرمانی 

شامل حالش نمی شود و مطمئنا ضرر خواهد کرد.
باران چشمه در پاسخ به سوال خبرنگاری درباره حمایت 
از باشگاه ملوان انزلی نیز بیان کرد: ما به عنوان متولی 
تربیت بدنی نیروهای مسلح در نظر داریم تا حمایت کامل 
و عادلانه از باشگاه های فعال در لیگ های ورزشی داشته 
باشیم. واقعیت این است که برخی تیم ها شرایط متفاوتی 
دارند. اگر بازیکنی مثل اخباری و شریفی را به تراکتورسازی 
دادیم به دلیل مسابقات باشگاه های آسیا بوده نه چیز دیگر.

او در پاسخ به این سوال که ملوان بندرانزلی هم در خطر 
سقوط قرار دارد و چه برنامه ای برای این باشگاه دارید؟ 
گفت: باشگاه ملوان بندرانزلی با اینکه 70 درصدش واگذار 
شده و 30 درصدش در اختیار نیروی دریایی است اما بازهم 
طبق وظیفه ای که داریم از آن حمایت می کنیم. من این 
قول را به هیات مدیره باشگاه ملوان داده ام و مطمئن باشند 
در آینده ای نزدیک چند بازیکن خوب به این تیم می دهیم 
و تلاش مان حمایت کامل از این تیم است تا به امید خدا 

دغدغه ای برای سقوط نداشته باشند.
رییس سازمان تربیت بدنی نیروهای مسلح همچنین در 
پاسخ به این سوال که آیا تیم ملی امید برای حضور در 
انتخابی المپیک مشکلی داشت یا نه؟ تصریح کرد: یکی از 
اقداماتی که فدراسیون فوتبال ایران انجام داد این بود که 

از سال پیش سرپرستی خوب برای تیم ملی امید انتخاب 
کرد. سرهنگ حسین اخوت به عنوان سرپرست تیم امید 
انتخاب شد و او با توجه به اشراف کاملی که به قوانین داشت 
توانست کمک بسیار زیادی به تیم امید بکند. او کاملا 
ورزشی  است و اشراف بر فوتبال دارد و همین امر باعث 
شد تنها اعزامی که تیم امید ما به خارج از کشور داشت و 

مشکلی وجود نداشت همین سفر باشد.
نداشت چرا  وجود  و مشکلی  دغدغه  هیچ  افزود:  او   
که او به ضوابط و قوانین اشراف داشت و توجیه بود. اگر 
فدراسیون فوتبال کسانی را که به عنوان سرپرست تیم های 
ملی انتخاب می کند از افرادی باشند که با مقررات نیروهای 
مسلح آشنا باشند و تعامل نزدیک داشته باشند مشکلی 

ایجاد نمی شود. 
افرادی که به سن  باران چشمه به خبرنگاران گفت: 
خدمت می رسند باید تکلیف خدمت شان را روشن کنند 
ورزش  افراد  این  که  می کنیم  ساماندهی  نحوی  به  و 
حرفه ای شان را در تیم های نیروهای مسلح و در لیگ های 
مختلف ادامه دهند. ورزشکاری که لیگ برتری است در لیگ 
برتر بازی کند و نفرات دیگر در لیگ های دسته یک و دو 
به میدان بروند. این برای کل ورزشکاران وجود دارد و ما 
به هیچ وجه از ورزشکاران در حیطه غیر ورزشی استفاده 
نمی کنیم. این فرصتی برای ورزشکاران است که نیروهای 

مسلح در اختیار آنها قرار داده است. 
درباره  مسلح  نیروهای  بدنی  تربیت  سازمان  رییس 
جمله  یک  در  گفت:  نیز  جسمانی  آمادگی  رقابت های 
می خواهم بگویم که تمام فعالیت های ورزشی در سطح 
نیروهای مسلح اعم از مسابقات و ورزش صبحگاهی در 
راستای حفظ و ارتقای توان جسمانی و رزمی نیروهای 
نیاز  و  ضروری  مواقع  در  بتوانیم  اینکه  است.  مسلح 
ماموریت هایمان را به طور کامل انجام دهند هدف این 
آمادگی  رشته  داد:  ادامه  چشمه  باران  است.   برنامه ها 
جسمانی برای ما اهمیت زیادی دارد و به دلیل همین 
موضوع از امیر مرتضی حسن پور رییس تربیت بدنی نیروی 
زمینی خواستیم تا میزبانی این مسابقه را برعهده بگیرد. 
لازمه اجرای کامل ماموریت داشتن توان بدنی و آمادگی 
کامل است و به همین دلیل خواستیم نیروی زمینی به 
عنوان نیرویی که در صف اول عملیاتی است میزبان این 
مسابقات باشد.  وی افزود: امیدوارم این مسابقه از نظر کیفی 
و کمی در سال آینده رشد داشته باشد. همچنین در این 
فصل از سال برای برخی تیم ها سخت است که در مسابقات 
شرکت کنند به همین دلیل تاکید داریم که رقابت ها دو 
بار در سال برگزار شود. باید مشارکت بیشتری از کارکنان 
نیروهای مسلح داشته باشیم و از نظر کیفی و کمی رشد 
کنیم.  باران چشمه در پایان، اظهارکرد: از امیر حسن پور 
رییس تربیت بدنی نیروی زمینی به دلیل تلاش هایش 
در مسیر ورزش قهرمانی کشور و رشد ورزش در نیروهای 
مسلح و نیروی زمینی تشکر می کنم. او باعث شده فعالیت 
ورزش حرفه ای و قهرمانی ما پویاتر ادامه پیدا کند. از این 

میزبانی مسابقات آمادگی جسمانی هم تشکر می کنم. 

اینکه تیم ملی بسکتبال بتواند در آخرین مرحله مسابقات انتخابی المپیک سهمیه این 
بازی ها را به دست آورد فقط در گرو بهترین شدن این تیم درمیان پنج تیم دیگری است که به 

امیدقهرمانی به تورین می روند.
قرعه کشی مرحله نهایی مسابقات بسکتبال انتخابی المپیک سه شنبه شب در مقر فدراسیون 
جهانی این رشته در سوئیس برگزار شد. در این مراسم و با توجه به دسته بندی 18 تیم حاضر 
در این مرحله از رقابت ها، گروه بندی آنها برای حضور در رقابت هایی که صربستان در بلگراد، 

ایتالیا در تورین و فیلیپین در مانیل میزبانی آن را بر عهده دارد، انجام شد. 
بر اساس قرعه کشی و گروه بندی انجام شده، تیم ملی بسکتبال ایران که در سید سوم 
مسابقات با ژاپن و فیلیپین در یک گروه قرار گرفته بود، باید در ایتالیا دیدارهای گزینشی خود 
را برگزار کند. این تیم در گروه نخست مسابقات این کشور با تیم های یونان و مکزیک همگروه 
است در حالیکه دیگر گروه مسابقات این کشور با حضور تیم های ایتالیا، تونس  کرواسی شکل 

گرفته است.
بر این اساس در دو کشور صربستان و فیلیپین نیز 6 تیم در دو گروه سه تیمی با هم به رقابت 
می پرداند اما اینکه در پایان مسابقات برگزار شده در هر یک از این کشورها چه تیم هایی صاحب 

سهمیه المپیک خواهند شد به قهرمان شدن آنها در این تورنمنت بستگی دارد. 
در پایان آخرین مرحله مسابقات بسکتبال انتخابی المپیک که همزمان در صربستان، ایتالیا و 

فیلیپین برگزارمی شود، سه تیم یعنی از هر کشور یک تیم المپیکی خواهد شد.
دیدارهای هر یک از گروه های دوگانه مسابقات بسکتبال انخابی المپیک در صربستان، ایتالیا 
و فیلیپین به صورت دوره ای برگزار می شود. در پایان این دیدارها دو تیم برتر هر گروه راهی 
مرحله دوم یا همان نیمه نهایی می شود. در این مرحله تیم اول و دوم هر گروه در هر کشور 
به ترتیب با تیم دوم و اول گروه مقابل همان کشور دیدار خواهد داشت تا دو تیم برتر مسابقات 
هر کشور مشخص شوند. دیدار نهایی میان برترین های مسابقات هر کشور، تیم المپیکی را 

مشخص خواهد کرد. 
 بنابراین تیم ملی بسکتبال که در مسابقات قهرمانی آسیا از صعود به فینال بازماند و با کسب 
عنوان سوم از صاحب سهمیه المپیک نشد فقط باید در مسابقات انتخابی سال آینده ایتالیا بهترین 
در میان پینج تیم دیگر یونان، مکزیک، تونس و کرواسی و ایتالیا شود تا بتواند برای دومین بار در 

طول تاریخ صاحب سهمیه شود.  

گروه بندی کامل مرحله نهایی مسابقات بسکتبال انتخابی المپیک به شرح زیر است:
 بلگراد صربستان

گروه A: صربستان، آنگولا، پورتوریکو
گروه B: ژاپن، جمهوری چک، لتونی

 مانیل فیلیپین
گروه A: ترکیه، سنگال، کانادا
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علمیوسلامت

راههایجلوگیریازچینوچروکپوست
یک متخصص پوست و مو بیان کرد: با افزایش سن، پوست دچار چین و چروک می شود 

که با راهکارهایی می توان از آن جلوگیری کرد.
دکتر زهرا حلاجی در خصوص عوامل ایجاد کننده پیری و چین و چروک پوست بیان 
کرد: پیری به عوامل داخلی و خارجی بدن بستگی دارد که پیری پوست با عامل داخلی با 
گذشت زمان ایجاد می شود و نمی توان از آن جلوگیری کرد و با افزایش سن تمام ارگان های 

بدن از جمله پوست دچار پیری می شوند. 
این متخصص پوست و مو با اظهار این که دسته دیگری از پیری به عوامل خارجی 
بستگی دارد که تا حدی می توان از آنها جلوگیری کرد، گفت: یکی از مهمترین عواملی که 
باعث پیری زودرس پوست می شود آفتاب است که با مصرف به موقع ضدآفتاب ها تا حدی 

می توان از پیری پوست جلوگیری کرد و آن را به تأخیر انداخت.
 وی با بیان این که مصرف مواد حاوی آنتی اکسیدان ها می توانند پیری پوست را تا حدی 
به تأخیر بیندازند، تصریح کرد: آنتی اکسیدان ها در میوه ها و به خصوص گیاهان سبز و زرد 
یافت می شوند که علاوه بر آنتی اکسیدان ها ، ویتامین های C.D نیز تا حدی پیری پوست 

را به تعویق می اندازند. 
حلاجی در خصوص تأثیر مصرف سیگار بر پیری زودرس پوست نیز اظهار کرد: کمبود 
اکسیژن در بدن که با مصرف سیگار ایجاد می شود، منجر به پیری زودرس می شود که با 

پرهیز از آن می توان روند پیری را به تأخیر انداخت.
 وی افزود: تغییراتی که در اثر گذشت زمان و در اثر عوامل خارجی در کل بدن مانند 
دیابت، فشارخون و غیره ایجاد می شوند از عوامل پیری پوست می باشد که با تغذیه مناسب 

و درست می توان پیری را تا حدی به تأخیر انداخت. 
این متخصص پوست و مو در رابطه با راههای درمان پیری پوست و چین و چروک های 
آن، رو شهای درمانی مختلفی از جمله مصرف کرم ضدآفتاب که بیشتر جنبه ی پیشگیری 
دارد و ترکیبات دارویی موضعی مانند اسیدهای آلفا هیدروکسی که استفاده از آنها تا حدی 

تغییرات ناشی از پیری را اصلاح می کند. 
وی ادامه داد: انواع روش های لایه برداری پوست مانند پیلینگ شیمیایی، میکرودرم 
ابرشن، لیزرهای مختلف، RF که رادیو فیلم ها هست و روش هایفوتراپی که برای درمان 

تغییرات ناشی از پیری و چین و چروک های پوست استفاده می شود.

مراقبتازچشمدربرابرآبمروارید
چه عارضه ها و بیماری های چشمی ممکن است بینایی افراد را در طول زندگی تهدید 
کند و چه روش های مراقبتی می تواند مانع این امر در آن ها شود عینک آفتابی چه نقشی 

در این زمینه برای ما ایفا می کند.
  دکتر علی کثیری فوق تخصص جراحی شبکیه و لیزر  اظهار کرد: آب مروارید یکی از 
بیماری های شایع چشمی به خصوص در میان افراد میانسال به بالا است که کاهش دید 

تدریجی را به دنبال دارد.
 وی ادامه داد: این بیماری معمولا راه پیشگیری خاصی ندارد؛ عامل ایجاد این عارضه 
ژنتیک است و افزایش سن نیز در بروز این بیماری موثر است ولی از نظر آماری، افراد در 

مناطقی با تابش نور شدید آفتاب، زودتر از دیگر مناطق به این عارضه مبتلا می شوند.
 این فوق تخصص جراحی شبکیه و لیزر با بیان این که در این بیماری عوامل محیطی 
قابل پیشگیری است، گفت: استفاده از عینک آفتابی مناسب و کلاه لبه دار، تردد کمتر در 

محل های بدون سایبان برای افراد بسیار ضروری است.
 کثیری افزود: آب مروارید موجب کاهش دید تدریجی می شود و صدمات دائمی به چشم 
نمی زند ولی در صورتی که برای کنترل آن اقدامات درمانی صورت نگیرد به آب سیاه تبدیل 
می شود و در این شرایط ضایعه ای که به عصب بینایی وارد می کند، غیر قابل جبران است. 
وی اظهار کرد: بیماری آب سیاه نیز یکی دیگر از بیماری های مهم چشمی است که در 
جوانان بسیار شایع است و معمولا علامتی ندارد. بهترین راه پیشگیری یا درمان سریع 
بیماری این است که تمام افراد به خصوص در سنین 40 سال به بعد، هر 6 ماه یک بار از 

نظر فشار چشمی کنترل و معانیه چشمی شوند.
 عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز عنوان کرد: عمل جراحی، 
درمانی برای عارضه آب سیاه است؛ البته افراد مبتلا به این بیماری زمانی تحت عمل 
جراحی قرار می گیرند که دید آنها به حد زیادی کم شده باشد و نیازهای روزانه آنها 

برآورده نشود. 
کثیری گفت: اگر در معاینات پزشکی مشخص شود آب مروارید علت کاهش دید فرد 
است، این بیمار پس از معاینه اولیه باید هر 6 ماه یک بار برای معاینه مراجعه کند. بیمار بر 
اساس مشکلاتی که تاری دید در زندگی روزمره برای وی ایجاد کرده، می تواند با مشورت 
پزشک متخصص درخواست عمل جراحی کند. در غیر این صورت زمانی که بیماری به 
مرحله حاد و تبدیل شدن به آب سیاه رسیده، عمل جراحی توسط پزشک متخصص 

تجویز می شود.

بدونرنگموموهایسفیدخودرارنگکنید
استفاده از گندم طبیعی ترین، آسان ترین و کم هزینه ترین و در عین حال مطمئن ترین راه 

برای تغییر رنگ موهای خاکستری و کاهش آن ها است.
افزایش تارهای موی خاکستری رنگ نشان دهنده بالا رفتن سن است به طوری که تقریبا 
نیمی از موهای افراد 50ساله، خاکستری است. به طور معمول، افراد برای محو کردن 
موهای خاکستری خود از رنگ موهای بسیار گران قیمت و در عین حال شیمیایی یا 

گیاهی استفاده می کنند.
 استفاده از رنگ مو برای از بین بردن موهای سفید هم هزینه بر است و هم چند وقت 
یکبار در مدتی کوتاه باید آن را تکرار کرد. در بیشتر موارد موادی که در رنگ موها استفاده 
می شود شیمیایی و مضر است و به سلامت مو و پوست سر آسیب می رساند. به همین 
دلیل استفاده از ماده ای طبیعی برای پیشگیری از خاکستری شدن موها و یا کاهش موهای 

خاکستری بسیار توصیه می  شود. 
برخی از مطالعات نشان داده است که مصرف منظم گندم تازه در برگرداندن رنگ طبیعی 
موها بسیار مناسب و موثر است و علاوه بر از بین بردن موهای خاکستری، موجب درخشانی 
و طبیعی شدن رنگ مو در افراد می شود به طوری که با افزایش سن رنگ طبیعی موها را به 
نسبت بسیار بالایی حفظ می کند.  گفتنی است که این ماده معجزه گر در کنار برگرداندن 
رنگ طبیعی مو و پیشگیری از خاکستری شدن موها، فواید بسیار دیگری از جمله آهسته 
کردن روند کلی پیری، جوان کردن پوست، سم زدایی بدن، سفت کردن پوست های شل 
و حتی درمان سرطان دارد. علاوه بر این، گفته می شود که خاکستری شدن موها نشان 
از مشکلاتی در کلیه و سیستم خون دارد و گندم به علت داشتن کلرفیل می تواند تا 70 

درصد این مشکلات را برطرف کند.

سیگارپوکیاستخوانراتشدیدمیکند
یک متخصص و جراح استخوان و مفاصل گفت: سن، جنسیت، بیماری های کلیوی، 

مصرف الکل و سیگار و سوء تغذیه باعث تشدید پوکی استخوان می شوند. 
مرتضی دهقان اظهار کرد: با افزایش سن، بر اثر تخریب ساخت استخوانی، توده استخوانی 

کاهش یافته و سرانجام به پوکی و شکستگی استخوان منجر می شود. 
وی با بیان اینکه بروز پدیده پوکی استخوان در زنان بیش از مردان است، گفت: از سن 
30 تا 35 سالگی، تراکم بافت استخوان کاهش یافته و در زنان به علت بروز یائسگی، کاهش 
شدید تراکم بافت در یک دوره پنج ساله بوجود می آید و پس از آن شدت بروز پوکی 
استخوان زنان ومردان مشابه می شود. پس از سن 30 تا 35 سالگی تراکم استخوان ها مرتبا 

با افزایش سن، روبه کاهش می گذارد و تا پایان عمر ادامه می یابد. 
دهقان با اشاره به اینکه علائم این بیماری با پیدایش عوارضی همچون شکستگی ظاهر 
می شود، خاطر نشان کرد: شکستگی، دردهای مزمن و حقیقی بر اثر فعالیت و خمیدگی 

پشت از جمله عوارض شکستگی و علائم پوکی استخوان است. 
وی در پایان راه های پیشگیری از این بیماری را یادآور شد و گفت: فعالیت های ورزشی 
مناسب، عدم استعمال دخانیات و الکل، قرار گرفتن در معرض مستقیم نور خورشید و 

تغذیه از مواد حاوی کلسیم، مانع بروز و پیشرفت این بیماری می شوند. 

سرطانهاییکهدراثرپرخوریایجادمیشوند
ابتلا به سرطان علل مختلفی دارد اما پرخوری نیز می تواند باعث ابتلای افراد به یکی از 

مرگبارترین  بیماری ها شود.
کارشناسان هشدار می دهند پرخوری می تواند سبب ابتلای افراد به سرطان شود. 

گفتنی است، پژوهشگران اعتقاد دارند، مصرف کالری بیش از حد می تواند منجر به عدم 
فعالیت نوع خاصی از هورمون  در بدن و به دنبال آن ابتلای افراد به انواع سرطان از جمله 

سرطان روده شود.
  بررسی ها نشان می دهند، بر اساس تحقیقات افراد چاق 50 درصد بیشتر از سایر افراد 

در معرض ابتلا به سرطان روده بزرگ قرار داند.
  سرکوب نوع خاصی از هورمون ها در بدن می تواند باعث تولید تومور در معده شود. 

 پژوهشگران بر این اساس در نظر دارند از جایگزینی آن ها برای جلوگیری از توسعه 
سرطان استفاده کنند. این نتایج حاصل تحقیقات محققان دانشگاه توماس جفرسون است.

 کارشناسان اعتقاد دارند یک رابطه مستقیم بین چاقی و ابتلا به سرطان روده وجود دارد. 
 پژوهشگران حتی در نظر دارند نوعی قرص اختراع کنند که بتوانند ساختار هورمون ها 

در بدن را تغییر دهد.  
کارشناسان دیواره روده ها را بسیار پویا و مدام در حال تغییر می دانند و بر همین اساس 
کارشناسان به افراد جهت حفظ رژیم غذایی، تنظیم وزن، جلوگیری از چاقی و همچنین 

عدم پرخوری به جهت جلوگیری از ابتلا به انواع سرطان هشدار می دهند.
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محققین آمریکایی موفق به ساخت روشی منحصر به فرد در آب کردن برف ها شده اند که 
می توان امکان عبور و مرور وسایل حمل ونقل را در هر شرایطی مهیا کرد.

محققین آمریکایی موفق به ساخت بتون های رسانایی شده اند که با عبور جریان برق از 
میان آنها می توان برف را به راحتی و بدون نیاز به نیروی انسانی آب کرد.

همچنین 20 درصد مواد تشکیل دهنده این بتون، ذرات کربن و تراشه های فولادی است 
که با بکارگیری این مواد می توان جریان الکتریسیته را در میان آن هدایت، سطح بتن را گرم 

و در نهایت موجب آب شدن برف شد.
همچنین اجرای این پروژه با همکاری دانشگاه Nebraska-Lincoln آمریکا و سازمان 

هواپیمایی فدرال این کشور در حال سیر مراحل تکمیلی خود است.
قرار است سازمان هواپیمایی فدرال آمریکا از این فناوری در فرودگاه های این کشور 

استفاده کند.
هزینه این فناوری بالا است و توصیه می شود در پل ها، باندهای فرودگاه، چهارراه ها، 

خروجی اتوبان ها و پیاده روها استفاده شود.

تولیدمیمونهایمبتلابهاختلالژنتیکیبرایدرکبهتراوتیسم

پایانتزریقدردناکانسولینباکاشتسلولهایمهندسیشده

ساختهواپیمایبدونسرنشینیکهزیردریاییمیشود

الهامازحلزوندریاییرنگارنگدرتولیدنمایشگرهایچشمنواز

محققین یک دانشگاه آمریکایی هواپیمای بدون سرنشینی طراحی کرده اند که می تواند بر روی سطح آب فرود 
آید و همچون قایق حرکت کند و همچون زیر دریایی به زیر آب برود.

زماینکه این هواپیمای بدون سرنشین در آب فرو می رود به یک سمت خم می شود و سپس پروانه های آن به 
حرکت در می آیند و این امکان را فراهم می کند که به سمت بالا خود را بکشاند.  

این هواپیمای بدون سرنشین از سیستم متعادل کننده »ایستا بخش« برخوردار است تا از غرق شدن آن در زیر 
آب جلوگیری کند ضمن اینکه در هنگام تغییر کاربری از هوا به دریا، اتاق شناور آن فعال و موجب شناور شدن 

هواپیما در سطح آب می شود.
همچنین این هواپیمای بدون سرنشین می تواند در اعماق مختلف شیرجه و به جمع آوری اطلاعات بپردازد.

از این هواپیما می توان در عملیات امداد و نجات، بازرسی ها احداث پل، بازرسی های خط لوله در زیر آب، ردیابی 
نشتی نفت در اعماق مختلف،  تحقیق بر روی آبزیان و همچنین شناسایی و دور کردن کوسه هایی که نزدیک 

شناگران هستند، استفاده کرد.

نمایشگر تلفن های همراه، تلویزیون و صفحات خورشیدی 
که در آینده ساخته می شوند با الهام از عملکرد نوعی حلزون 
بزرگ دریایی کارایی به مراتب بیشتری نسبت به محصولات 

امروزی خواهند داشت.
سلولهای رنگارنگ بافت گوشتی حلزونهای بزرگ دریایی 
تازه ترین نکته جذاب موجود در طبیعت برای دانشمندان است 
تا از آن برای ایجاد تحول در طیف گسترده ای از فناوریهای 
نوظهور استفاده کنند. نکته ای که دانشمندان به آن اشاره 
می کنند این است که با الهام از ساختار این سلولهای خاص، 
نمایشگرهایی تولید خواهد شد که در مقایسه با نمونه های 
امروزی چشم نوازترند. حلزونهای دریایی بزرگی که مورد توجه 
دانشمندان قرار گرفته اند در صخره های مرجانی اقیانوسهای 
آرام و هند زندگی می کنند و جالب اینکه توان ادامه حیات تا 

یکصد سال را هم دارند. اگرچه این آبزیان در آبهای نه چندان 
غنی از مواد مغذی زندگی می کنند اما قابلیت رشد یافتن 
تا 120 سانتیمتر را دارند. محققان دانشگاه کالیفرنیا در سانتا 
باربارا به تازگی بر روی سلولهای رنگارنگ بافت گوشتی این 
 iridocytes آبزیان متمرکز شده اند. این سلولها که با نام

شناخته می شوند طیف چشم نوازی از رنگها از جمله آبی، 
سبز، طلایی و حتی سفید را تولید می کنند. در تحقیقات قبلی 
مشخص شده بود که حلزونهای دریایی رنگارنگ مواد مغذی 
انبوه جلبکهای فوتوسنتزی را که در کنار این حلزونها زندگی 
می کنند جذب خود کرده تا رشد خوبی داشته باشند. اکنون 
محققان دانشگاه کالیفرنیا به بررسی این موضوع پرداخته اند که 
تعامل این سلولهای رنگارنگ با جلبکهای همسایه شان چگونه 
به تقویت فرآیند فوتوسنتز کمک می کند. به عقیده محققان، 
فرآیند فوتوسنتز همانند سلولهای خورشیدی شامل تبدیل 
نور خورشید به انرژی است. از این رو هرچه بر دانش فعلی 
درباره مکانیسم نهفته در حلزونهای دریایی برای استفاده از نور 
خورشید افزوده شود می توان امیدوار بود که در آینده سلولهای 

خورشیدی مؤثرتری را تولید کرد.

تشخیصزودهنگامافسردگیبااسکنسادهمغز
پژوهشی جدید نشان می دهد که یک اسکن ساده مغز می تواند کودکان در معرض خطر 

ابتلا به افسردگی در مراحل بعدی زندگی را شناسایی کند.
 این آزمون هشدار دهنده به پزشکان اجازه می دهد تا قبل از بروز اولین نشانه های 

افسردگی، برای انجام درمان اقدام کنند.
این پژوهش توسط یک تیم بین المللی از محققان و بر روی یک گروه 27 نفره از کودکان 
بین سنین 8 تا 14 که به اعتقاد آنها، با توجه به سوابق خانوادگی بیشتر در معرض خطر ابتلا 

به افسردگی قرار داشتند انجام شد.
پس از انجام اسکن های مغزی در این گروه، نتایج حاصل از آن با 16 نفر از کسانی که هیچ 

سابقه خانوادگی افسردگی نداشتند مقایسه شد تا بتوان اختلالات بالقوه را سرکوب کرد.
پژوهش های قبلی که در این زمینه انجام شده، فعالیت غیر معمول مغزی در بیمارانی که 

از این بیماری رنج می بردند را سرکوب کرده بود.
این پژوهش جدید افزایش فعالیت بین قشر کمربندی قدامی sgACC و آمیگدال را 
نشان داده است. با این حال محققان نمی توانند با قطعیت بگویند که این ناهنجاری می تواند 
علت یا نتیجه نوعی افسردگی باشد.این پژوهش جدید از یک فرایند شناخته شده به نام 
تصویربرداری تشدید مغناطیسی کارکردی )fMRI( برای نظارت بر جریان خون بیمار 
به مناطق خاصی از مغز استفاده می کند.این پژوهش به دانشمندان امکان اندازه گیری 
فعالیت های موضعی مغز را می دهد و مشخص می کند که در زمان استراحت بیمار، کدام 
نواحی از مغز با یکدیگر ارتباط برقرار می کنند.گام بعدی این تیم، ادامه نظارت بر فعالیت مغز 
کودکان است تا بدینوسیله بتوان نتایج درمان زودهنگام بر روی آنها برای جلوگیری از ابتلا به 

افسردگی در آینده را مشاهده کرد. 

برفآبکنجادهایساختهشد

تیمی از دانشمندان در چین برای نخستین بار، میمون هایی 
تولید کرده اند که دی ان ای آن ها بطور ژنتیکی برای ابتلا به 

یک اختلال مشابه اوتیسم اصلاح شده است.
برای  خوبی  مدل  می توانند  تراریخته  میمون های  این 
بررسی اختلالات مغزی انسان باشند؛ زیرا مدارهای مغزی 

آن ها بسیار شبیه انسان است.
اوتیسم یک بیماری ، اغلب شامل رفتارهای تکراری و 
مشکلات در برقراری تعاملات اجتماعی است. در سندروم 
رت، نوع نادری از اختلال ژنتیکی که عامل بسیاری از علائم 
اوتیسم است، حدود 90 درصد از بیماران از یک جهش ژنی 
موسوم به MeCP2 برخوردارند که پروتئینی که در تنظیم 
چگونگی پردازش دی ان ای برای ساخت سایر پروتئین ها 
دخیل است را تعیین می کند. نسخه های تکراری از این ژن، 
 MeCP2 یک اختلال شبه اوتیسم موسوم به سندرم تکرار

را ایجاد می کند.

دانشمندان پیش از این، سندروم مذکور را در موش ها 
بررسی کرده بودند. اگرچه این حیوانات بسیاری از مشکلات 
رشد و رفتاری مشابه انسان های مبتلا به سندروم رت را نشان 
می دهند، بررسی رفتارهای اوتیسمی در موش ها مشکلتر 

است زیرا مغز آن ها بسیار ساده تر از انسان است.
در این تحقیق، دانشمندان موسسه علوم زیستی شانگهای 
در چین تلاش کردند تا این اختلال را در میمون ها تکرار 
کنند. این کار می تواند گام بزرگی در جهت درک و درمان 

این بیماری در انسان ها باشد.
یک  تراریخته  میمون های  این  تولید  برای  دانشمندان 
در  را   MeCP2 ژن  از  نسخه  چندین  حاوی  ویروس 
تخمک های رشد نیافته میمون های ماکاک تزریق کرده، 
تخمکها را بارور کردند و 53 جنین حاصله را در 18 میمون 
ماده جایگزین کاشتند. 9 حیوان باردار شده و سه میمون نر 
و پنج ماده متولد شدند که از این میان چهار جنین مرده 

بودند. همه این میمون ها دارای ژن المثنی MeCP2 بودند.
 این میمون های تراریخته حرکات تکراری مانند راه رفتن 
درون دایره انجام داده،  زمان کمتری صرف نشستن عادی و 
تعامل با دیگر میمون ها انجام داده و نشانه هایی از اضطراب را 
نشان دادند که همه مشابه رفتارهای مبتلایان به اختلالات 

اوتیسمی است.
این حیوانات نسبت به نمونه های تغییر نیافته، دارای هوش 
کمتر نبودند اما اختلالاتی مانند تمایل به کشیده شدن به 

یک سمت در زمان ارائه پاداش به آن ها را نمایش می دادند.
برای مشاهده امکان انتقال این اختلال ژنتیکی به نسل 
بعد این میمون های تراریخته، محققان اسپرم یکی از آن ها 
را برای بارورسازی تخمک ها و کاشت آن ها در 22 میمون 
مونث استفاده کردند. همه پنج میمونی که در نتیجه این کار 
متولد شدند، جهش MeCP2 را داشته و همان نقص های 

والدین شان را در تعاملات اجتماعی نمایش دادند. 

دانشمندان مؤسسه فناوری ماساچوست و دانشگاه هاروارد ثابت کرده اند که کاشت 
سلولهای تولیدکننده انسولین در موش ها می تواند به طور کامل عملکرد انسولین را برای 

مدت طولانی بازگرداند.
 پس از این که دانشمندان نشان دادند که می توانند دیابت نوع یک را به مدت شش ماه 
در حیوانات غیرفعال کنند، درمان این بیماری از همیشه به واقعیت نزدیک تر شد. البته 
این میزان در انسانها چندین سال است.در سال 2014، محققان دانشگاه هاروارد کشف 
کردند که چگونه می توان مقادیر عظیمی از سلولهای تولید کننده انسولین را ایجاد کرد.

در حال حاضر تیم تحقیقاتی در موسسه فناوری ماساچوست ثابت کرده است که کاشت 
این سلول ها در موش می تواند به طور کامل عملکرد انسولین را برای مدت زمان طولانی 
بازگرداند.دستیابی به این موفقیت می تواند به معنای پایان تزریق انسولین برای مبتلایان به 
دیابت نوع یک باشد. آنها به جای تزریق روزانه انسولین، هر چند سال یکبار نیاز به تزریق 
سلول های مهندسی شده دارند.به گفته دانشمندان، آزمایشات انسانی تا چند سال دیگر 
انجام خواهد شد.دکتر دانیل آندرسون، استاد زیست شناسی کاربردی در موسسه فناوری 
ماساچوست اظهار کرد: ما با این نتایج هیجان زده شدیم و شدیدا" در حال کار برای پیشبرد 
این فناوری هستیم.این نتایج با استفاده از این فرمولاسیون ها، زمینه را برای مطالعات انسانی 

آینده با هدف دستیابی به درمان جایگزین بلند مدت برای دیابت نوع یک فراهم می کند.

وی افزود: اعتقاد ما بر این است که این سلول ها دارای نیروی بالقوه برای ارائه مستقل 
انسولین به بیماران مبتلا به دیابت نوع یک هستند.این فناوری به بیماران دیابتی با پانکراس 
جدید اجازه می دهد که بدون مصرف دارو، قند خون خود را کنترل کنند.دیابت نوع یک، 
یک بیماری خود ایمنی است که باعث می شود پانکراس از تولید انسولین )هورمونی است 
که سطح گلوکز خون را تنظیم می کند( جلوگیری کند.مقدار بالای گلوکز در خون، در 
درازمدت می تواند به طور جدی به اندام های بدن آسیب برساند.سطح قند خون افراد مبتلا 
به دیابت نوع یک، باید در طول روز مدام کنترل شود.این کار از طریق نمونه گیری خون 
از سر انگشت بیمار انجام شده و نمونه گرفته شده در دستگاه مخصوص تست قند خون 
کنترل می شود. پس از آن انسولین از طریق تزریق متعدد روزانه مدیریت می شود.عدم 
کنترل صحیح دیابت نوع یک می تواند به عوارضی مخرب مانند کوری یا از دست دادن 
اندام منجر شود.حدود 10 درصد از تمام دیابت ها نوع یک است، اما این بیماری رایج ترین 
نوع دیابت دوران کودکی است.هنگامی که کاشت این سلول ها در موش ها انجام شد، 
سلول ها در پاسخ به سطوح گلوکز خون بلافاصله شروع به تولید انسولین کردند و قادر به 
نگهداشتن قند خون در میزان سالم و ایمن به مدت 174 روز بودند.آخرین تحقیقات انجام 
شده توسط تیم دانشگاه هاروارد، موسسه فناوری ماساچوست، دانشگاه ایلینویز، بیمارستان 

کودکان بوستون و دانشگاه ماساچوست انجام شد. 

چرابهسلامتپاهایتاناهمیتنمیدهید؟
پاها تحت فشار هر روزه ی ما قرار دارند و هر فرد حداقل 8000 بار در روز قدم برمی دارد. 
اما بیایید صادق باشیم. آیا تا به حال به فکر سلامت این عضو حیاتی بوده ایم؟ بسیاری از 
ما بدون توجه به اهمیت پاهایمان، فراموش می کنیم که حفظ و ارتقای نظافت و سلامت 

آن ها تا چه اندازه مهم است. 
هرگز پا برهنه در حمام عمومی و استخر راه نروید

بارها گفته شده و لازم است باز هم تکرار شود که به هیچ عنوان نباید در حمام های 
عمومی و استخرها با پای برهنه دوش بگیرید و قدم بزنید.این مکان ها مملوء از قارچ ها و 
سایر میکروب هاست و موجب رشد قارچ ها در پا و انگشتان آن می شود. همچنین بهتر 

است پاهایتان را به طور کامل خشک کنید. لابلای انگشتان پا نیز نباید خیس بمانند.
پاها سر نخ آگاهی از سلامت کل بدن هستند

اگر موهای انگشتان پا به طور ناگهانی ناپدید شوند و یا پوست روی پاهایتان نازک گردد 
و اطراف چشم هایتان نیز کبود باشد، نشان از بیماری شریانی محیطی  )PAD( است. 
این بیماری یک نشانه بزرگ از بروز مشکلات قلبی و یا سکته ی مغزی است که با مسدود 

شدن شریان های پا و یا سایر نقاط خود را نشان می دهند.
همچنین وجود زخمی بسیار خشک در پوست پا که بهبود نمی یابد ممکن است نشانه 

بیماری دیابت تشخیص داده نشده باشد.
فشارها و پینه های دردناک

کفش های تنگی که باعث فشار انگشت شست پا به انگشت انتهایی و کوچک تر پا 
می شود، گاها سبب آسیب استخوانی شده و همچنین ممکن است باعث پینه بستن 

انگشتان پا گردد. 
پوست پوشاننده ی پینه ی پا ممکن است قرمز، متورم و تحریک شده باشد و سبب 

دردناک شدن پا در هنگام راه رفتن شود .
کفش هایی را انتخاب کنید که انگشتان در قسمت جلوی آن راحت باشند )سرپنجه 
پهن( و پاشنه آن نیز حداکثر دو سانتیمتر باشد، ولی تخت هم نباشد )مثل کفش های 

عروسکی( .
طول انگشتان پاها معنی دار است

اگر انگشت دوم پا بزرگ تر از انگشت شست پا باشد، بیشتر در معرض خطر پینه 
بستن پا هستید .

قارچ های ناخن مقاوم هستند 
اگر ناخن پایتان بی رنگ شدن، ضخیم و شکننده شود، از یک کرم موضعی برای 
جلوگیری از بدتر شدن آن استفاده کنید، زیرا این علایم مربوط به رشد قارچ در ناخن 
پاهاست. پاهای خود را همواره خشک نگه دارید، زیرا رطوبت شرایط خوبی را برای رشد 
قارچ پا فراهم می کند. بریدگی های بین ناخن و گوشت پا را نیز سریع تر درمان کنید تا 

به لانه ای برای قارچ ها تبدیل نشود.
بیماران دیابتی بیشتر باید مراقب پاهایشان باشند 

اگر مبتلا به دیابت هستید هر روز پاهایتان را بررسی کنید تا هیچ گونه بریدگی، زخم 
و قرمزی وجود نداشته باشد. اگر زخم ها نادیده گرفته شوند، به مرور زمان مشکلات 
جدی تری را به دنبال می آورند و در نهایت ممکن است منجر به قطع پا شود. افراد 
دیابتی که پاهایشان را از دست می دهند، تقریبا 5 سال دیگر شانس زندگی کردن دارند.

مچ ضعیف پا
برخی افراد به طور ژنتیکی مچ پای ضعیفی دارند که گاهی به راحتی دچار آسیب 

می شود و ضعیف بودن مچ پا حتما نشانه ی یک بیماری نیست.
استفاده از دئودرانت پا 

همان طور که برای از بین بردن بوی نا مطبوع زیر بغل از دئودرانت ها استفاده می شود، 
برای جلوگیری از بوی نامطبوع پا نیز دئودرانت هایی وجود دارند.

 گفته می شود سوپ به کاهش وزن موثر و سریع کمک می کند. بله درست است اما 
هنگامی که خودتان سوپ را درست کنید. معمولا سوپ های آماده حاوی سدیم بیشتری 
نسبت به غذاهای دیگر هستند. این سدیم باعث می شود تمایل بیشتری به خوردن پیدا کنید.

 هنگامی که گرسنه هستید و این غذاها را مصرف می کنید، قند خونتان ناگهان بالا رفته و 
سپس افت می کند و حتی بیش از پیش گرسنه می شوید! در اینجا با غذاهایی که ضررشان 

بیشتر از فایده شان است آشنا می شوید.
  پنیر

علاقه به پنیر به زمان کودکی مان بازمی گردد. انسان طوری برنامه ریزی شده است که 
نسبت به )کازئین( پروتئین موجود در شیر واکنش اپیوئید )شبیه به واکنشی که در مصرف 
مواد مخدر تجربه می شود( نشان می دهد به همین علت نوزادان به مصرف مقدار مناسبی 

شیر مادر تمایل پیدا میکنند.  
پنیر که نوع غلیظ شده شیر است نیز همین تاثیر را دارد. این ترکیبات پروتئینی به نام 
کازومورفین در پنیر با مقدار زیادی چربی و نمک ترکیب شده اند که تمایل شدیدی به پنیر 
ایجاد می کند. بنابراین طبیعتا هر قدر پنیر بیشتری بخورید، بیشتر به خوردن آن تمایل پیدا 

می کنید.
   آب میوه

اگر چه آب میوه ها و آب میوه های پاک کننده )آب میوه هایی مخصوص سم زدایی بدن( در 
حال حاضر محبوبیت زیادی دارند اما در فرایندی که برای تولید آنها انجام می شود، بیشتر مواد 
مغذی و فیبرهای سیر کننده از مایع شیرین آن جدا می شود. این امر باعث میشود نوشیدنی 
حاصل حاوی مقدار زیادی کالری باشد که موجب افزایش ناگهانی قند خون و سپس افت آن 

میشود که به گرسنه تر شدن شما منجر میشود.  
مطالعات نشان داده اند که بدن ما با کالری آب میوه سیر نمیشود در حالی که در مورد غذا 
برعکس است. بنابراین هنگام تشنگی بهتر است آب بنوشید و میوه ها و سبزیجات را به صورت 
کامل )همراه با فیبر موجود در آنها( مصرف کنید. اگر میل به نوشیدنی دارید و تمایلی به میان 

وعده ندارید، میوه ها و سبزیجاتی را که میخواهید آبشان را بگیرید، مخلوط کنید.
  ماست کم چرب

ماست اگر چه به عنوان یک غذای فوق العاده سالم شناخته میشود اما سالم بودن آن بستگی 
به این دارد که چه نوع ماستی را انتخاب میکنید. یک لیوان ماست حاوی تکه های میوه 150 

کالری، 6 گرم پروتئین، 1.5 گرم چربی و حدود 25 گرم قند دارد.  
هر قدر مقدار کربوهیدرات آن بیشتر و چربی آن کمتر باشد، حتی پس از این که مقدار 
زیادی ماست خورده اید دلتان میخواهد بیشتر بخورید. به جای آن میتوانید ماست ساده 
مصرف کنید که دو برابر پروتئین دارد و خودتان میوه، تخمه و مغزهای گیاهی به آن اضافه 

کنید تا محتوای فیبر و آنتی اکسیدان آن را افزایش دهید.  
این غذاها اغلب به عنوان میان وعده سالم شناخته میشوند اما ما را سیر نمیکنند و نیازی به 
جویدن ندارند. غذاهایی که به جویدن نیاز ندارند در مقایسه با غذاهای جویدنی اغلب احساس 

سیری ایجاد نمیکنند و تمایل به مصرف غذاهای جامد را افزایش میدهد.
 سفیده تخم مرغ 

اگر املت صبحانه را با سفیده تخم مرغ درست می کنید، تعجبی ندارد که خیلی زود پس از 
صبحانه احساس گرسنگی کنید. سفیده تخم مرغ اگر چه منبع خوبی برای پروتئین است اما 

چربی های سالم، ویتامین ها و مواد معدنی تخم مرغ در زرده آن قرار دارد.  
چربیهای اشباع با افزایش خطر بیماری قلبی عروقی، سکته یا بیماریهای عروق کرونری 
مرتبط نیست. چربیهای اشباع موجود در تخم مرغ نه تنها شما را سیر میکند بلکه برای تولید 
هورمون و جذب برخی ویتامینها و مواد معدنی لازم است از جمله ویتامین آ )آنتی اکسیدان 
عالی برای پوست و سیستم ایمنی(، ویتامینهای گروه ب )برای انرژی( و کولین که از سلامت 

مغز و عضلات محافظت میکنند.
  قند

قند و امثال آن )از شیرین کننده های مصنوعی گرفته تا نی شکر ارگانیک(، همه به شدت 
شما را به خود عادت میدهند چون باعث افزایش ترشح دوپامین میشوند. حقیقت این است 
که در مراحل تکامل به شکلی طراحی شده ایم که به دنبال مواد غذایی شیرین باشیم تا زنده 

بمانیم اما امروزه منابع با غلظت بالای قند در همه جا به مقدار زیاد وجود دارند.
 اعتیاد به قند شیوع روز افزون دارد و نقش حائز اهمیتی در بحران سلامت امروزه دنیا ایفا 
میکند. شیرین کننده های تصفیه شده و فرآوری شده توانایی قابل توجهی در ترغیب شما 
به پرخوری دارند در حالی که احساس سیری ایجاد نمی کنند. اما مصرف میوه های کامل را 
کنار نگذارید. غذاهای کامل حاوی قند مانند میوه داستان متفاوتی دارد چون محتوای فیبر و 

مواد مغذی آنها زیاد است.
  مافین

تاکنون تجربه کرده اید که پس از خوردن یک مافین یا کیکهای دیگر بیشتر احساس 

گرسنگی میکنید؟ با این که این مواد غذایی مملو از کالری هستند اما به خاطر محتوای شکر 
زیاد به سرعت گوارش و جذب میشوند و به بدن بیشتر احساس گرسنگی میدهند.

  غلات صبحانه شیرین
بسیاری از غلات صبحانه های شیرین هیچ فیبر و پروتئینی ندارند در حالی که فیبر و 
پروتئین دو ماده مغذی مهم برای صبحانه است که قند خون را تنظیم و ثابت میکند و از افت 
قند و گرسنگی پیش از ظهر جلوگیری مینماید. ترکیب غلات صبحانه شیرین با شیر بدون 
چربی باعث میشود چربیهای لازم برای سیری را دریافت نکنید.  مراقب کم کالری بودن غلات 
صبحانه نیز باشید. حتی اگر غذایتان قند و کالری کمی داشته باشد باز ممکن است محتوای 

فیبر و پروتئین آن کم بوده و شما را وادار به بیشتر خوردن کند.
  آرد و غلات تصفیه شده

آب همراه با فیبر باعث افزایش حجم میشود. حجم زیاد حاصل از غذاهای سرشار از فیبر در 
رژیم غذایی موجب احساس سیری میشود. چون هنگام تصفیه آرد )تهیه آرد سفید( فیبر از آن 
جدا میشود،  نان و بیسکوئیت تهیه شده از آرد سفید احساس سیری ایجاد نمیکنند و بنابراین 
مقدار بیشتری از آن میخورید. به همین علت است که خوردن و تمام کردن یک نان سفید 

راحت تر از تمام کردن همان مقدار برنج قهوه ای است.
  اسنک های شور

حقیقت دارد که هرگز نمی توانید به خوردن یک اسنک شور اکتفا کنید چون اسنک های 
شور حاوی مقدار زیادی سدیم هستند و اغلب عاری از پروتئین یا فیبر می باشند. محتوای 
زیاد نمک این مواد غذایی باعث بی آب شدن بدن می شود. کم بودن پروتئین و فیبر این 
مواد به معنی کربوهیدرات زیاد و نامتعادل است که منجر به افزایش اجتناب ناپذیر ناگهانی 

قند خون می شود.
  شیرین کننده های مصنوعی

یکی دیگر از انواع غذاهایی که باید ترک کنید شیرین کننده های مصنوعی است. به خاطر 
داشته باشید برچسب "بدون شکر" روی محصولات به این معنی نیست که می توانید با خیال 
راحت از این محصولات بخورید. همیشه برچسب روی محصول بدون شکر را بررسی کنید 

ببینید آیا از شیرین کننده مصنوعی به جای آن استفاده شده است یا نه.
 شیرین کننده های مصنوعی مغز را فریب می دهند تا باور کند غذای خوب و لذت بخشی 
دریافت شده است. وقتی چیزی که بدن انتظار دارد مصرف نمی کنید، احتمالا گرسنگی و 
میل به غذاهای شیرین افزایش می یابد. علاوه بر این شیرین کننده های مصنوعی باعث دل 

درد و ناراحتی های گوارشی میشوند.
 آدامس

بسیاری از افرادی که رژیم لاغری دارند، آدامس می خورند تا غذا خوردن را فراموش کنند. 
متاسفانه چنین روشی اصلا موثر نیست. افرادی که عادت دارند ته مداد را می جوند توجه 
کنند: جویدن بدن را فریب می دهد و بدن تصور می کند غذایی وارد شده است بنابراین اسید 
معده بیشتر ترشح می شود و معده آماده هضم غذا می گردد اما هنگامی که غذایی وارد آن 
نمی شود، نه تنها ممکن است دچار معده درد شوید بلکه تمایل بیشتری به مصرف غذا پیدا 

می کنید.
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غذاهایی که شما را گرسنه تر می کنند 



اجتماعی 6

در حاشیه2 ؛ خنثی و بی حاشیه
محافظهکاری»مدیری«رابهدامتکرارانداخت

محافظه کاری و شاید ته کشیدن ایده و خلاقیت نویسنده ها موجب شده در حاشیه 2 
آنچنان که باید مورد توجه قرار نگیرد. مهران مدیری که پخش آثارش در آنتن سیما همیشه 
مخاطب بسیاری را به خود جلب می کرد پس از یک بازگشت موفق به تلویزیون با سریال 
طنز در حاشیه، این بار با سری دوم آن در حال طی کردن یک شیب نزولی است اما این 

اتفاق چه دلایلی دارد؟
واقعیت این است که در حاشیه دو هیچ چیز جدیدی برای جلب مخاطب ندارد. اول دلیل 
آن شاید موضوع است. بر خلاف دیگر آثار مدیری که فضاهای ملموس زندگی روزمره مردم 
را برای آنها در حالت طنز تصویر می کرد یا عادات و ویژگی های منفی رایج جامعه را مورد 
طنازی قرار می داد این سریال در یک فضای فانتزی و دور تمام فضاهایی است که مردم تجربه 
یا تصویری از آن دارند. در یک کلام مدیری و نویسندگانش که زمانی حتی گاهی کنایه هایی 
به مسائل سیاسی روز هم داشتند حالا از زندگی مردم دور افتاده اند.  از این حیث اثر فعلی 
او در نقطه ای کاملا مقابل سری اول سریال قرار گرفته که به نظام سلامت و مشکلات 
سیستم های درمانی و پزشکان به عنوان مسئله ای می پرداخت که بخش زیادی از مردم 
درگیری آن بودند و اتفاقا از پرداختن به آن استقبال زیادی کردند. هرچند کم ظرفیتی جامعه 
سوژه شده، اعتراض سازمان یافته صنفی پزشکان و فشارهای وزارت بهداشت اجازه نداد این 
سریال به درستی تولید و پخش شود. در نهایت هم موجب شد محدودیت های زیادی برای 
آن اتفاق بیفتد و سر و ته قضیه زود جمع شود.  گویا همین اتفاق موجب شده جسارت 
تحسین برانگیز سازندگان در حاشیه برای سری دوم برای طنز پردازی به سراغ جماعتی 
بروند که دیواری کوتاه تر از دیوار آنها پیدا نمی شود یعنی زندانی ها! جالب تر آنجاست که 
مدیر تولید این سریال اعلام کرد در سری جدید جلساتی با حضور نویسندگان سریال و 
نمایندگانی از قوه قضاییه و سازمان زندان ها داشته اند. این اتفاق در حالی رخ می دهد که 
فضای زندان ترسیم شده در این سریال آنقدر فانتزی و دور از واقع است که هیچ فضای واقعی 
را به مخاطب منتقل نمی کند. همین مسئله به تنهایی نشان می دهد چقدر دشواری برای 
طنز پردازی وجود دارد و چطور جسارت جای خود را به محافظه کاری می دهد و البته به 
همان میزان هم ریزش مخاطب را در پی دارد.  صرف نظر از این موضوع گویا کفگیر نویسنده 
های سریال نیز از لحاظ سوژه و خلق شخصیت به ته دیگ خورده است. دیگر از تکیه 
کلام های جدید که در دهان مردم بچرخد خبری نیست. تنها نقطه اتکا همان کاراکترهای 
اصلی سری قبل هستند و تلاش نافرجامی که با تکیه کلام »واس ماس!« ، خنده ها و لهجه 
قمی جواد رضویان ، چشم لوچ کردن مهران غفوریان، لب ورچیدن های نصرالله رادش برای 
خنداندن مخاطب شکل می گیرد. و البته جای خالی بازی خود مهران مدیری که بیشتر از 
همه به چشم آمده نشان می دهد سازندگان چندان برای این مجموعه اصطلاحا آنچنان مایه 
نگذاشته اند. خلق موقعیت های طنزهم بر پایه کلیشه های تکراری است که کمتر خلاقیتی در 
آن دیده می شود. وجود اژدر خان به عنوان کسی که همه از او می ترسند، قلدری کردن مهران 
غفوریان و تو سری خوردن، اشتباه گرفتن سیامک انصاری کسی به جای تیمور بینابینی، 
عاشق وکیل شدن جواد رضویان با یک نگاه و... همه صرفا بر پایه اداهای بازیگرهای مطرح 
طنز شکل گرفته است که بودنش برای موفقیت لازم است اما قاعدتا نباید همه داشته های 
یک سریال طنز باشد. تجربه ناموفق اخیر سریال طنز مهران مدیری به نام »عطسه« که 
همزمان با درحاشیه دو در حال پخش در شبکه نمایش خانگی است هم نشان می دهد تیم 
فکری او به یک بازنگری نیاز دارند. مانند در حاشیه 2 ، »عطسه« نیز در مقایسه با دیگر آثار 
مهران مدیری نیز در مرتبه پایین تری قرار دارد و موید همین مطلب است.  با تمام این احوال 
در روزگاری که به خاطر مشلات فراوان اجتماعی و اقتصادی خنداندن مردم روز به روز دشوار 
تر می شود و عرصه برای طنز پردازان ، به خصوص طنز انتقادی تنگ تر؛ باید همین تلاشها 
را نیز غنیمت بدانیم و هرشب پای سریال در حاشیه2 منتظر لحظه ای برای خندیدن بمانیم. 

حتی اگر در آخر هر قسمت و موقع نمایش پشت صحنه های سریال باشد.

آگهی مزایده

اداره اوقاف و امور خیریه ناحیه یک شهرستان قم
در نظر دارد تعداد 43 واحد تجاری و مسکونی از موقوفات حوزه عملکرد خود را طبق لیست ذیل از طریق مزایده 

به اجاره واگذار نماید؛ زمان شرکت در مزایده، از تاریخ 08/بهمن/94 لغایت 24/بهمن/94 و زمان برگزاری جلسه کمیسیون 
مزایده ساعت 9 صبح روزیکشنبه مورخه 25/بهمن/94 در دفتر کار ریاست اداره خواهد بود.

 مطمئناً موقعیت هایی در زندگی پیش می آید که 
زندگی را ناشاد می کند. اما معمولاً بخشی—بخش 
بزرگی—از این عدم خوشبختی از طرز تفکر، رفتارها 

و عادات خودمان ناشی می شود.
عادات  مخرب ترین  از  مورد  به 7  مقاله  این  در 
روزانه ای که زندگیتان را از خوشبختی بیرون می آورد 
اشاره می کنیم. در کنار آن راهکارهایی نیز برای کم 

کردن و غلبه بر این عادات عنوان می کنیم.
1- جستجوی کمال

آیا برای اینکه شاد باشید زندگیتان باید کامل و 
ایده آل باشد؟

آیا برای شاد بودن باید رفتاری کامل و بی عیب ونقص 
داشته باشید و همیشه نتایجی عالی و ایده آل بگیرید؟

اگر اینطور باشد، رسیدن به خوشبختی بسیار دشوار 
خواهد بود. اگر مقیاس سنجش عملکردهایتان را در 
سطحی غیرانسانی قرار دهید، اعتمادبه نفستان پایین 
آمده و حتی اگر نتایجی عالی به دست آورید، تصور 
خواهید کرد که به اندازه کافی خوب نیستید. خودتان 
و کارهایی که می کنید هیچوقت اینقدر خوب به 
تصور  که  اوقات  گاهی  مگر  آمد  نخواهد  نظرتان 

می کنید همه چیز عالی و بی نقص است.
چطور بر این عادت غلبه کنید:

کمال گرایی  عادت  بر  غلبه  برای  زیر  روش  سه 
کمکتان می کند:

• تا اندازه ای پیش بروید که کافی است. به دنبال 
خیلی  می شود  باعث  وقت ها  خیلی  بودن  ایده آل 
کارهایتان ناتمام بماند. پس تلاش کنید تا جایی 
پیش بروید که کارتان تا مقداری که لازم است خوب 
باشد. از این بعنوان بهانه ای برای تنبلی استفاده نکنید. 
مسئله این است که درک کنید برای کاری تا چه 
سطح خوب بودن کافی است و وقتی به آن مقطع 

رسیدید، کارتان تمام شده است.
• ضرب العجل داشته باشید. هر زمان که کار یا 
آن  کردن  تمام  برای  می کنید،  شروع  را  پروژه ای 
زمان تعیین کنید. فقط کار کردن روی پروژه هایتان 
و تحویل دادن آن هر زمان که تمام شد موثر نخواهد 
بود زیرا همیشه چیزهایی برای اضافه کردن به آن پیدا 
خواهید کرد. همچنین باعث می شود بیش از اندازه 

نیاز روی یک پروژه کار نکنید.
به  ببینید  می شوید،  ایدآل گرایی  اسیر  وقتی   •
چه قیمتی برایتان تمام می شود. با دیدن فیلم های 
سینمایی و گوش دادن به موزیک های مختلف، افتادن 
در دام ایدآل گرایی آسان است. همه آنها خیلی خوب 

و عالی به نظر می رسند و شما طالبشان می شوید.
اما در زندگی واقعی آنها با واقعیت در تضاد هستند 
و موجب استرس و عذاب بیشتر شما و اطرافیانتان 
می شوند. ممکن است حتی به شما آسیب برساند 
یا موجب تمام شدن روابطتان، کارتان، پروژه هایتان 
و … شوند، فقط به این دلیل که انتظاراتتان فرای 
دنیای واقعی است. یادآور شدن این واقعیت ساده 

می تواند کمکتان کند.
2- زندگی در دریایی از نداهای منفی.

هیچکس تنها نیست. کسانیکه با آنها ارتباط برقرار 
می کنیم، چیزهایی که می خوانیم، تماشا می کنیم و 
گوش می دهیم، تاثیری شگرف بر احساس و فکر 
ما دارند. اگر اجازه بدهید اسیر نداهای منفی شوید، 
خوشبخت و شاد بودن برایتان سخت تر خواهد شد؛ 

نداهایی که می گویند زندگی در اکثر مواقع توام با 
ناراحتی و بدبختی، خطر و پر از ترس و محدودیت 
است؛ نداهایی که به زندگی از دیدگاهی منفی نگاه 

می کنند .
چطور بر این عادت غلبه کنید:

تاثیراتی  با  منفی  نداهای  این  کردن  جایگزین 
مثبت تر، خیلی مفید خواهد بود. مثل این می ماند که 

دنیای جدید رو به شما گشوده می شود.
پس سعی کنید وقت بیشتری را با افراد مثبت، 
موسیقی و کتاب های الهام بخش، فیلم ها و برنامه های 
باعث  و  می شوند  خنده تان  موجب  که  تلویزیونی 

می شوند به دنیا از دیدی تازه نگاه کنید، بگذرانید.
می توانید از کم شروع کنید. مثلاً وقتی مشغول 
خوردن صبحانه هستید، به جای خواندن روزنامه 
یا گوش دادن به اخبار رادیو یا تلویزیون، یک کتاب 
جالب و الهام بخش بخوانید یا یک موزیک مثبت و 

شاد گوش کنید.
3-  گیر کردن در گذشته یا آینده

گذراندن بیشتر وقتتان در زمان گذشته و زنده کردن 
خاطرات قدیمی، تعارض ها، فرصت های از دست رفته 
و از این قبیل، می تواند خیلی مخرب باشد. گذراندن 
بیشتر زمانتان در زمان آینده و تصور و تجسم اتفاقاتی 
که ممکن است  برای کارتان، روابطتان و سلامتتان 
بیفتد می تواند به سناریوهایی ترسناک تبدیل شود که 
مرتب در ذهنتان پخش می شود. زندگی نکردن در 
زمان حال باعث می شود تجربیات عالی زیادی را از 
دست بدهید. و جلوی احساس شادی و خوشبختی 

شما را می گیرد.
چطور بر این عادت غلبه کنید:

غیرممکن است که بتوانید به گذشته و آینده اصلًا 
فکر نکنید. و البته خیلی مهم است که برای آینده تان 
برنامه داشته باشید و سعی کنید از گذشته تان درس 

بگیرید.
اما اگر بخواهید خودتان را اسیر آنها کنید، خوب 
نیست . بنابراین باید سعی کنید بخش مهمی از زمان 

خود را صرف زندگی کردن در زمان حال کنید. هر 
کاری که انجام می دهید سعی کنید تمام تمرکزتان را 

به آن معطوف کنید، حتی درمورد نفس کشیدنتان.
4- مقایسه کردن خود و زندگی تان با دیگران 

و زندگی هایشان.
یک عادت خیلی متداول و مخرب این است که 
مداوم خودتان و زندگیتان را با دیگران و زندگی هایشان 
مقایسه کنید: اتومبیل، خانه، کار، کفش و لباس، 
حساب بانکی، روابط، محبوبیت اجتماعی و امثال 
آن. و آخر کار خواهید دید که هیچ اعتمادبه نفسی 
برایتان باقی نمانده است و کلی احساسات منفی در 

خود جمع کرده اید.
چطور بر این عادت غلبه کنید:

دیگر  مثبت  عادت  دو  با  را  مخرب  عادت  این 
جایگزین کنید.

• خودتان را با خودتان مقایسه کنید. اول به جای 
اینکه خودتان را با دیگران مقایسه کنید، سعی کنید 
خودتان را با خودتان مقایسه کنید. ببینید چقدر رشد 
داشته اید، به چه چیزهایی رسیده اید و چقدر به سمت 
رسیدن به اهدافتان پیشرفت کرده اید. این روش این 
فایده را دارد که وقتی می بینید چقدر جلو رفته اید و 
چطور بر موانع غلبه کرده اید، قدرشناسی و مهربانی 
نسبت به خودتان ایجاد می کند. با این روش بدون 
اینکه به دیگران فکر کنید، احساس خوبی نسبت به 

خودتان پیدا می کنید.
• مهربان باشید. رفتار و طرز فکر شما نسبت به 
دیگران تاثیری شگرف بر رفتار و طرز فکرتان نسبت به 
خودتان دارد. اگر عادت داشته باشید دیگران را مدام 
نقد کنید، از خودتان هم مدام انتقاد خواهید کرد. با 
دیگران مهربان تر باشید و به آنها کمک کنید و خواهید 
دید که چطور با خودتان نیز مهربان تر خواهید شد. 
روی نقاط مثبت خود و اطرافیانتان تمرکز کنید و آنها 
را تحسین کنید. با این روش به جای اینکه دیگران، 
خودتان و دنیای اطراف را طبقه بندی کنید، با خودتان 

راحت تر خواهید شد.

و یادتان باشد اگر مدام در حال مقایسه باشید، 
هیچوقت برنده نخواهید شد. دانستن همین نکته 
می تواند کمکتان کند. هر چقدر هم که خوب باشید 
و  است  بسیار  بالای دست  معروف دست  قول  به 
بالاخره کسی پیدا خواهد شد که از شما بهتر باشد، 

پس سعی نکنید ببینید که کی از شما بهتر است.
5- تمرکز بر جزئیات منفی زندگی

دیدن نقاط منفی موقعیت هایی که در آن هستید 
و درگیر آن جزئیات شدن یک راه قطعی برای ناراحت 
کردن خود و گرفتن شانس خوشبختی از خودتان 
هم خراب  را  اطرافیانتان  روحیه  کار  این  با  است. 

می کنید.
چطور بر این عادت غلبه کنید:

غلبه بر این عادت کمی سخت است. یک روش 
این است که ایدآل گرایی را کنار بگذارید و قبول کنید 
که همه چیز و همه موقعیت ها بالا و پایین دارند و 
لزومی ندارد همه چیز همیشه عالی و مثبت باشد. باید 
همه چیز را همانطور که هست بپذیرید. با این روش 
می توانید منفی ها را از فکر و احساس خود دور کنید و 

دیگر از کاه کوه نسازید.
یک روش دیگر این است که سعی کنید سازنده 
باشید، به جای اینکه خودتان را اسیر منفی ها کنید. 
این کار را می توانید با پرسیدن سوالاتی بهتر انجام 

دهید. 
یک روش سومی هم وجود دارد. اینکه وقتی به 
مشکلی برمی خورید، از خودتان بپرسید، چه اهمیتی 
دارد؟ با این روش آن مشکل دیگر چندان مشکل به 

نظر نخواهد رسید.
6- محدود کردن زندگی به این دلیل که باور 

دارید دنیا حول شما می چرخد
اگر تصور می کنید که دنیا حول شما می چرخد و 
بخاطر اینکه می ترسید وقتی کاری جدید و متفاوت 
انجام می دهید، دیگران چه فکری در موردتان بکنند یا 
چه بگویند خودتان را عقب می کشید، فقط زندگیتان 

را محدود کرده اید.

بااین طرز فکر احتمال امتحان کردن چیزهای 
جدید و درنتیجه رشد کردن را از خود می گیرید چون 
فکر می کنید که آن منفی گرایی و انتقادی که با آن 
برخورد کرده اید به شما برمی گردد و تقصیر شماست 
)درحالیکه در واقعیت ممکن است به این دلیل باشد 
که فرد مقابلتان هفته خوبی نداشته است یا اینکه 

تصور می کنید می توایند ذهن دیگران را بخوانید(.
چطور بر این عادت غلبه کنید:

• بدانید که مردم چندان به کاری که شما می کنید 
توجه نمی کنند. آنها بیشتر نگران زندگی های خودشان 
و اینکه دیگران درموردشان چه فکر می کنند هستند. 
بله، ممکن است با درک این مسئله در ذهنتان تصور 
کنید که خیلی مهم نیستید اما از خیلی قید و بندها 

آزادتان خواهد کرد.
• به بیرون توجه کنید. به جای اینکه به خودتان و 
اینکه دیگران چه تصوری از شما دارند، فکر کنید، روی 
اطرافیانتان تمرکز کنید. به حرفهایشان گوش دهید و 
کمکشان کنید. اینکار باعث می شود اعتمادبه نفستان 

بالا رفته و خودمحور بودنتان کمتر شود.
7- پیچیده  کردن بیش از حد زندگی

زندگی می تواند واقعاً پیچیده باشد. این می تواند 
استرس و ناراحتی زیادی برایتان به وجود بیاورد. اما 
بخش مهمی از آن توسط خودمان ایجاد می شود. بله، 
درست است که دنیا روز به روز پیچیده تر می شود 
اما این به آن معنی نیست که نمی توانیم عادت های 
جدیدی در خودمان ایجاد کنیم که زندگی مان را 

ساده تر کند.
چطور بر این عادت غلبه کنید:

این می تواند شامل خیلی عادت ها شود اما به چند 
مورد از عادت های جایگزین آنها اشاره می کنیم.

• جدا کردن تمرکزتان و پخش کردن توجهتان 
روی قسمت های مختلف زندگی. این عادت منفی را 
می توان با تمرکز کردن روی یک کار خاص در یک 
زمان، داشتن لیست کارهای روزانه که 3-2 مورد 
مهم تر  اهداف  نوشتن  و  دارد  آن وجود  در  مهم تر 
زندگی روی یک وایت برد که هر روز چشمتان به آن 

بخورد، جایگزین کرد.
• داشتن وسایل زیاد. این عادت را می توانید اینطور 
جایگزین کنید: مدام از خودتان بپرسید، آیا این را سال 
گذشته استفاده کرده ام؟ اگر نکرده بودید، آن را به 

کسی ببخشید.
فکر  ارتباطی. خواندن  ایجاد ذهنی مشکلات   •
دیگران کار سختی است. پس به جای آن سوال 
کنید و با آنها ارتباط برقرار کنید. این کمکتان می کند 
تعارض های نالازم، سوءتفاهمات، منفی بافی ها و اتلاف 

وقت و انرژی را کمتر کنید.
• گم شدن در صندوق دریافت ها. به جای اینکه 
ایمیلتان  اینباکس  را به چک کردن  همه وقتتان 
بگذرانید، آن را فقط روزی یک بار چک کنید و سعی 

کنید ایمیل هایی کوتاه تر بنویسید.
• گم شدن در استرس و فشار. وقتی استرس دارید، 
درگیر یک مشکل هستید یا در ذهنتان به گذشته و 
آینده فکر می کنید، دو دقیقه نفس های عمیق بکشید 
و فقط روی هوایی که از ریه تان داخل و خارج می شود 
تمرکز کنید. این بدنتان را آرام کرده و ذهنتان را دوباره 
به زمان حال برمی گرداند. بعد می توانید دوباره روی 
کارهایی که برایتان اهمیت بیشتری دارد تمرکز کنید.

عادات متداول افراد شکست خورده و ناکام
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سفر تاریخی حسن روحانی رئیس جمهوی اسلامی ایران به 
فرانسه که روز گذشته و پس از پایان دیدار از ایتالیا آغاز شد، در نگاه 
ناظران بین المللی چشم انداز مناسبی برای گسترش روابط سیاسی 
و اقتصادی تهران اروپا است که به علت پیوستن اعضای این اتحادیه 
اروپا از جمله فرانسه به تحریم ها ضد ایرانی آمریکا آسیب دیده است.

سفر روحانی به رم و پاریس، نخستین سفر یک رییس جمهوری 
ایران پس از 11 سال به یک کشور عضو اتحادیه اروپا به شمار 

می رود. 
روابط سیاسی

در تاریخ روابط دو جانبه ایران و فرانس، نام محمدرضا بیگ به 
عنوان نخستین سفیر ایران در فرانسه در 25 محرم 1125 ق. – 
1۹ فوریه 1713 – به ثبت رسید. سلطان حسین او را به دربار 
لویی چهاردهم فرستاد. سفارت ایران در پاریس نیز پنجم بهمن 
ماه 1235 ش. )25 ژانویه 1۸57( به وسیله فرخ خان امین الملک 
غفاری تأسیس شد و وی تا فروردین ماه 1237 وزیر مختار ایران در 

فرانسه و چند کشور دیگر اروپایی بود.
براساس یک گزارش، نخستین سفیر فرانسه به ایران نیز در سال 
1۹44 به نام پییر لافون »بوده است. سفارت ایران در خیابانی در 
مرکز تهران پا گرفت که پس از انقلاب اسلامی به« نوفل لوشاتو 

تغییر نام یافت.
با توجه به این اطلاعات، 2015 م. در واقع سیصدمین سال روابط 

سیاسی میان ایران و فرانسه محسوب می شود.
 به گزارش ایرنا، این روابط در ادوار مختلف این سالها دارای فراز 
و نشیب های زیادی بود. ورود امام خمینی )ره( در سال 1۹7۸ به 
فرانسه و از آنجا به ایران در کنار همراهی افکار عمومی فرانسویان با 
انقلاب، نوید فصل جدیدی را در روابط دو کشور داد. در سال 1۹7۹ 
شمس الدین امیر علایی اولین سفیر جمهوری اسلامی ایران به 
فرانسه اعزام شد. از سال 1۹۸2 به مرور روابط سیاسی و اقتصادی دو 
کشور کمرنگ شد تا اینکه در نهایت ضعف قرار گرفت و با سختی 
زیاد، بحرانهای متعدد را پشت سر گذاشت و این به دلیل حمایت 

فرانسه از عراق در جنگ با ایران بود.
در سال 1۹۸6 دولت فرانسه پرداخت 360 میلیون دلار غرامت 
را از شرکت Eurodif فرانسه که رژیم گذشته سهامدار آن بود، 

پذیرفت.
پس از انتخابات ریاست جمهوری در سال 1376، روابط فرانسه 
با ایران که به صورت تابعی از روابط با اتحادیه اروپایی در آمده بود از 
شتاب بیشتری برخوردار شد. مسوولان وقت فرانسه اعلام کردند که 
تنش زدایی و تفاهم بیشتر با کشورهای مسلمان در منطقه خلیج 
فارس، حوزه دریای خزر و شمال آفریقا باعث تحول در روابط اتحادیه 
اروپایی با ایران و طرح مباحثاتی حول همکاری های چندجانبه و 

توسعه آن می شود.

در سال های بعد پس از 11 سپتامبر مخالفت فرانسه با جنگ 
عراق باعث کدورت روابط پاریس - واشنگتن شد. نگاه اقتصادی 
فرانسه به منابع انرژی شمال عراق باعث شد تا لندن و واشنگتن 
خواست پاریس در مخالفت با جنگ ایران و عراق را زیر سوال ببرند. 
مخالفت تهران با جنگ علیه عراق، بار دیگر موجب نزدیکی تهران و 
پاریس شد و هر دو کشور تلاش کردند تا از فرصت به وجود آمده 

استفاده کنند. 
در دوره رییس جمهور سارکوزی که با دولتهای نهم و دهم در 
ایران مصادف شد، روابط ایران و فرانسه به کمترین سطح خود رسید.

اولاند رئیس جمهوری کنونی در سال های 2010 الی 2013 
با تشدید تحریم علیه ایران موافقت کرد و با فشار بسیار زیاد، لابی 
مخالفان هسته ای علیه ایران شرکت »پژو« در سال 2012 از ایران 
خارج شد که این امر عملا خسارت های زیادی برای این شرکت 

به همراه داشت.
در سال 2012 میزان صادرات نفت ایران به فرانسه کاهش یافت 

و شرکت های فرانسوی موجود در ایران به کشور خود بازگشتند.
سرانجام امضای برجام بین ایران و گروه 1+5 در سال 2015 و 
برداشته شدن تحریم های آمریکا، شورای امنیت و اتحادیه اروپا از 
اوایل سال 2016، دولت فرانسه را نیز مانند سایر کشورهای اروپایی 

به بهبود مناسبات سیاسی و اقتصادی خود با ایران ترغیب کرد.
روابط فرهنگی

براساس یک گزارش سابقه حضور نخستین ایرانی ها در فرانسه را 
می توان به بیش از شش قرن پیش نسبت داد، با این همه و همگام 
با شتاب گرفتن مراودات فرهنگی و علمی ایرانیان با مغرب زمین 
از قرن نوزدهم میلادی، این کشور جایگاهی قابل توجه در میان 

سیاستمداران و دانش آموختگان ایرانی یافت.
از ثمرات چنین مراوداتی می توان به تاسیس مرکز متعدد 
آموزش زبان فرانسه در ایران و همچنین اعزام نخستین گروه از 
دانش پژوهان ایرانی به این کشور و تربیت شمار قابل توجهی از 
فرهیختگان علمی و اجتماعی ایران در مراکز آموزش عالی فرانسه 
اشاره کرد. زبان فرانسه از قرن نوزدهم میلادی به عنوان نخستین 
زبان خارجی و اروپایی در ایران شناخته شد و برخی پادشاهان قاجار 
و نزدیکان آنان در دربار پادشاهی با این زبان آشنایی داشتند. سران 
قاجار از نیمه دوم قرن نوزدهم میلادی در مکاتبات و مراودات خود با 

سران ممالک مغرب زمین از زبان فرانسه استفاده می کردند.
براساس گزارش های رسانه ای، ایران شناسی در فرانسه نیز 
همراه با سایر گرایش های شرق شناسی، قدمتی دیرینه دارد. توجه 
به میراث غنی و دیرپای فرهنگی ـ تمدنی ایران در قالب فعالیت 

های باستان شناسی، شناخت ریشه های زبان های باستانی و خط 
های کهن ایرانی و نیز مطالعه زبان فارسی، تصحیح و انتشار متون 
کهن، از مهمترین عرصه های مورد علاقه ایران شناسان فرانسوی 
بویژه در قرن نوزدهم بود. این مسیر با انعقاد قراردادهای رسمی میان 
نهادها و مؤسسات علمی فرانسوی با دولت ایران، در قرون نوزدهم 
و بیستم بصورت گسترده ای ادامه یافت. هرچند که مناسبات و 
تبادلات فرهنگی در دوره هایی با فراز و فرود همراه بود اما با نگاهی 
گذرا به فعالیت های ایران شناسان فرانسوی، می توان دریافت که در 

هیچ دورانی مطالعات ایران شناسی در فرانسه تعطیل نشده است.
روابط اقتصادی

سابقه روابط تجاری ایران و فرانسه نیز به امضای قرارداد 1715 
میان ایران و فرانسه در دوران صفویه باز می گردد. در آن زمان 

فرانسه یکی از شرکای مهم تجاری ایران محسوب می شد.
در دهه های اخیر نیز طبق یک آمار، ارزش روابط اقتصادی میان 
دو کشور که بیشتر صادرات سوخت به فرانسه و واردات اقلام متفاوت 
به ایران و فعالیت صنایعی چون خودروسازی را شامل می شد تا سال 
های پیش از تحریم یک تا دو میلیارد یورو در سال برآورد می شد.

اعمال تحریم ها علیه ایران در سال 2012 میلادی وضع را تغییر 
داد و میزان خرید نفت فرانسه از ایران از یک میلیارد و 700 میلیون 
یورو در سال 2011 میلادی به ۸0 میلیون یورو در سال 2012 و 
یک میلیون و 700 هزار یورو در سال 2013 میلادی تنزل یافت. 
در این دوران مبادلات دو کشور بر محصولات کشاورزی و دستی 

همچون پسته و فرش، متمرکز شد.
اکنون در فضای پسا برجام شرکت های فرانسوی تلاش می 
کنند بازاری را که یک دهه پیش ترک کردند، دوباره به دست آورند، 
زیرا این کشور پیش از مشارکت در تحریم ها چهارمین شریک 
تجاری جمهوری اسلامی بود اما در 10 سال گذشته میزان این 

تبادلات به یک هشتم رسید.
مجلس سنای فرانسه در گزارشی که در آوریل 2014 میلادی 
منتشر شد، این کشور را »بازنده بزرگ تحریم های ضد ایرانی« 
خواند و اعلام کرد که سطح تبادلات تجاری میان دو کشور از چهار 
میلیارد یورو در سال 2004 به 500 میلیون یورو در سال 2013 
میلادی سقوط کرد و بدین ترتیب سهم اقتصادی پاریس از هفت 

درصد به یک درصد کاهش یافت.
'تیری کوویل پژوهشگر موسسه روابط بین الملل و راهبردی در 
مورد روابط تجاری ایران و فرانسه معتقد است: سال های 2005 - 
2006 و پیش از تحریم ها، ایران نخستین بازار خاورمیانه ای فرانسه 
بود. باید بدانیم این کشور ۸0 میلیون نفر جمعیت دارد و تقریبا 
هیچگاه مشکل پرداخت پول ندارد. میزان طبقه متوسط و آماده 
مصرف در این کشور حائز اهمیت است و تقریبا در همه بخش ها 

ظرفیت های قابل توجهی دارد.

با نزدیک شدن به روز هفتم اسفند و پس از اعلام نتایج بررسی 
صلاحیت نامزدهای انتخاباتی توسط هیأت های نظارت به تدریج 
تکلیف جناح بندی ها و لیست های انتخاباتی مشخص شده هر چند 

هنوز ابهامات و پرسش های مختلفی در این زمینه باقی مانده است.
به گزارش ایسنا، شورای نگهبان اعلام کرده که احتمالاً 15 درصد 
از کسانی که توسط هیأت های نظارت رد صلاحیت شده اند، در نهایت 
تأیید خواهند شد. با این وجود جناح های سیاسی کشور تا حدود زیادی 
متوجه شده اند که با چه مهره ها و در چه صحنه ای با رقبای خود رقابت 
خواهند کرد. بر اساس اخبار موجود انتخاباتی اصولگرایان که با کمبود 
مهره مواجه نیستند و تقریباً  تمام اعضای اصلی آن ها تأیید صلاحیت 
شده اند با دو لیست در انتخابات شرکت می کنند. در مقابل اصلاح طلبان 
در تهران فقط چهار نامزد شناخته شده دارند و به امید تأیید صلاحیت 
120 چهره شناخته شده دیگر خود در شورای نگهبان هستند. این در 
حالی است که اصولگرایان در شورای ائتلاف اصولگرایان لیست 1۸0 
نفره از نامزدهای خود را تهیه کرده و این لیست را تا نیمه بهمن به 30 
نفر می رسانند. رهروان ولایت هم جدا از بدنه اصولگرایی در حال تهیه 
لیست خود هستند. جریان اعتدال نیز که حزب اعتدال و توسعه حزب 
شاخص آن است وضع چندان بهتری نسبت به اصلاح طلبان ندارد. به 
گونه ای که از حدود 340 نفری که از این حزب در سراسر کشور ثبت نام 

کردند و فقط حدود 30 نفر تأیید شده اند.
در ادامه گمانه زنی ها درباره جناح بندی ها، لیست های انتخاباتی و 

سرلیست های انتخاباتی به شرح زیر ارائه می شود:
1- شورای ائتلاف اصولگرایان

این شورا با حضور حداکثری گرایش های اصولگرایان تشکیل 
شد و احزاب و تشکل هایی از قبیل موتلفه اسلامی،  جبهه پایداری، 
ایثارگران، آبادگران، رهپویان، یکتا و جبهه پیروان خط امام )ره( و 
رهبری و جامعه اسلامی مهندسین از مهمترین عناصر این شورا 
هستند. شورای ائتلاف لیستی 1۸0 نفره از اصولگرایان را تهیه کرده 
و با رایزنی به دنبال تهیه لیست نهایی خود است. لیست این شورا 

به احتمال بسیار زیاد به تأیید جامعه روحانیت مبارز و ریش سفیدان 
اصولگرا می رسد. این احتمال وجود دارد که غلامعلی حدادعادل 
در لیست این جریان باشد. هر چند که چهره های کهنه کارتری از 
حدادعادل مانند محمدنبی حبیبی و اسدالله بادامچیان نیز دراین 
لیست حضور دارند اما حداد عادل این امتیاز را داشته که در دوره های 
اخیر در مجلس حضور داشته باشد و در این سال ها نسبت به حبیبی 
و بادامچیان فردی رسانه ای تر و شناخته تر شده ای باشد. حداد عادل 
در حال حاضر سخنگوی شورای ائتلاف است و فعالیت رسانه ا ی 

پررنگی هم در ماه  اخیر داشته است.
2- فراکسیون رهروان ولایت

رهروانی ها از جمله اصولگرایانی هستند که به شورای ائتلاف 
اصولگرایان نپیوستند. درباره این جدایی از سویی رهروانی ها مدعی 
هستند که از آنها برای حضور در شورای ائتلاف دعوت نشده است و 
در آن سو شورای ائتلاف بیان می کند که فقط از احزاب و تشکل های 
سیاسی دعوت کرده و رهروان فقط یک فراکسیون در مجلس است 
اما در پس این اظهارات یک دلیل برای جدایی رهروان از شورای 
ائتلاف وجود داشت و آن هم ناراحتی علی لاریجانی از پایداری ها 
و عدم تمایل او برای ائتلاف با آنهاست. به تبعیت علی لاریجانی، 
فراکسیون رهروان نیز که از حامیان رئیس مجلس محسوب می شود 
به شورای ائتلاف وارد نشد و به گفته اعضای هیأت رئیسه خود، 
در حال تهیه لیستی جداگانه است. ریاست فراکسیون رهروان بر 
عهده جلالی است و او به سفارش لاریجانی در انتخابات شرکت 
کرد؛ بنابراین احتمالاً جلالی در لیست فراکسیون رهروان باشد. البته 
اگر او در حوزه تهران باقی بماند و در روزهای آینده حوزه انتخابیه 
خود را تغییر ندهد. البته لیست رهروان و شورای ائتلاف می تواند 
دارای اشتراکاتی هم باشد اما رصد اخبار انتخاباتی نشان می دهد که 

اصولگرایان در تهران با دو لیست اصلی حضور می یابند.
3- اصلاح طلبان

اصلاح طلبان مشتاقانه وارد انتخابات دهمین دوره مجلس شورای 

اسلامی شدند و در تهران بیش از 120 چهره شناخته شده خود را به 
عرصه انتخابات وارد کردند، اما از این تعداد فقط 4 نفر در تهران تأیید 
صلاحیت شدند. استراتژی اصلاح طلبان هم در برابر رد صلاحیت ها 
تعامل با شورای نگهبان و استفاده از ظرفیت های موجود قانونی است 
و نیم نگاهی هم به رایزنی رئیس جمهور با شورای نگهبان دارد، اما 
با این وجود خوب می دانند که مهره های تأثیرگذار کافی برای بستن 
لیست خود در تهران را نخواهند داشت. محسن رهامی از اعضای 
شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان تأیید کرده است که اصالح طلبان 
اینکه  به  اشاره  با  ارائه خواهند کرد. وی  انتخاباتی  لیست  حتماً 
اصلاح طلبان در شرایط فعلی نامزدهای درجه 2 و 3 تأیید صلاحیت 
شده در تهران دارند اظهار کرده است که اولویت اصلاح طلبان تلاش 
برای تأیید صلاحیت چهره های اصلی آنهاست. رهامی در پاسخ به 
این پرسش که آیا احتمال تهیه لیست مشترک با طرفداران دولت 
وجود دارد، می گوید: اولویت ما حضور اصلاح طلبان کلیدی است، اما 
اگر دست ما از آنها کوتاه شد، در برابر تندروها از معتدلین حمایت 
می کنیم. در ماه های گذشته اصلاح طلبان بارها تمایل خود را برای 
ائتلاف با حامیان دولت و مشخصاً حزب اعتدال و توسعه بیان کردند 
که جواب مشخصی از سوی آنها دریافت نکرده اند؛ بنابراین، درباره 
لیست انتخاباتی اصلاح طلبان دو احتمال وجود دارد؛ اول اینکه لیست 
آنها فقط شامل اصلاح طلبان باشد یعنی اصلاحات از مهره های 
درجه 2 و 3 خود که برای مردم شناخته شده نیستند استفاده کند. 
شاید حمایت بزرگان اصلاحات از این لیست موجب رأی آوری این 
مهره ها شود و سرلیست اصلاحات نیز محمدرضا عارف رئیس شورای 
سیاست گذاری اصلاح طلبان خواهد بود. احتمال دوم این است که در 
روزهای آینده لیست مشترکی را با اعتدال گرایان ارائه کنند که در این 

شرایط تکلیف سرلیست نامشخص است.
4-اعتدال و توسعه )حامیان دولت(

هر چند عزم حامیان دولت برای حضور پررنگ در مجلس دهم 
جزم شده بود اما  آنها نتوانستند تأیید بیش از 30 نفر از اعضای خود را 

در سراسر کشور به دست آوردند، بنابراین آنها هم مثل اصلاح طلبان 
در بستن لیست خود در تهران دچار چالش شدند.

در این چند ماه اصرار اصلاح طلبان برای ائتلاف با اعتدال گرایان 
با سکوت و جواب سربالای آنها مواجه شد. در این بین حتی احتمال 
ائتلاف اعتدال گرایان و حامیان دولت با طیف نزدیک به علی لاریجانی 
یعنی رهروان ولایت نیز به گوش رسید که اعتدال و توسعه این اخبار 
را نه تأیید کرد و نه تکذیب. به نظر می رسد عدم بیان شفاف مواضع 
اعتدال و توسعه برای ارزیابی شرایط نهایی جناح های سیاسی و 

سنجیدن وزن اصلاح طلبان و رهروانی ها باشد.
برای لیست انتخاباتی حزب اعتدال و توسعه نیز سه احتمال وجود 
دارد: 1- ارائه لیست مشترک با اصلاح طلبان، 2- ارائه لیست مشترک 

با رهروان ولایت، 3- ارائه لیست مشترک.
تکلیف سرلیست در هر سه حالت هنوز نامشخص است. اعتدال و 
توسعه پیش از این اعلام کرده بود که فاطمه هاشمی سرلیست آنها 
خواهد بود اما صلاحیت فاطمه هاشمی تأیید نشد و او اعتراضی هم 
به این مسأله نکرد و از عرصه انتخابات خارج شد. اخباری دیگری هم 

درباره تعیین سرلیست اعتدال و توسعه شنیده نشده است.
بنابراین در پایان می توان گفت لیست های احتمالی انتخابات 

دهمین دوره مجلس شورای اسلامی در تهران عبارتند از:
1- لیست شورای ائتلاف اصولگرایان )سرلیست: غلامعلی حداد عادل(

2- لیست رهروان ولایت )سرلیست: کاظم جلالی(
3- لیست اصلاح طلبان )سرلیست: محمدرضا عارف(

4 لیست حزب اعتدال و توسعه )سرلیست: نامشخص(
5- لیست مشترک اصلاح طلبان و حامیان دولت )سرلیست: 

نامشخص(
6- لیست مشترک حامیان دولت و رهروان ولایت )سرلیست: 

نامشخص(
به نظردر تهران چهار لیست اول از شانس بیشتری برای طرح و 

ارایه برخوردار باشند.

آیا دلیل عدم احراز صلاحیت سید حسن
غیبت در آزمون بود؟

 بنابر اظهارات هفته های اخیر اعضا و سخنگوی شورای نگهبان، ممکن است بسیاری 
منشا عدم احراز صلاحیت یادگار امام )ره( را شرکت نکردن سید حسن خمینی در آزمون 
علمی خبرگان رهبری تصور کنند، اما آیا واقعا دلیل رد صلاحیت سید حسن، غیبت در 

آزمون بود؟
نگاهی به وضعیت برخی کاندیداهای شرکت نکرده در آزمون علمی خبرگان رهبری که 
در 15 دی ماه برگزار شد، این سؤال را ایجاد می کند که دلیل ردصلاحیت حجت الاسلام 
والمسلمین سید حسن خمینی چیست؟ آیا دلیل رد صلاحیت سید حسن، غیبت در 

آزمون بود؟
1- حجت الاسلام والمسلمین علیرضا اعرافی، رئیس جامعه المصطفی العالمیه و امام 
جمعه قم است که در آزمون علمی خبرگان شرکت نکرده و صلاحیت وی تأیید شده است. 
وی در سال 133۸ در شهر میبد، واقع در استان یزد به دنیا آمد. پدرش مرحوم آیت الله 
محمد ابراهیم اعرافی از علمای آن دیار بود و سال ها قبل از انقلاب اسلامی نماز جمعه بر 
پا می کرد و خود، با سلاح در آن خطبه می خواند. مادرش نیز از فرزندان آیت الله شیخ 
کاظم ملک افضلی اردکانی به شمار می آمد. در سابقه اعرافی، ریاست مرکز جهانی علوم 
اسلامی و عضویت در هیئت امنای آن، ریاست پژوهشگاه حوزه و دانشگاه، مدیریت گروه 
علوم تربیتی مؤسسه امام خمینی، معاونت پژوهشی حوزه علمیه قم، ریاست هیئت امنای 
دانشکده علوم قرآنی میبد، امامت جمعه شهرستان میبد، عضویت شورای فرهنگ عمومی 
کشور دیده می شود. او هم اکنون ریاست مؤسسه اشراق و عرفان وعضویت در شورای عالی 

انقلاب فرهنگی را برعهده دارد.
2- آیت  الله نصرالله شاه آبادی، فرزند آیت  الله محمدعلی شاه آبادی نیز از جمله کسانی 
است که در آزمون علمی خبرگان شرکت نکرده ولی تأیید صلاحیت شده است. او در 
سال 1310 در قم متولد شد و در سال های کودکی به تهران مهاجرت کرد. او تحصیلات 
خود را در تهران آغاز کرد و در سال 132۹ برای ادامۀ تحصیلات عازم نجف شد. آیت الله 
شاه آبادی در نجف از درس بزرگان حوزه از جمله آیت الله سیدابوالقاسم خوئی و آیت الله 
سید عبدالهادی شیرازی بهره برد. آیت  الله شاه آبادی در سال 134۹ به تهران بازگشت و 
به تدریس و اقامه نماز در تهران پرداخت، سپس عازم قم شد و به تدریس علوم دینی در 

حوز علمیه این شهر پرداخت.
3- حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمد سعیدی تولیت حرم حضرت فاطمه معصومه، 
نماینده ولی فقیه در استان قم و امام جمعه شهر قم است. او نیز از نامزدهای خبرگان 
پنجم است که در آزمون علمی خبرگان در 15 دی ماه حضور نیافته است. سعیدی 
هم صلاحیتش تأیید شده است. محمد سعیدی فرزند آیت الله شهید سید محمدرضا 
سعیدی است که از زندانیان سیاسی دهه 40 بود و در 20 خرداد 134۹، توسط رژیم شاه 

به شهادت رسید.
4- حجت الاسلام والمسلمین سید محمدمهدی میرباقری نیز از تأیید صلاحیت 
شده هایی است که در آزمون علمی خبرگان شرکت نکرده است. او زادهٔ 1340 در قم و 
رئیس فرهنگستان علوم اسلامی قم است. از آثار وی می توان به رویکردی نو در پایگاه وضع 
و دلالت های زبانی، گفتارهایی پیرامون تحول در علوم انسانی، بینش تمدنی، تقریری از 
کلام اجتماعی سید محمدمهدی میرباقری و جستارهایی در معانی ولایت فقیه اشاره کرد.

در هفته های اخیر، شورای نگهبان مواضع متفاوتی را در قالب صدور اطلاعیه و اظهارات 
سخنگو داشته است؛ از بیان این که عدم شرکت در آزمون به منزله انصراف است تا تأکید 

بر این که این شورا راه های غیر از آزمون را نیز برای احراز صلاحیت افراد در نظر می گیرد.
 به گزارش آنا، روحانیون نام برده هیچ یک نه قبلا عضو خبرگان بوده، نه در آزمون آن 
قبول شده بودند و نه حکمی از رهبری دارند که لازمه آن اجتهاد باشد؛ با این حال بدون 

حضور در آزمون احراز صلاحیت شدند.
اما حجت الاسلام والمسلمین سیدحسن خمینی، متولی حرم امام خمینی )ره( و عضو 
هیئت مؤسس دانشگاه آزاد اسلامی می باشد. او فرزند سید احمد خمینی و نوه امام خمینی 
است. سید حسن خمینی در آزمون علمی خبرگان شرکت نکرد و صلاحیت وی، با عنوان 
عدم احراز، رد شد. سید حسن، دو سال بعد از ورود به حوزه علمیه قم )سال 1370( در 
مدرسه کرمانی ها، فعالیت در زمینه تدریس مقدمات را شروع و در مدت ۸ سال کتاب هایی 
نظیر جامع المقدمات، سیوطی، مغنی اللبیب و مختصرالمعانی، معالم، شرح لمعه، منطق 
مظفر را تدریس کرده است. او از سال 137۹ به مدت 10 سال به تدریس سطوح عالی 
می پردازد. تدریس خارج اصول وی از سال تحصیلی ۹0-13۸۹ شروع شده و هم اکنون 
در محل مدرسه دارالشفای قم ادامه دارد. حاصل تلاش های سید حسن در امر تحقیق و 
پژوهش، کتاب هایی نظیرمبانی فقهی تنظیم خانواده، ده مقاله و دلیل راه و کتاب فرهنگ 
جامع فِرَق اسلامی می باشد. وی به ورزش هم علاقه مند است و همانند پدرش درجوانی به 
فوتبال می پرداخته است. وی از سال 1373 و به دنبال در گذشت پدرش عهده دار تولیت 

حرم و مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی شد.
سؤال اینجاست که اگر باب تأیید اجتهاد بدون آزمون باز است، آیا فردی که چند سالی 
است به تدریس درس خارج فقه مشغول است و دست کم 4 تن از مراجع تراز اول صراحتا 

اجتهاد او را تأیید کردند، مشمول این روش تأیید اجتهاد نیست؟
و سؤال نهایی اینکه، آیا تفاوتی میان علما در این زمینه وجود دارد؟

پاسخ غرویان به شایعه ای درباره لغو سفر آیت الله هاشمی به قم

قم تشنه استقبال از اوست
حجت الاسلام محسن غرویان در یادداشتی نوشت: با توجه به ارتباط تاریخی و دو طرفه 
آیت ا. هاشمی با روحانیون قم قابل درک است که این شهر میزبان شایسته ای برای وی 

خواهد بود هر چند برخی تحمل نظاره این شایستگی را ندارند.
به گزارش خبرآنلاین، این استاد حوزه و دانشگاه در این یادداشت آورده است: در طی 
روزهای اخیر، باردیگر شیطنت هایی از سوی برخی جریانات خاص بر علیه آیت الله هاشمی 
و بیت ایشان صورت گرفته است از جمله شایعه اخیر مبنی بر عدم استقال مردم قم از 
سفر رییس مجمع تشخیص مصلحت به این شهر و لغو شدن آن به دلیل کمرنگ شدن 

توجهات است.
در باب پاسخ به چنین توهماتی باید اذعان داشت اگر برنامه ای برای حضور آیت ا... 
هاشمی در قم و دیدار ایشان با علما، مراجع دینی و فضلای حوزه علمیه قم باشد، با توجه 
به جایگاه و شان او که تاریخچه ای طولانی دارد، بدون تردید با استقبال چشمگیر و غیر 

قابل وصفی همراه خواهد بود.
همچنین در ادامه این یادداشت آمده است: از سوی دیگر، تعداد زیادی از مراجع و 
علما دینی و مدرسین حوزه هم از دوستان و هم دوره های تحصیلی آیت الله هاشمی در 
حوزه بوده و به منش و رفتار او آگاه هستند؛ در عین حال نمی توان تایید سطح علمی و 
اخلاقی او از سوی مجتهدین و علمای طراز اول قم را نادیده گرفت بنابراین می توان اینگونه 
نتیجه گرفت که بزرگان ومجتهدین قم بخوبی و به طور کامل نسبت به شخصیت، دوران 
مبارزات انقلابی و همراهی آیت الله هاشمی با امام خمینی )ره( در دوران سخت مبارزه با 
رژیم طاغوت آگاهی دارند همین مولفه ها مصداق کذب بودن اخباری است که از سوی 

بدخواهان یاران امام خمینی )ره( منتشر می شود.
غرویان در این یادداشت می افزاید: بی تردید اگر آیت الله هاشمی عزم سفر به قم و 
دیدار با علما و بزرگان این شهر را داشته باشد، استقبالی از ایشان خواهد شد که ماندگار 
خواهد شد. علاوه بر محبوبیت آیت الله هاشمی در قم باید این موضوع را فراموش نکرد 
که او در سالهای مبارزه پیش از انقلایب و دوران پس از انقلاب فعالیتهای زیادی در 
عرصه های گوناگون داشته است چنانکه در سالهای قبل از 5۸ در کنار امام خمینی )ره( 
و مقام معظم رهبری حضور داشت و ثمره آن همراهی و از خودگذشتی به تاسی دیگر 
بزرگان بود که انقلاب را رقم زد اکنون نیز در فرمایشات بسیاری از بزرگان به خلق و خوی 
هاشمی که هیچگاه خود را در اولویت قرار نمی داد و لبخندبر لب مردم کشور بیش از هر 
موضوعی برایش خوشایند بود را می توان یافت که در این مورد می توان به بیانات آیت 
ا. وحید خراسانی درباره جایگاه برجسته آیت ا. هاشمی در نزد امام خمینی )ره( و مقام 
معظم رهبری رجوع کرد و در همین راستا باید تایید نمود که عملکرد آیت الله هاشمی در 
سیاست باید درسی برای سایرین باشد. اومسیری را که برای خود انتخاب کردو در آن گام 

نهاد مسیر تحقق منافع ملت بود.
نکته دیگر آنکه، ادعاهای مطرح شده درباره شخصیت والای هاشمی را می توان در گفتار 
و نوشتار بزرگان کشور به راحتی یافت بنابراین با توجه به ارتباط تاریخی و دو طرفه آیت 
ا. هاشمی با روحانیون قم قابل درک است که این شهر میزبان شایسته ای برای هاشمی 
خواهد بود هر چند برخی تحمل نظاره این شایستگی را ندارند و سعی دارند با فضاسازی 
و شایعه پردازی هایی که ناشی از کوته فکریشان است، اذهان را منحرف سازند که البته در 

37 سال که از عمر انقلاب اسلامی می گذرد هاشمی محبوب تر از همیشه شده است.

نکتـه

دریچه

پس از 37 سال، سرانجام وضعیت جرم سیاسی از بلاتکلیفی درآمد و طرح تعریف کلیات 
و جزییات آن در مجلس شورای اسلامی به تصویب رسد.

تعریف جرم سیاسی در ایران با اما و اگرهای بسیاری همراه بوده است. با وجود اینکه در 
اصل 16۸ قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، آشکارا به جرم سیاسی اشاره شده است اما 
تعریف آن تابویی بزرگ بوده و هرگونه اظهار نظر سیاسی یا قضایی درباره آن با حساسیت 
های گوناگون نگریسته شده است. در این شرایط، نمایندگان مجلس شورای اسلامی کلیات 
تعریف جرم سیاسی را بیست و نهم دی ماه به تصویب رساندند و با تصویب جزییات طرح 
6 ماده ای در چهارم بهمن ماه، برای نخستین بار جرم و مجرم سیاسی در ایران تعریف و 

مصادیق آن مشخص شد.
از ابتدای ورود جرم سیاسی به نظام حقوقی ایران بیش از یک سده می گذرد. از سال 
12۸6 که متمم قانون اساسی مشروطه برای نخستین بار به جرم سیاسی پرداخت تاکنون 

اما و اگرهای زیادی درباره این مفهوم مطرح شده است.
عملیاتی سازی و تمرکز بر اصل 16۸ قانون اساسی که بر پایه آن »رسیدگی به جرایم 
سیاسی و مطبوعاتی، علنی است و با حضور هیات منصفه در محاکم دادگستری صورت 
می گیرد« سبب شد دولت هفتم در سال 13۸0 لایحه ای به مجلس شورای اسلامی ارایه 
دهد؛ لایحه ای که به واسطه ایرادهای وارد شده بر آن، به فراموشی سپرده شد. 13 سال بعد 
یعنی در دوره دولت یازدهم بار دیگر این مساله با ارایه کلیات لایحه ای ۹ ماده ای به مجلس 
شورای اسلامی مورد توجه قرار گرفت و همچنانکه اشاره شد به شکل طرحی در مجلس 
فرایند تصویب را پیمود. با تصویب طرح یادشده اگر چه تعریف جرم سیاسی در ایران به 
نوعی از بلاتکلیفی خارج شد اما انتقادهایی نیز به آن صورت گرفته است تا جایی که برخی 
چالش های تصویب طرح را بیش از مزیت های کنونی قلمداد می کنند و آن را دارای ابهام 
و غیر جامع می دانند. در برابر و به باور موافقان، تعیین تعریف جرم سیاسی پس از 37 سال، 
دستاوردی بزرگ در جمهوری اسلامی است زیرا در بیشتر کشورهای جهان، جرم سیاسی 
محلی از اعراب ندارد چه رسد به تعریف.  در همین پیوند، در گفت وگویی با »بهمن کشاورز« 
حقوقدان و رییس کانون وکلای مرکز و »محمدعلی اسفنانی« سخنگوی کمیسیون قضایی 
و حقوقی مجلس شورای اسلامی و نماینده مردم فریدون شهر، فریدن و چادگان، تلاش شد 

نظرهای موافق ومخالف مورد توجه قرار گیرد.
بی تعریفی در جرم سیاسی بهتر از طرح مصوب؟

درهم آمیختگی جرایم سیاسی با جرایم امنیتی و عمومی، گاه فضای سیاسی کشور را 
درتعریف مجازات و برخورد با مجرمان این نوع از جرایم، دچار تشنج می کرد و چالش های 

زیادی را به ویژه در حوزه های سیاسی و قضایی کشور به وجود می آورد.
کشاورز با اشاره به اینکه مساله تعریف جرم سیاسی از زمان قانون اساسی مشروطیت 
تاکنون ادامه داشته است به پژوهشگر ایرنا گفت: در مصوبه های شورای انقلاب که پس 
از پیروزی انقلاب و پیش از تاسیس مجلس شورای اسلامی، وظیفه قانونگذاری را بر عهده 
داشت، مواردی آمده است که می توان از آن مفهوم و تعریف جرم سیاسی را استنباط کرد. 
در قوانین پیش از انقلاب، مواردی را به عنوان جرایم امنیتی یا ضدامنیتی برشمرده بودند و 

افرادی را به جرم ارتکاب این اعمال مجازات می کردند. 
او در ادامه افزود: افراد زیادی بودند که به دلیل نبود تعریفی برای جرم سیاسی، مورد 
تعقیب قرار می گرفتند یا اعلام می کردند اتهامشان سیاسی است و یا برعکس گفته می 
شد جرم سیاسی نداریم چون این جرم تعریف نشده است. بسیاری اوقات نیز جرایم امنیتی 
و سیاسی درهم می آمیخت تا جایی که ارتکاب جرایم سیاسی پس از اجرای مجازات برای 
افراد پیشینه کیفری ایجاد می کرد. شورای انقلاب با ورود به این موارد اعلام کرد افرادی 
که به این اتهام ها، تحت تعقیب قرار گرفته اند یا تعدی هایی به آنان شده است، مجرم 

سیاسی به شمار می آیند و بنابراین، حقوق آنان اعاده می شود و برای آنان اعاده حیثیت 
صورت می گیرد. 

کشاورز با اشاره به تاریخچه جرم سیاسی پس از انقلاب، ادامه داد: تا آنجا که به یاد دارم 
به این موارد در برخی از دادگاه های پس از این استناد و گفته شد که موارد خاص را سیاسی 
تلقی کنند اما این استدلال مورد پذیرش نظام حاکم ما نبود و استدلال متقابل این بود که 
این موارد و مصوبات در موارد خاص خود قابل اجرا است و نمی توان بر مبنای آن قیاس 
کرد. در گذشته، شاید در سال 13۸0 متنی به عنوان تعریف جرم سیاسی بررسی شد که در 
بسیاری از موارد نه کامل، ولی پذیرفتنی بود و به یقین از طرحی که هم اکنون برای تعریف 

جرم سیاسی ارایه شده بهتر بود.
به گفته این حقوقدان، متن طرح کنونی که اعلام وصول و تصویب شد، ضمن آنکه 
مقدمه توجیهی مفصل و عالمانه ای داشت اما خالی از نقص و اشکال نبوده و نیست. آنچه در 
کلیات مورد بحث قرار گرفت، مشکلاتی داشت که پس از ورودِ مجلس به جزییات، برخی 
از آنها اصلاح شد، از جمله در بند 4 ماده 2 که تمامی تقصیرهای مقام ها و ماموران دولتی 
که در فصل دهم باب پنجم قانون مجازات اسلامی آمده است، آشکار در زمره جرم سیاسی 
به شمار می رفت؛ بندی که در رسیدگی به جزییات، به ظاهر حذف شده است که این 
اقدام معقولی بود زیرا وصف سیاسی قایل شدن برای عناوین این باب، از یک سو به شوخی 
می ماند و از دیگر سو موجب وهن افرادی بود که سیاسی هستند و ممکن است عمل آنان 

وصف جرم سیاسی پیدا کند.
رییس کانون وکلای مرکز بحث هیات منصفه را نیز یکی از اشکال های تعریف جرم 
سیاسی دانست و گفت: ترکیب کنونی هیات منصفه برای رسیدگی به جرایم مطبوعاتی 
هم مناسب نیست و به طریق اولی برای رسیدگی به جرایم و اتهام های سیاسی نیز وافی و 

مبسوط نخواهد بود. تفصیل این قضیه را باید به طور مجزا و در فرصت کافی طراحی کرد.
کشاورز با اشاره به جرایم سیاسی هم پیوند با احزاب و جمعیت ها در طرح تصویب شده 
اظهار کرد: در رسیدگی به جزییات طرح تعریف جرم سیاسی، مواردی اصلاح شد که به 
نظر می رسد مثبت بوده است، همانند بند 3 طرح اولیه که کلیات آن تصویب شد. در این 
بند تمامی جرایم مندرج در قانون فعالیت احزاب، جرم سیاسی به شمار آمده بود اما در بند 
»پ« جزییات، فقط جرایم مندرج در بندهای »د« و »ه« ماده 16 این قانون، سیاسی تلقی 
شده است که البته لازم است آنچه در قانون احزاب و جمعیت ها آمده است به دقت مورد 
بازبینی قرار گیرد و تفکیک مشخصی بین آنچه می تواند سیاسی باشد و آنچه که سیاسی 
نیست به عمل آید. گمان می رود با ارجاع این متن به شورای نگهبان، تعریف جرم سیاسی 
با ایرادهایی در خصوص اطلاق های برخی مواد روبرو شود. این امر به یقین این امکان را به 
وجود می آورد که مجلس شورای اسلامی در مقام تامین نظر شورای نگهبان، تغییرهایی 

در متن اولیه وارد کند.
ماده یک طرح تعریف جرم سیاسی با انتقادهایی روبرو است و برخی آن را نقض حقوق 
شهروندی و از بین رفتن آزادی منتقدان می دانند. رییس کانون وکلای مرکز نیز ایراد هایی 
را به طرح تصویب شده مجلس به ویژه ماده یک وارد دانست و تصریح کرد: در ماده یک 
این طرح آمده است: »هرگاه رفتاری با انگیزه نقد عملکرد حاکمیت یا کسب یا حفظ قدرت 
واقع شود، بدون آنکه مرتکب قصد ضربه زدن به اصول و چارچوب بنیادین نظام جمهوری 
اسلامی را داشته باشد، جرم سیاسی محسوب می شود«. باید بگویم که »نقد عملکرد 
حاکمیت« یا »انگیزه کسب یا حفظ قدرت« نه می تواند جرم باشد نه اینکه جرم تلقی شود 
چه سیاسی چه غیر سیاسی. دیگر اینکه »ضربه زدن« در این ماده به چه معنا است؟ چه 
زمانی می توانیم بگوییم منظور فاعل و مرتکب، »ضربه زدن« است؟ همچنین مصداق های 
این مفهوم چه چیزهایی است؟ مفهوم »چارچوب« در تبصره این ماده چیست؟ چه زمانی 

و چگونه می توان به آن »ضربه زد«؟ نباید فراموش شود که در قانونگذاری باید الفاظ را 
همچون الماس توزین کرد.

کشاورز در پایان گفت: به نظر می رسد تعریف نکردن جرم سیاسی بهتر از تصویب 
طرح اخیر بود چون با تعریف نکردن، دست کم راه نقد و نظر باز و امید تصویب متنی قابل 

قبول وجود داشت.
 تعریف جرم سیاسی، دستاوردی بزرگ است

طرح تعریف جرم سیاسی در شرایطی ارایه و تصویب شد که برخی آن را ابهام برانگیز 
می دانند تا جایی که دولت نیز نقص هایی را بر آن وارد می داند اما موافقان و ارایه کنندگان 

این طرح بر جامع و مانع بودن طرح تاکید دارند.
در همین پیوند، اسفنانی به پژوهشگر ایرنا گفت: جرم سیاسی، از اهمیت ویژه ای در 
حوزه حقوقی برخوردار است و با توجه به حساسیت هایی که به لحاظ حقوقی و سیاسی 
نسبت به آن وجود دارد، با بازخوردهای متفاوتی در جامعه به ویژه از سوی حقوقدانان روبرو 
خواهد شد. به گفته او، طرحِ تعریف جرم سیاسی به اندازه ای جامع و مانع بود که هر آنچه 
در کمیسیون قضایی در این زمینه تعریف شد، بدون کوچکترین تغییری در صحن علنی 
مجلس نیز به تصویب رسید زیرا در کمیسیون حقوقی مجلس از نظرهای استادان دانشگاه، 
کارشناسان قوه قضاییه و مرکز پژوهش ها استفاده شد تا نتیجه و طرح ارایه شده، جامع 

و مانع باشد.
به گفته سخنگوی کمیسیون قضایی مجلس شورای اسلامی، طرح یاد شده نتیجه تلاش 
های کارشناسی اعضای کمیسیون قضایی مجلس و کارگروه مربوطه است و فکر می کنم 
آنچه لازم بوده در این طرح دیده شده است و نمی توان ایرادی را بر این طرح وارد دانست 
مگر اینکه شورای نگهبان ایرادهایی را مطرح کند و باید منتظر ماند و دید که ایرادهای 

شورای نگهبان چه خواهد بود.
همچنان که گفته شد برخی بر این باورند طرح تصویب شده در مجلس ایرادهایی دارد 
همچون این که جرایم غیرسیاسی را نیز در زمره جرایم سیاسی آورده است. اسفنانی در این 
مورد این گونه توضیح داد: این امر را نمی توان ایراد تلقی کرد. حتی اگر جرایمی سیاسی 
نباشند و در زمره جرایم سیاسی آورده شوند، این یک امتیاز است به دلیل اینکه مرتکبان 
جرایم غیرسیاسی در حالت عادی، هم به لحاظ نبود هیات منصفه و هم شیوه نگهداری در 
شرایط سخت تر نسبت به مجرمان سیاسی قرار می گیرند. آنچه که در جرم سیاسی تعریف 
شده عنوان مجرمانه جدیدی نیست در واقع همان عناوین مجرمانه ای است که در قانون 

مجازات اسلامی دارای مجازات است. 
این نماینده مجلس افزود: بسیاری از کشورهای جهان که ادعای مردمسالاری دارند، 
هنوز نتوانسته اند جرم سیاسی را تعریف کنند. حتی بسیاری از دولت ها رغبتی به تعریف 
جرم سیاسی ندارند، از این رو تصویب طرح جرم سیاسی در جمهوری اسلامی ایران، یک 

امتیاز بزرگ است و نمی توان ایرادِ نقض حقوق شهروندی را به آن وارد دانست.
در جمع بندی باید گفت جرم سیاسی به دلیل اهمیتی که به لحاظ حقوقی و سیاسی 
دارد، طی 37 سال گذشته با ابهام های زیادی روبرو بوده است به گونه ای که نوعی 
سردرگمی در تشخیص و خطاب جرایم سیاسی، عادی و امنیتی در کشور وجود داشت. 
به این ترتیب تصویب طرح تعریف چنانچه بر پایه های حقوقی و قضایی و تعاریف سیاسی 
بجا و درست تنظیم شده باشد می تواند به بهبود وضعیت مجرمان و متهمان سیاسی در 
کشور کمک فراوانی کند. با این حال و به رغم دفاع تمام قد طراحان و تصویب کنندگان 
طرح یاد شده، منتقدان، تعریف جرم سیاسی را دارای خلاها و ضعف های بسیاری می دانند 
که می تواند حتی بر ابهام های اطلاق و محکومیت مجرمان سیاسی یا غیرسیاسی بیافزاید.
فاطمه دوله

چشم انداز مناسب برای گسترش روابط سیاسی و اقتصادی تهران اروپا

سفر تاریخی روحانی به پاریس

در گفت وگو با کارشناسان بررسی شد

تعریف جرم سیاسی؛ دستاورد بزرگ یا قانون ابهام برانگیز؟

تکلیف جناح بندی های انتخاباتی مشخص شده است؟!

لیست ها و سرلیست های احتمالی انتخابات مجلس
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هرگاه به برادرت اعتماد كردى

 به جاى مدح و ثنا ]در ظاهر[ نیتّت را 

]در باطن[ نیكو كن.

پنجشنبه - هشتم بهمن ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3926 روزنامه

تکذیب خبرسازی های جدید علیه سیدحسن
گفته می شود: پس از اعلام عدم احراز صلاحیت سیدحسن خمینی، شایعه ای مبنی بر دیدار یادگار 
امام با آیت الله هاشمی درباره ماجرای نتایج بررسی صلاحیت ها منتشر شد که در این باره یکی از منابع 
نزدیک به بیت امام)ره( گفت: خبر دیدار آیت الله سیدحسن خمینی با آیت الله هاشمی همراه با دیگر افراد 
رد صلاحیت شده با موضوع انتخابات کاملا دروغ است. به گفته این منبع، سیدحسن خمینی روز سه 
شنبه در قم به سر می برده و مشغول درس و بحث روزانه خود بوده است. این منبع تاکید کرد: پس از اعلام 
نتایج بررسی صلاحیت ها، یادگار امام)ره( هیچگونه فعالیت و رایزنی در این باره نداشته و نخواهد داشت. او 
افزود: متاسفانه بی اخلاقی های گسترده و بی سابقه این ایام توسط همان جماعتی انجام می شود که خون 

به دل امام)ره( کردند و این روزها درصدد گرفتن انتقام از یادگارش، با انتشار چنین دروغ هایی هستند.

رصد فعالیت های انتخاباتی در فضای مجازی
گفته می شود: فرمانده نیروی انتظامی گفت: تمامی تحرکات انتخاباتی به ویژه در دنیای مجازی 
مورد رصد کامل نیروهای پلیس تخصصی قرار می گیرد و با کوچکترین ناهنجاری و شیطنت های 
احتمالی برخورد خواهد شد. سردار اشتری با اعلام اینکه 250 هزار نفر از ماموران پلیس با عضویت 
در قرارگاه انتخابات وظیفه حفظ امنیت انتخابات را برعهده خواهند داشت، گفت: خوشبختانه در 
حال حاضر چه در سطح کشور و چه در مرزهای غربی و شرقی دارای بالاترین سطح ممکن از امنیت 
هستیم و با به کارگیری بقیه نیروهایی که اعلام آمادگی کرده اند، شاهد برگزاری انتخاباتی امن و بدون 
هیچ گونه تنش در سطح کشور خواهیم بود. او گفت: تمامی تحرکات به ویژه در دنیای مجازی مورد 
رصد کامل نیروهای پلیس تخصصی قرار می گیرد و با کوچکترین ناهنجاری و شیطنت های احتمالی 

برخورد خواهد شد.

تکذیب آتش سوزی کشتی ایرانی در دهانه ولگا 
گفته می شود: مدیرعامل شرکت کشتیرانی خزر، هرگونه آتش سوزی و خسارت به کشتی ایرانی 
در دهانه ولگا را تکذیب کرد. علی اکبر غنجی با تکذیب هرگونه آتش سوزی و وارد آمدن خسارت به 
کشتی ایرانی در دهانه ولگا گفت: یخچال آشپزخانه کشتی ایرانی ناردیس که صبح امروز در کیلومتر 
130 رود ولگا تردد می کرد، دچار نقص مختصر و نشت دود شد که بلافاصله این مشکل رفع شد؛ ضمن 
اینکه در ادامه مسیر کشتی هیچ مشکلی بوجود نیامد. مدیرعامل کشتیرانی خزر افزود: کشتی ایرانی 
هم اکنون در مسیر حرکت به سمت بندر انزلی قرار دارد و در وقت تعیین شده در این بندر پهلو خواهد 
گرفت. البته اینگونه حوادث در مسیر کشتیرانی عادی است و بر این اساس، راهنمای روس کشتی با 
مشاهده دود در آشپزخانه بلافاصله آن را به کشتی یخ شکن حاضر در محدوده کشتی ایرانی مخابره و 

آن کشتی نیز این خبر را در اختیار سایتهای روز گذاشت.

نظر وزیر ارشاد درباره سالار عقیلی
گفته می شود: علی جنتی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به حضور سالار عقیلی خواننده در یکی 
از شبکه های ماهواره ای فارسی زبان واکنش نشان داد. به گزارش باشگاه خبرنگاران، علی جنتی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در مورد رویکرد برخی از هنرمندان در مصاحبه با شبکه های خارجی ابراز 
داشت: در مورد هنرمندان این موضوع به طور کلی رد است و هیچ هنرمندی نباید به این امر مبادرت 
داشته باشد و ما هیچ گونه حمایتی از آن ها انجام نمی دهیم. وی تصریح کرد: اما مشخصا در مورد 
خواننده معروف سالار عقیلی باید بگذاریم تا وی از خارج از کشور برگردد و در مورد این اتفاق توضیح 

دهد و نباید قضاوت پیش از موعد کنیم؛ اما به طور کلی این حرکت رد است.

استعفای غیرمنتظره قائم مقام صداوسیما
گفته می شود: در روزهای اخیر، شایعاتی در خصوص استعفای مهدی اخوان بهابادی، قائم مقام 
رئیس سازمان صداوسیما در امور فناوری در سطح این سازمان شنیده می شد و برخی منابع از عدم 
حضور بهابادی در دفتر کارش خبر می دادند؛ شایعاتی که دیروز رنگ واقعیت به خود گرفت و محمد 
سرافراز با پذیرش این استعفا، دست به تغییر ساختار این سازمان زد.  سرافراز با استعفای مهدی اخوان 
بهابادی قائم مقام خود در امور فناوری موافقت کرد و با تغییر ساختار سازمان صداوسیما و ایجاد پست 

معاونت فنی، رضا علیدادی را به عنوان سرپرست این معاونت منصوب کرد.

ابوبکر البغدادی زنده و در عراق است
گفته می شود: دبیرکل سازمان بدر عراق و وزیر راه و ترابری سابق این کشور در گفت و گویی 
اعلام کرد که رهبر داعش همچنان در عراق به سر می برد. به گزارش خبرگزاری آنا، هادی العامری در 
گفت و گو با خبرگزاری رویترز درباره آخرین ارزیابی ها از گروه تروریستی داعش گفت: »داعش همچنان 
قدرتمند است و قدرتش را از طریق عضوگیری از جوانان سراسر جهان حفظ کرده است. با وجود کشته 
شدن تعداد زیادی از رهبران داعش، این گروه تروریستی تا امروز همچنان قدرتمند باقی مانده و هیچ 
گروه تروریستی وجود ندارد که مثل داعش بتواند جوانان را جذب کند.« دبیرکل سازمان بدر عراق 
همچنین درباره سرنوشت ابوبکر البغدادی، رهبر داعش گفته است: »او همچنان زنده است و در عراق 

به سر می برد.« پیشتر خبرهایی از نقل مکان البغدادی به لیبی منتشر شده بود.

قرائتی از تمبر یادبود اجلاس سراسری نماز رونمایی نکرد
گفته می شود: محسن قرائتی از تمبر یادبود اجلاس سراسری نماز رونمایی نکرد و گفت: بیش از 
200 میلیون ریال برای طراحی و ساخت تمبر بیست و چهارمین اجلاس سراسری نماز هزینه شده 
است؛ در حالی که این تمبر هیچ تاثیری در ترویج فرهنگ نماز و نمازخوانی ندارد. شما بگویید ساخت 
و رونمایی از این تمبر چه تاثیری در ترویج فرهنگ نمازخوانی در جامعه خواهد داشت تا من از این 

تمبر رونمایی کنم.

نحوه ثبت نام از داوطلبان مدافع حرم
گفته می شود: سردار کاظمینی فرمانده سپاه تهران به موضوع نحوه اعزام مدافعین حرم اشاره و 
تصریح کرد: نواحی بسیج تهران بزرگ، ثبت نام داوطلبان برای انجام فعالیت های مستشاری در سوریه 
را انجام می دهند اما از میان افرادی که آموزش می بینند، فقط تعداد اندکی به این کشور اعزام می شوند 

که این اشتیاق هم نشان دهنده آمادگی عاشقان به ولایت و انقلاب اسلامی است.

اعطای وام زیارت به دانشجویان
گفته می شود: دانشجویان دانشگاه های زیر مجموعه وزارت علوم و وزارت بهداشت "وام زیارت" 
دریافت  می کنند. دکتر مشکینی مدیر عامل صندوق رفاه وزارت بهداشت گزارشی در خصوص وامهایی 
که به دانشجویان وزارت بهداشت اختصاص داده شده اعم از ودیعه مسکن، وام شهریه و وام زیارت ارائه 
داد و گفت: در حال حاضر وزارت بهداشت وام نیم میلیون ریالی را در اختیار زائرین عتبات قرار می 

دهد و برنامه ریزی جهت افزایش وام برای سال آینده داریم.

واردات »شیشه« از افغانستان و پاکستان
گفته می شود: قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه بامواد مخدر گفت: ۸۸درصد حجم کشفیات مواد 
مخدر درسراسر کشور از سوی نیروی انتظامی انجام شده که 300 هزار نفر نیز در این رابطه دستگیر 
شده اند. جزینی ادامه داد: در سال جاری 1۸5کارگاه تولید مخدر شیشه در کشور منهدم شده وبا توجه 
به افزایش قیمت شیشه، ورود این مواد از کشورهای افغانستان و پاکستان گزارش شده است. وی افزود: 

120کیلو شیشه تنها از مرز استان سیستان وبلوچستان وارد کشور شده است.

قطع یارانه افراد »فاقد کد ملی« از اسفند ماه
گفته می شود: قائم مقام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اعلام این خبر که یارانه اشخاص بدون 
کارت ملی طبق آخرین تصمیم به طور قطع حذف خواهد شد، گفت: تاکنون 2.5 میلیون نفر حذف 
شدند و در سال ۹4 هم دولت در حال بررسی تبصره یارانه در لایحه بودجه است. فیروزآبادی با اشاره به 
اینکه قاعدتاً  برای سال ۹5 پیرامون هدفمندسازی یارانه ها تصمیم گیری خواهد شد، افزود: قطعاً  دولت 
به دنبال این است که تنها افراد نیازمند و کسانی که تمکن مالی برای تأمین هزینه های معیشت ندارند 

و یا بیماری های صعب العلاج دارند، یارانه دریافت کنند.

توهم تازه ای که سعودی ها زده اند
گفته می شود: سعودی ها براین باور هستند که AFC آنها را فریب داده و این نهاد باید "فورا" با 
درخواست آنها برای انجام بازی نمایندگان این کشور برابر ایران در کشور سوم موافقت می کرد. روزنامه 
الریاضیه عربستان در شماره دیروز )چهارشنبه( خود نوشت که تیم های عربستانی روی خواسته خود 
برای بازی نکردن در خاک ایران اصرار دارند و از کنفدراسیون فوتبال آسیا خواسته اند که این درخواست 
آنها را با جدیت پیگیری کند. احمد الخمیس دبیر کل فدراسیون فوتبال عربستان در گفت وگویی که با 
روزنامه الریاضیه عربستان داشت، گفت: بازی نکردن در خاک ایران تنها مختص به تیم های باشگاهی 
عربستانی نیست بلکه اگر تیم ملی عربستان هم در مرحله انتخابی نهایی جام جهانی با ایران همگروه 
شود حاضر نخواهیم شد که در خاک ایران به میدان برویم و دوحه قطر را به عنوان میزبان بازی های 
خود پیشنهاد داده ایم. تا قبل از اینکه روابطه بین دو کشور به روال عادی خود برنگردد در هیچ دیداری 
در ایران به میدان نخواهیم رفت. می خواهم از همه اعضای کنفدراسیون فوتبال آسیا که با درخواست ما 
موافقت کردند تشکر کنم. هر چند احمد الخمیس پیش از این تاکید کرد که تلاش فدراسیون فوتبال 
عربستان برای بازی نکردن در ایران موفقیت آمیز بوده است اما او در جدیدترین موضع گیری خود 
گفت که AFC آنها را فریب داده است، چرا که باید بازی های نمایندگان ایران با عربستان را به تاخیر 
نمی انداخت و فورا حکم بازی نکردن در ایران را صادر می کرد. او گفت: هر چند کنفدراسیون فوتبال 
آسیا دلایل ما برای بازی نکردن در ایران را درست تشخیص داد اما نباید بازی ها را به تاخیر می انداخت 

و خیلی سریع حکم بازی نکردن را صادر می کرد.

مبلغ عجیب پرداختی به گزارشگران فوتبال در ایران
گفته می شود: شاید یکی از جذاب ترین حاشیه ها در مورد گزارشگران فوتبال در تلویزیون، به دستمزد 
دریافتی آنها مربوط باشد. در این مورد هیچ وقت اطلاعات روشنی توسط صدا و سیما منتشر نشده، اما خب 
شنیده هایی وجود دارد که تا حدود زیادی چارچوب رقم های پرداختی را روشن می کند. بر اساس آخرین 
خبرها، در حال حاضر بابت گزارش هر بازی پخش زنده، مبلغ 120 هزار تومان به گزارشگران پرداخت 
می شود. این رقم در مورد بازی های ضبطی و غیرزنده که عمدتا به صورت خلاصه شده هم روی آنتن 
می روند به 70 هزار تومان تقلیل پیدا می کند. در این شرایط اگر یک نفر دلش بخواهد کار تمیز، حرفه ای 
و سالم ارایه بدهد، قطعا با حقوق گزارشگری به جایی نخواهد رسید؛ چه اینکه هر گزارشگر هر ماه حداکثر 
شانس گزارش 10 بازی را خواهد داشت که در این صورت جمع دریافتی اش - اگر بدهند و به موقع هم 

بدهند - چیزی حدود یک میلیون و دویست هزار تومان خواهد بود!

اعزام ۴ ورزشکار به لاس وگاس با ۶ همراه!
گفته می شود: مسئولین فدراسیون تیراندازی با کمان در ماه های گذشته و در ابتدا برای اعزام 
تیمشان به آمریکا از حضور 4 ورزشکار زن، 4 ورزشکار مرد، 2 سرمربی و یک نفر هم از حراست وزارت 
ورزش و جوانان خبر داده بودند و آن را جهت تائید در اختیار شورای برون مرزی قرار دادند اما نکته 
قابل توجه اینجاست که به گفته سرمربی تیم ملی از اول قرار نبوده تیم بانوان به آمریکا اعزام شود و 
این لیست چندبار تغییر کرد و در نهایت این تیم روز گذشته به همراه 4 ورزشکار و یک مربی و البته 5 
نفر همراه! راهی آمریکا شد. نکته قابل توجه اینجاست که برای اعزام 4 ورزشکار به آمریکا و با توجه به 
هزینه بالای این اعزام چه دلیلی دارد تا 4-5 نفر افراد غیر ضروری هم تیم را همراهی کنند و کاروانی 
10 نفره راهی آمریکا شود. آیا اگر این اعزام در کشور دیگری مانند جیبوتی و سومالی بود باز هم این 

افراد سراسیمه عازم سفر می شدند؟

نامحـرمانه

آیت الله مکارم شیرازی خواستار هجرت طلاب، روحانیان 
و علما از قم به منظور انجام وظایف تبلیغی شد و با تاکید بر 
این که اسلام تنها قم نیست و خادمان اسلام نیز تنها ساکنان 
این شهر نیستند، حضور روحانیت در نقاط مختلف را عامل 

جلوگیری از بسیاری مفاسد دانست.
 این مرجع تقلید صبح روز چهارشنبه در جلسه درس 
خارج فقه خود در مسجد اعظم قم، بر ضرورت هجرت علما، 
فضلا و طلاب از قم جهت انجام رسالت تبلیغی تاکید کرد.  
وی افزود: یکی از مشکلات حوزه این است که آقایان در 
حوزه و قم می مانند، خیلی ها تا آخر عمر در قم هستند در 
حالی که نه استاد هستند، نه مؤلف و نه مرجع تقلید، بلکه 

مادام العمر محصل هستند و معلوم نیست چه زمانی می 
خواهند به رسالت اصلی خود که همان تبلیغ دین و تبیین 

معارف اسلام و هدایت مردم است جامه عمل بپوشانند.
خالی شدن شهرستان ها از علما و روحانیان

 تهدیدی جدی است
 این استاد برجسته درس خارج حوزه علمیه قم اضافه 
کرد: الان غالب شهرستان ها از حضور علما خالی شده و 
این مساله به هیچ وجه درست نیست و مشکلات متعددی 
را به دنبال دارد. این مرجع تقلید تصریح کرد: وقتی حضور 
روحانیت نباشد عرفان های کاذب، مذاهب ساختگی و نحله 
های فاسد رشد می کنند، اما وقتی یک نظارتی از سوی 

روحانیان باشد وضعیت شهرستان ها و مناطق متفاوت 
خواهد بود؛ حضور و ورود روحانیت به هر نقطه ای از مفاسد 
جلوگیری می کند. وی خواستار چاره اندیشی همه در این 
خصوص شد و خاطرنشان کرد: ممکن است این سخن باب 
میل برخی نباشد، باید انسان بنشیند و فکر کند می خواهد 
در حوزه چکار کند، اگر کاری در حوزه قم نمی تواند انجام 
دهد و در شهرستان ها می تواند انجام دهد باید این کار 
را انجام دهد. استاد برجسته درس خارج حوزه علمیه قم 
خواستار حمایت جدی ویژه از افرادی شد که از قم هجرت 
می کنند و اضافه کرد: نه تنها شهریه افرادی که به طرح 
هجرت و تدریس و تبلیغ به شهرستان ها می روند نباید قطع 
شود بلکه باید مورد حمایت ویژه نیز قرار گیرند، امیدوارم این 
مساله مورد توجه همگان قرار گیرد؛ ما نیز به این موضوع 

توجه ویژه داشته و داریم.
 خادمان اسلام تنها ساکنان قم نیستند

آیت الله مکارم شیرازی گفت: علما مرزبانان هستند، 
نباید مرزهای کشور اسلامی را خالی نگه داریم، اسلام فقط 
قم نیست، خادمان اسلام تنها ساکنان قم نیستند، چگونه 
در مسائل نظامی یک عده در تهران هستند، یک عده در 
شهرستان ها و یک عده در مرزها هستند؛ در حوزه نیز 
باید همین گونه باشد و اجازه ندهیم دشمنان و معاندان 
و بدخواهان از خالی ماندن شهرستان ها از روحانیت سوء 
استفاده کنند. به گزارش رسا، این استاد درس خارج حوزه 
علمیه قم با بیان خاطره ای تاکید کرد: اوائل انقلاب خدمت 
حضرت امام رضوان الله تعالی علیه رسیدم و گفتم من به 
شمال کشور و آستارا که هم مرز با شوروی است رفتم، نه 
امام جمعه ای دارد و نه عالمی حضور دارد، گفتم من حاضرم 
شش ماه بروم بمانم؛ حضرت امام فرمودند طرح خوبی است 
اما ایشان گفتند تو و امثال تو قم را رها نکنید و اجازه بدهید 

دیگران بروند.

آیت الله مکارم شیرازی با تاکید بر هجرت طلاب از قم:

اسلام تنها قم نیست
طنزقمی

اخبار

گاری خواسِّ
چه جور بگم که با من بیدل چه ها نَکِه
گوندوله های عشق منو رفت و وا نَکِه

این قلب صاب مرده ی من عین چزه 
شد

آتیش به جون گرفته چه آتیش به پا 
نَکِه

آی ونگ و ویله کردم و حی جزبلا زدم
اصلا به ناله های دلم اعتنا نَکِه

خال وارسی شدم بیبینم دا که کُج میره
زل زه به من یه ذره و شرم و حیا نَکِه

گفتم یه ماچ بده به خدا باس مریض می خوام
درد من مریض نه والا دوا نَکِه

من نمدونم چو کنم بیز باست بگم
م وفا نَکِه نامردی کِه به عهدِ خودشُّ

گفتم که می خوامت به خدا میسّونم تو رو
فکری به حال این دل درد آشنا نَکِه

خفتی براش خریدم و بردم باسش ولی
اصلا نگفت این چی چیه سربالا نَکِه

م به پاش کنم اورسی براش اوُردم و خواسَّ
زه زیرِ ارسی، اونو یه دفعه پا نَکِه

گفتم نَنَم میات خونتون تحویلش بیگی
هیچ اعتنا به این زن بی دسُّ و پا نَکِه
اون رفته بو خواسگاری انقِه ذوقی بو

اخماشو حی کشید تو هم و روشو وا نَکِه
قلیون اوُرد و چایی اوُرد و نشسُّ و رفت

پوشیده بود صورتشو رو به ما نَکِه
انقِه نَنَم بَدِش اومه اَ این ادا و عور

من فهمیدم توقلب نَنَم خُودشو جا نَکِه
با تیره عیشوه زه به من و من پچول شدم

شکر خدا که قلب مَنو هُشبلا نَکِه
با مُشت حی کوفید تو بل بَندِ دنده هام

فکر من ولیجه ی یک لا قبا نَکِه
گفتم که می خوامت دیگه انقِه اصول نیا

خِش کرد و رفت و یک کمیوم پا به پا نَکِه
حُنَّاق به تو گلوش بیریزه نمخوامش دیگه

راسشو بخوای که با دل من جُز جفا نَکِه
هر کاری که، بیزا بُکُنه امَ ولی بدون

یک کار خوب محض رضای خدا نَکِه
خوش اومدی جونم

شهردار منطقه هفت قم:

دستفروشان در پارکینگ شرقی حرم 
مستقر می شوند

شهردار منطقه هفت قم گفت: در پارکینگ شرقی حرم مطهر مکانی را 
مقرر گردیده تا دستفروشان فعالیت خود را در آنجا انجام دهند اما شهرداری 

به تنهایی نمی تواند در این زمینه به نتایج مطلوب برسد.
علیرضا اقبالیان با بیان اینکه ماموران نظافت شهرداری قم هر شب عملیات 
جمع آوری پسماندها را از ساعت 21 آغاز می کنند، اظهار کرد: اگر شهروندان 
در این موضوع مشارکت نداشته باشند برخی مشکلات برای شهر قم ایجاد 
می شود. وی از تعیین نقاط مشخصی برای جمع آوری زباله ها در محله ها یاد 
کرد و افزود: نظافت کوچه ها و خیابان ها همانند منازل شهروندان اهمیت دارد 
به همین علت باید به جمع آوری زباله ها توجه ویژه داشته باشیم تا مشکلات 
نیابد. شهردار منطقه هفت قم حضور  افزایش  زیست محیطی در شهر 
دستتفروشان را یکی دیگر از معضلات شهرداری منطقه هفت برشمرد و با 
بیان اینکه کیفیت اجناس این افراد مناسب نیست گفت: سد معبر این افراد در 
برخی از نقاط می تواند مشکلات بسیاری برای شهروندان به دنبال داشته باشد. 
وی با اشاره به اینکه بیشترین حجم انتقادات شهروندان از شهرداری منطقه 
هفت مربوط به وجود سد معبرهای مختلف در این منطقه است، تصریح کرد: 
این افراد معضلات اجتماعی و معضلات معیشتی برای افراد قانون مدار ایجاد 
می کنند زیرا اکنون 2۸ مجتمع تجاری در منطقه هفت وجود دارد که برای 

فروش اجناس با کیفیت به شهروندان تلاش می کنند.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم اعلام کرد:

افزایش جایگاه های فروش کارت 
شهروندی

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: به منظور ارائه خدمات به 
شهروندان محل عرضه کارت شهروندی به 24 جایگاه خواهد رسید.

سعید امراللهی با اشاره به موضوع کارت شهروندی گفت: هدف سازمان، 
توسعه و ارائه خدمات الکترونیکی در سطح شهر است که در این راستا با همه 

توان خدمت می کند.
وی عنوان کرد: در این خصوص 10 عدد باجه فروش کارت شهروندی 
به مجموعه باجه ها اضافه شد و اکنون این مکان ها به 20 باجه رسیده که 

دسترسی کارت برای شهروندان را تسهیل کرده است.
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: اخیرا نیز 4 نقطه را 
شناسایی نموده ایم که باجه ها را دایر نماییم که با اضافه کردن آن محل 
فروش کارت شهروندی به 24 جایگاه خواهد رسید. امراللهی تصریح کرد: همه 
اتوبوس های ما و بخشی از مینی بوس ها مجهز به سیستم کارت هوشمندی 

هستند که از طریق آن خدمات را به مردم ارائه می دهند.
وی گفت: همچنین توصیه سازمان به استفاده از این کارت ها بوده و با 
توجه به مزایای متعددی که از جمله صرفه جویی در وقت و هزینه، سرعت 
در عمل، عدم نگرانی از پرداخت های نقدی و پول خرد، مدیریت بهتر ناوگان، 
حذف آلودگی های ناشی از پول، حفظ سرمایه ملی، تحقق شهر الکترونیك و... 

دارد، تاکید داریم که شهروندان از این کارت ها استفاده کنند.
در  زودی  به  کرد:  بیان  قم  شهرداری  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل 
برنامه های آتی نیز تصمیم داریم که نسبت به حذف پول نقد به عنوان کرایه از 

سیستم حمل و نقل عمومی اقدام کنیم.
وی گفت: 2۸ درصد مردم از این کارت ها استفاده می کنند که باید این آمار 
افزایش یابد، البته اهرم هایی گذاشتیم که اگر سیستم خراب باشد باید قیمت 

کارتی داده شود اما باید فرهنگ استفاده مردم از این کارت ها گسترش یابد.

مدیر عامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

احداث 25 بوستان جدید شهری
مدیر عامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم از احداث 25 بوستان 

شهری جدید در قم خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به توسعه پارك های شهری گفت: با توجه به بودجه 
سفر مقام معظم رهبری به قم که 50 میلیارد ریال می باشد و اختصاص 100 

میلیارد ریال هم توسط شهرداری، 25 پارك شهری در قم احداث می شود.
وی ادامه داد: این پارك ها 25 تا 30 هزار مترمربع است و عملیات عمرانی 
آنها تا 20 روز آینده آغاز و با راه اندازی آنها 14 هکتار به سرانه فضای سبز قم 
اضافه می شود. مدیر عامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: 
سعی داریم این بوستان ها را تا پایان سال و بخشی از آنها را نیز در سه ماهه 
اول سال ۹5 به بهره برداری برسانیم. جوادیان گفت: این پارك ها صرفا تفرجی 
است و در آنها ست وسایل بازی نیز در نظر گرفته شده تا شهروندان از آنها 

استفاده کنند.

ازساعت یک بامدادجمعه و به مدت 6 ساعت رخ می دهد:

 اختلال درارتباطات مخابراتی استان قم
 ریس اداره روابط عمومی شرکت مخابرات استان قم از بروز اختلال 
درارتباطات مخابراتی این استان از ازساعت یک بامدادجمعه و به مدت 6 

ساعت خبرداد.
 ابوالفضل احمدی نیا در گفتگو با ایمان با اعلام این خبر اظهارداشت: 
به منظور بهینه سازی و توسعه ارتباطات و ارتقاء سیستم های مخابراتی 
اختلالاتی در ارتباطات مخابراتی استان قم اعم از تلفن ثابت، همراه و 
دیتا از ساعت یک  بامداد روز جمعه ۹ بهمن ماه بمدت 6 ساعت بوجود 

خواهد آمد.

رئیس ستاد انتخابات استان قم به کاندیداهایی که تبلیغات زودهنگام دارند هشدار داد.
احد جمالی ظهر چهارشنبه در جمع مدیران رسانه های جمعی در استان قم با ابراز تأسف 
از گسترده بودن تبلیغات زودهنگام انتخاباتی در فضای مجازی اظهار داشت: سایت ها و 

رسانه های مجازی که تبلیغات زودرس دارند مورد رصد قرار می گیرند.
وی گفت: متأسفانه برخی کاندیداها به بهانه های مختلف، بنرهایی در سطح شهر و مساجد 
با موضوعات مختلف نصب می کنند و از بالا تا پایین همه چیز را زیر سئوال می برند، مثل اینکه 
اینها مالک هستند و بقیه مردم هیچ کاره. معاون سیاسی و امنیتی استاندار قم افزود: ما به این 

کاندیداها هشدار می دهیم که فعالیت های آنها از نظر قانونی تعقیب می شود.
جمالی از برگزاری جلساتی با مسئولان دادگستری کل و ستاد مرکزی انتخابات در مورد 
رصد و برخورد با تبلیغات زودهنگام خبر داد و رسانه های جمعی خواست که مسئولان 
ستاد انتخابات را در این زمینه همراهی کنند. وی افزود: البته این کاندیداها بیشترین ضرر 
را خواهند کرد، چون مردم متوجه می شوند که افرادی که می خواهند در مجلس، قانون 
گذاری انجام دهند و بر عملکرد دستگاه ها نظارت داشته باشند، خودشان ابتدایی ترین مسائل 
قانونی را رعایت نمی کنند. رئیس ستاد انتخابات استان قم در پاسخ به سئوال یکی از فعالان 
رسانه ای پیرامون تبیین مرز میان تهمت و واقعیت و نقش خبرنگار در بیان دروغ های احتمالی 
کاندیداها، گفت: اگر خبرنگاری بخواهد واقعیت ها را به مردم بگوید باید تشویق شود نه تخریب.

جمالی در پاسخ به اظهارات یکی دیگر از فعالان رسانه ای که در مورد حمایت مجریان 
انتخابات از کاندیداهای خاص و حضور فتنه گران در مدیریت صندوق های اخذ رأی ابراز 
دغدغه کرده بود، خطاب به این خبرنگار گفت: در مورد حمایت مجریان انتخابات از هر 

کاندیدایی، چنانچه موردی مشاهده کردید اعلام کنید و ما قطعا با آن فرد برخورد می کنیم.

وی ادامه داد: اینکه می گویید فتنه گران اطراف صندوق های رأی نباشند، فتنه گری معنا و 
مفهوم و مصداق دارد و اگر محکومیتی دال بر فتنه گری سراغ دارید که از مجریان انتخابات 

هستند، اعلام کنید.
به گزارش  مهر، رئیس ستاد انتخابات استان قم ایجاد فضای آرامش در جامعه را یکی از 
مهم ترین دستاوردهای دولت یازدهم برشمرد و تأکید کرد: ما جریان های افراط و تفریط را بر 
نمی تابیم. اعتقاد داریم جامعه باید آرامش داشته باشد و اگر افرادی بخواهند آرامش جامعه را 
به هم بزنند، با آنها برخورد خواهیم کرد. حتی اگر این افراد بخواهند در حمایت از ما اقدامی 

انجام دهند، جایشان در این صحنه نیست.
جمالی بکارگیری نیروهای دیندار را یکی از برنامه های ستاد انتخابات استان در انتخاب 
بازرسان و دست اندرکاران انتخابات دانست و افزود: در مورد انتخاب هیئت اجرایی انتخابات 
فشارهای زیادی روی ما بود که به عنوان مثلا چرا از برخی افراد در این هیئت استفاده شده 
است. ما بررسی کردیم و متوجه شدیم که این افراد، انسان های دیندار و متدین هستند و دین 

خودشان را ضایع نخواهند کرد. البته ممکن است سلیقه این افراد با ما فرق کند.
رئیس ستاد انتخابات استان قم برای هماهنگی بیشتر میان رسانه ها و ستاد انتخابات استان 
و پیگیری مشکلات احتمالی خبرنگاران، سیدرضا علیزاده طباطبایی مدیرکل روابط عمومی 
استانداری قم را به عنوان نماینده تام الاختیار خود در پیگیری امور رسانه ها معرفی کرد. 
مدیرکل روابط عمومی استانداری قم که رئیس کمیته اطلاع رسانی و تبلیغات ستاد انتخابات 
استان قم است نیز در این جلسه ضمن بیان نقش برجسته رسانه های قم در انعکاس رویدادها 
ابراز امیدواری کرد که رسانه های جمعی استان همانند دوره های قبلی انتخابات در زمینه 

حضور حداکثری مردم در انتخابات نقش آفرینی کنند.

هشدار رئیس ستاد انتخابات استان قم:

تبلیغات زودهنگام کاندیداها در فضای مجازی رصد می شود

عباس  فرساد

شهردار قم گفت: عملیات نصب و تست 
دو واگن از 20 واگن پروژه منوریل قم دیروز 

آغاز شد.
دکترسقاییان نژاد ظهر دیروز در حاشیه 
منوریل  پروژه  واگن های  نخستین  نصب 
واگن های  نصب  شاهد  امروز  کرد:  بیان 
دو  که  هستیم  قم  شهر  منوریل   پروژه 
واگن آن امروز نصب می شود و این واگن ها 
باید تست های لازم را پشت سر بگذراند تا 
مشکلات و نواقص بررسی شده و در اواسط 
سال ۹5 زمینه بهره برداری از این واگن ها 

فراهم خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه 20 واگن منوریل 
از سوی پیمانکار در حال آماده سازی است، 

تصریح کرد: با یك جدول زمان بندی به دنبال این هستیم 
که مسیر اولیه را از محل دپوی پروژه تا میدان شهید 

مطهری به بهره برداری برسانیم.

شهردار قم خاطرنشان کرد: البته پروژه 
ما  به  قوی  ترافیکی  محوریت  منوریل 
نمی دهد ولی ترکیبی از منوریل، مترو و 
حمل و نقل عمومی می تواند جایگاه منوریل 

را در قم بهتر کند.
است  ضروری  اینکه  به  اشاره  با  وی 
تسهیلات لازم برای زائرانی که به قم مشرف 
می شوند را فراهم کنیم گفت: سالانه 20 
میلیون زائر به شهر قم می آیند و باید برای 

ماندگاری زائران برنامه ریزی کنیم.
قطعا  کرد:  خاطرنشان  سقاییان نژاد 
منوریل هم یکی از این تسهیلات است و 
امیدواریم که خداوند متعال کمك کنند و 
مردم پشتیبانی لازم را داشته باشند و این 
پروژه با عزت و آبرو در شان مردم قم به بهره برداری برسد.

شهردار قم خبرداد:

آغاز عملیات نصب و تست دو واگن منوریل قم

معاون امور عمرانی استاندار قم بر ضرورت 
اجرای فاز نخست طرح ساماندهی امامزاده 
موسی مبرقع )ع( تا پایان سال ۹5 تاکید کرد.

محسن بهشتی در جلسه بررسی طرح 
فضای پیرامونی امامزاده موسی مبرقع )ع(، 
طی سخنانی خواستار تلاش برای انجام هر 
چه زودتر تملکات در راستای اجرای این طرح 
شد و افزود: بحث های کارشناسی این طرح 
باید مورد بررسی قرار گرفته و در جلسه آتی 

به تصویب اعضاء برسد.
وی با اشاره به تاکید مراجع تقلید مبنی بر 
سرعت بخشیدن به اجرای طرح های عمرانی 
به خصوص در اماکن مقدس، طولانی شدن 

تملک املاک مجاور امامزادگان چهل اختران 
را مورد توجه قرار داد و افزود: این مساله 
این منطقه  نارضایتی مردم  ایجاد  موجب 
خواهد شد. معاون استاندار قم با بیان اینکه از 
همه اعتبارات استانی و ملی باید برای اجرای 
طرح ساماندهی فضای پیرامونی امامزادگان 
استفاده کنیم تصریح کرد:  اختران  چهل 
استفاده از ظرفیت بخش خصوصی نیز در این 

راستا بسیار موثر خواهد بود.
لزوم آزادسازی اراضی 

مورد نیاز فاز نخست
رئیس اداره بهره وری اداره کل اوقاف و 
امور خیریه استان قم  نیز در خصوص این 

جلسه گفت: در این جلسه مقرر شد ابتدا طرح 
سامان دهی جامع این امامزاده واجب التعظیم 
و مسجد چهل اختران به صورت نهایی آماده 
شود و سپس تصمیم لازم برای ارجاع به 
کمیسیون ماده 5 و آزادسازی اراضی مورد 

نیاز اخذ گردد. 
حسن امینی خواه افزود: در این جلسه 
که مشاور طرح نیز حضور داشت همچنین 
تصمیم گرفته شد که برای آزادسازی اراضی 
سامان دهی  جامع  طرح  اجرای  نیاز  مورد 
آستان مقدس امامزاده موسی مبرقع )ع(، از 
محل منابع استانی، شهری و بنیاد مسکن 

استفاده شود. 

رئیس اداره بهره  وری اداره کل اوقاف و 
امور خیریه استان قم خاطرنشان کرد: از دیگر 
مصوبات این جلسه، لزوم آزادسازی اراضی 
به صورت پیوسته بود تا زمین هایی که طی 
فاز نخست آزاد می شوند، قابلیت اجرای طرح 
را داشته باشند. وی ادامه داد: طرح جامع 
سامان دهی محوطه اطراف آستان مقدس 
امامزاده موسی مبرقع )ع( و مسجد چهل 
فاز  فاز طراحی شده است؛  اختران در دو 
نخست مربوط به آزادسازی اراضی و احداث 
بهداشتی  سرویس های  صحن،  شبستان، 
و پارکینگ است و در فاز دوم هم فضاهای 

فرهنگی و تجاری ساخته می شوند.

رئیس سازمان مدیریت بحران کشور از 
تخصیص 150 میلیارد ریال برای حوزه آبریز 

رودخانه قمرود خبر داد.
اسماعیل نجار در جلسه شورای هماهنگی 
مدیریت بحران استان قم که عصر سه شنبه 
در سالن امام جواد )ع( استانداری قم برگزار 
ایران و  با اشاره به حادثه خیز بودن  شد، 
کشور  در  حادثه  عنوان  وقع 35  احتمال 
اظهار کرد: زلزله و سیل از مهم ترین حوادث 
در ایران است که بهترین راهکار مقابله با این 
حوادث، مسئله پیشگیری است. وی  با اشاره 
به رسالت و ماهیت این سازمان در مدیریت 
بحرانی در کشور تصریح کرد: در  شرایط 
برخی از حوادث و مسائل زیست محیطی باید 

دستگاه های ذیربط با مدیریت صحیح منابع 
و نیز بستر سازی لازم زمینه بوجود آمدن 
بحران را برطرف کنند. وی لزوم بروز رسانی 
تجهیزات دستگاه ها را مورد توجه قرار داد 
و ادامه داد: نظارت دقیق و استاندارد سازی 
مصالح و نیز استحکام بنا ها و سازه ها امری 
ضروری است و در پیشگیری از وقوع بحران 
نقشی تعیین کننده دارد. نجار با بیان اعتبارات 
مناسبی که در اختیار سازمان مدیریت بحران 
منابع  افزود:  است،  گرفته  قرار  قم  استان 
تخصیص یافته در حوزه های پیش بینی و 
پیشگیری و نیز مقابله با حوادث غیر مترقبه 
تبیین شده است که مبلغ 15 میلیارد تومان 
برای حوزه آبریز رودخانه قمرود تا ابتدای 

سال آینده تخصیص می یابد. وی همچنین با 
تأکید بر لزوم اصلاح کانال های آب در شهرک 
پردیسان، افزود: سازمان مدیریت بحران کشور 
از این طرح حمایت می کند و برنامه هشدار 
سریع در مورد خطرات سیل در رودخانه های 
کشور را برای استان قم نیز ایجاد خواهد نمود. 
وی در پایان با بیان اهمیت آموزش در مواقع 
بحرانی ادامه داد: اعتبار لازم برای برنامه های 
آموزشی در سطح مدیران ارشد استان و نیز 
در سطح عمومی با استفاده از ظرفیت های 

صدا وسیمای استان تخصیص خواهد یافت.
تأکید بر نگاه ملی سازمان مدیریت 

بحران به مسائل قم
استاندار قم نیز در این جلسه، لزوم برنامه 

ریزی یکپارچه مسئولان مدیریت بحران 
استان برای آمادگی جهت مقابله با حوادث 

را مورد تاکید قرار داد. 
سید مهدی صادقی با اشاره به واقع 
شدن قم در مجاورت پایتخت و چندین 
استان کشور، افزود: مشکلات این استان 
شهرهای  سایر  ریزگرد ها،  جمله  از 
همجوار را نیز تحت تأثیر قرار خواهند 

داد. 
وی تصریح کرد: سازمان مدیریت بحران 
کشور باید مسائل استان قم را به عنوان یک 
مسأله ملی ببیند و تا حد ممکن امکانات و 
درخواست های استانی در موضوع پیشگیری 

و مقابله با حوادث را تأمین کند. 

معاون امور عمرانی استاندار قم خواستار شد:

ساماندهی امامزاده موسی مبرقع تا پایان سال 95

رئیس سازمان مدیریت بحران کشور خبرداد:

تخصیص 150 میلیارد ریال برای حوزه آبریز قمرود

تبلیغات  هماهنگی  شورای  رئیس 
اسلامی استان قم گفت: مقدمات برگزاری 
باشکوه مراسم های جشن دهه فجر امسال 
و سپس برگزاری پرشور انتخابات در قم را 

ایجاد کرده ایم.
لطفی  الله  نصرت  ایرنا،  گزارش  به 
شورای  اعضای  دیدار  در  چهارشنبه  روز 
با  قم  استان  تبلیغات اسلامی  هماهنگی 
محمد  سید  والمسلمین  الاسلام  حجت 

حضرت  مقدس  آستان  تولیت  سعیدی 
معصومه )س( بیان داشت: همه تمهیدهای 
لازم برای برگزاری هرچه پرشکوه تر مراسم 
های جشن دهه فجر امسال را اندیشیده ایم 
و 24 کارگروه برای دو گروه اصلی برنامه 
برای عموم مردم و حضور اصناف در مراسم 

ها را ایجاد کرده ایم.
وی یکی از مهم ترین برنامه های پیش 
حضور  را  قم  استان  در  فجر  دهه  روی 

مسئولان استان در بیت امام راحل )ره( ذکر 
کرد و افزود: در این مراسم پس از اجتماع 
معصومه  در حرم مطهر حضرت  مردمی 
)س(، مردم به همراه مسئولان استان در روز 
دوازدهم بهمن ماه بیت امام خمینی )ره( در 
قم را گلباران خواهند کرد. وی هم چنین 
غبار روبی مزار شهیدان، برپایی مراسم ندای 
ملکوتی بانگ الله اکبر در شب 22 بهمن 
ماه، برپایی مراسم هایی در بازار قم و برپایی 

راهپیمایی 22 بهمن ماه را از مهم ترین 
برنامه های پیش رو در دهه فجر امسال در 
استان قم ذکر کرد و افزود: امید است برپایی 
هر چه باشکوه تر مراسم های دهه مبارک 
فجر مقدمه ای برای برگزاری هر چه باشکوه 
تر انتخابات هفتم اسفند ماه باشد. انتخابات 
پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری و 
دهمین دوره مجلس شورای اسلامی هفتم 

اسفندماه امسال برگزار می شود. 

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم:

جشن های دهه فجر با شکوه در قم برگزار می شود


